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سیدتیمور حسینی:

 آغاز بازگشت زائران
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علی بهادری جهرمی:
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 صفحه 3
طبق تازه ترین آمار های منتشــر شده، شاهد 
رشــد ۴۳ درصدی صادرات نفت و افزایش حجم 
تجارت خارجی بــه حدود ۲۰۰ میلیــارد دلار در 
سال ۱۴۰۱ بودیم که مطلوب و امیدوارکننده است. 
البته در علم مدرن اقتصاد دنیا فروش نفت خام نه 
تنها مزیت ویژه ای محسوب نمی شود، بلکه در بلند 
مدت نیز یکی از عوامل عدم رشــد اقتصادی یک 
کشور خواهد بود. در همین راستا فروش بیشتر نفت 
با وجود افزایش و تلاش های قابل تحســین دولت 
سیزدهم، نباید به خروج ســرمایه های ارزشمند 
از کشور منتهی شود. از این رو در این حوزه باید به 
سمت تولیدات نهایی حاصل از نفت حرکت کرد تا 
درآمد حاصل از آن تنها به حالت مُسکن برای بازار 
تبدیل نشــود. نگاه دولت به خصوص به استراتژی 
صادرات و مبادلات با همسایگان قابل تقدیر است و 
به نظر می رسد روند افزایش صادرات، حرکت رو به 
رشد و برنامه ریزی شده ای دارد که امیدواریم این 
موضوع با حمایت بیشتر از صادرکنندگان خصوصا 
بخش دولتی بیشتر شود. وقتی دو یا چند کشور 
تصمیم می گیرند در قالب پیمان های دو یا چند 
جانبه با انجام توافقات و معاهدات مختلف سیاسی 
و اقتصادی به یکدیگر نزدیک شوند، اثرات بسیار 
خوبی برای فعالان و بازرگانان بخش خصوصی نیز 
دارد که این روند در نهایت باعث رونق کسب وکار 
و اقتصاد آن کشــور ها و حتی منطقه خواهد شد. 
با توجه به ظرفیت هــای بالای ایــران در ایجاد 
مبادلات تجاری و اقتصادی با کشور های منطقه 
می توان به دسترســی ایران به آب های آزاد نیز 
اشاره کرد که مورد مهمی در تسهیل تجارت است. 
قطعا می توان با تجهیز زیرساخت های کافی در 
حوزه حمل ونقل در این حوزه نیز بســیار فعال و 

موثر عمل کرد...

اقتصــاد از رکود خارج شــد
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 صفحه 7

با کلنگ زنی راه آهن  شلمچه- بصره؛

 حلقه مفقوده راه آهن 
تهران- کربلا پس از ۴۰ سال 

انتظار ساخته می شود
تغییر دوباره قیمت خودرو

گسترش بریکس زنگ خطری 
برای آمریکا

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در حال بررسی فهرست قیمت های جدید خودرو بر اساس 
صورت های مالی، آپشن ها و نرخ تورم جدید است و فهرست کامل به زودی به شورای رقابت ارسال می شود. 
به گزارش خبرنگار مهر، سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در حال بررسی قیمت های جدید 

انواع خودرو برای یکدست سازی و همسان سازی نرخ ها است. ..

پایگاه خبری الجزیره روز شنبه در گزارشی نوشت: گســترش ائتلاف نوظهور بریکس هشداری به آمریکا به 
شمار می آید اما در حال حاضر زمینه را برای شکل گیری یک جنگ سرد جدید، فراهم نخواهد آورد...

ثبات ارز ماحصل 
 سیاست  تثبیت
 بانک مرکزی

 ادامه درصفحه 2
 صفحه 4

یادداشت
مجید محمدنژاد_ عضو اتاق  بازرگانی

» پول وارز«  از اهمیت شبکه ریلی در اقتصاد دریامحور ؛

تسهیل در واردات و صادرات

مهرداد بذرپاش:

 قیمت مسکن را
  ۱۵ درصد 
کاهش دادیم

رئیس قوه قضاییه گفت: تمامی مقامات 
و مســئولان قضایی در استان های سراسر 
کشــور، تاکید کرد که مسئله تحقق شعار 
سال ناظر بر مهار تورم و رشد تولید و در ذیل 
آن، موضوع تأمین امنیت ســرمایه گذاری 
و حمایت از بخش خصوصی و فعالان سالم 
اقتصادی را با جدیت و حساسیت بیشتری 

دنبال کنند.
بــه گــزارش ایلنــا، ۱۴ روز پــس از ســفر 
حجت الاسلام محســنی اژه ای به استان گلستان 
و صدور دستور ویژه از ناحیه ریاست دستگاه قضا 
برای اتخاذ تدابیــر و اقدامات عاجل در راســتای 
رفع جنبه های حقوقی و قضایی تمامی مســائل و 
مشکلات استان از جمله مسئله »طرح گردشگری 
جزیره آشــوراده«، پرونده مزبــور در ضمن توجه 
به جوانب و ملاحظات زیســت محیطی، به لحاظ 
حقوقی و قضایی تعیین تکلیف شــد. رئیس قوه 
قضاییه در پی سفرغیررسمی ۲۶ مرداد ۱۴۰۲ به 
استان گلستان با تفویض اختیارات ویژه به رئیس 
کل دادگستری استان دستور داده بود تا در ضمن 
اهتمام نســبت به جوانب و ملاحظات زیســت 
محیطی، تدابیــر و اقدامات عاجل در راســتای 
حل مشکل حقوقی ۲۵ ســاله طرح گردشگری 
جزیره آشــوراده، اتخاذ شود. بر همین اساس پس 
از گذشت ۱۴ روز از دســتور رئیس قوه قضاییه و با 
پیگیری رئیس کل دادگســتری گلستان، دعوی 
حقوقی زمین هــای جزیره آشــوراده، منتهی به 
صدور آرای بدوی و تجدیدنظر استان شد. در این 
پرونده دعوی حقوقی بین بنیاد مسکن و اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان گلستان بر سر 
مالکیت و کاربری ۱۹ هکتار از زمین های روستای 
متروکه جزیره آشوراده بود که در مدت زمان کمتر 
از یک ماه پس از تقدیم دادخواســت از سوی بنیاد 
مســکن، رأی بدوی و تجدیدنظر پرونده صادر و 
مشکل حقوقی حل شــد. با صدور این رأی قطعی 
و حل مشــکل حقوقی زمین های این روســتای 
متروکه که در جزیره آشــوراده قرار دارد، مقدمات 
اجرای طرح گردشگری آشــوراده که از ۲۵ سال 
پیش تاکنون معطل مانده اســت، فراهم گردید. 
اجرای طرح گردشــگری جزیره آشوراده به رونق 
گردشــگری و توســعه اقتصادی مردم منطقه و 

استان منجرخواهد شد.
در همین راســتا، امروز شــنبه )۱۱ شهریور( 
حجت الاســلام محســنی اژه ای طی یک ارتباط 
ویدئوکنفرانسی با دادگســتری استان گلستان، 
در جریــان جزئیات حل مشــکل حقوقی »طرح 
گردشگری جزیره آشوراده« قرار گرفت و دستورات 
مقتضی را برای ادامه روند طی شده در جهت توسعه 

استان گلستان و انتفاع رســاندن به مردم استان 
صادر کرد.

رئیس قــوه قضاییــه در جریان ایــن ارتباط 
ویدئوکنفرانســی، ضمن تســلیت و تعزیت ایام 
اربعین حسینی، اظهار کرد: استان گلستان در چند 
شاخصه و مؤلفه می تواند برای سایر استان ها بعنوان 
الگو مدنظر قرار گیرد؛ از جمله این مؤلفه ها می توان 
به همزیستی مسالمت آمیز طوایف و اقوام مختلف 
در این استان با محوریت نماینده، ولی فقیه و روحیه 
همدلی و تعاون و همکاری مردم و مسئولان استان 
اشــاره کرد؛ بر مبنای همین روحیه و کار جهادی 
است که بسیاری از مشکلات استان یا حل شده و 

یا در شرف حل شدن است.
رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: اعتقاد ما آن 
است که از مرکز و ستاد باید مسئولان استانی را در 
جهت حل مشکلات استان مورد حمایت قرار داد 
و در چارچوب موازیــن قانونی، تفویض اختیارات 
لازم را به آن ها داشت و به آن ها اعتماد کرد؛ چرا که 
مسئولان استانی اشراف بهتر و مطلوب تری نسبت 

به مسائل استان دارند.
حجت الاسلام محسنی اژه ای در ادامه با تشریح 
فرآیند حل مســائل حقوقی طرح گردشــگری 
جزیره آشــوراده گفــت: در جریان ســفر آذرماه 
۱۴۰۰ به استان گلستان در جریان جزئیات مسئله 
آشوراده قرار گرفتم و ملاحظه کردم که این جزیره با 
ظرفیت بالا و مطلوبی که در عرصه گردشگری دارد، 
کم بهره یا بی بهره مانده است؛ لذا در همان مقطع 
زمانی دســتورات مقتضی را بــه مقامات قضایی 
استان برای مساعدت به دولت در این زمینه صادر 
کردم؛ در اواخر سال ۱۴۰۰ نیز ریاست جمهور به 
استان گلستان ســفر کردند و در جریان آن سفر 
پیگیری طرح گردشگری جزیره آشوراده مصوب 
شد؛ متعاقب آن، اعلام شــد که مسائل حقوقی در 
این زمینه مطرح است که من برای رفع این مسائل 
در ســریع ترین زمان ممکن، تاکیدات لازم را ارائه 

کردم.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: مسئله حقوقی 
فوق الذکــر ناظر بر مالکیت زمین های روســتای 
متروکه ای بــود کــه از قضا محل اجــرای طرح 

گردشگری جزیره آشــوراده نیز می باشد؛ طرفین 
این دعوی بنیاد مسکن و منابع طبیعی بودند.

رئیس دستگاه قضا بیان داشت: با همان روحیه 
همدلی و همکاری که در میان مســئولان و مردم 
استان گلســتان وجود دارد، در جهت حل وفصل 
مســئله پیش آمده در خصوص آشوراده، اقدامات 
مقتضی ترتیب داده شد و در جریان سفر مردادماه 
ســال جاری به این اســتان نیز خطاب به رئیس 
کل دادگســتری تاکید کردم که در صورت لزوم 
اختیارات قانونی برای پیشــبرد کار و حل مسئله، 
از جانب من به شما تفویض خواهد شد؛ اکنون نیز 
تاکید دارم که مجموعه دادگستری استان گلستان 
پس از حل مسئله حقوقی طرح گردشگری جزیره 
آشوراده، در سایر جنبه ها نیز وفق موازین قانونی، 
مساعدت های لازم را به بخش اجرایی داشته باشد 
تا کار این جزیره هر چه زودتر ســامان یابد و انتفاع 

آن به مردم استان گلستان برسد.
رئیس عدلیه افزود: در این مجــال باید از همه 
دستگاه ها و مســئولان ذیربط در استان گلستان 
از جمله نماینده، ولی فقیه، اســتاندار، مجموعه 
قضایی بویژه رئیس کل دادگستری و داستان مرکز 
استان و همچنین بنیاد مسکن و منابع طبیعی که 
در راستای حل مشــکل حقوقی طرح گردشگری 
جزیره آشــوراده، همکاری های لازم را داشــتند، 

قدردانی کنم.
حجت الاســلام محســنی اژه ای در ادامه این 
برنامه خطاب به رئیس کل دادگســتری اســتان 
گلستان و به طور کلی تمامی مقامات و مسئولان 
قضایی در استان های سراسر کشــور، تاکید کرد 
که مسئله تحقق شعار ســال ناظر بر مهار تورم و 
رشــد تولید و در ذیل آن، موضــوع تأمین امنیت 
ســرمایه گذاری و حمایت از بخــش خصوصی و 
فعالان ســالم اقتصادی را با جدیت و حساسیت 
بیشتری دنبال کنند و در این راستا مساعدت های 

لازم را به بخش های اجرایی داشته باشند.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: مسئولان قضایی 
در سراسر کشور در کنار اهتمام نسبت به وظایف 
و مسئولیت های قانونی خود و توجه ویژه به مقوله 
رشــد تولید، موضوع کمک به محرومان را در در 
زمره اولویت های کاری خود قرار دهند؛ مردم کمتر 
برخورداری که توانایی و استطاعت وکیل گرفتن 
و یا پرداخــت هزینه های کارشناســی در دعاوی 
حقوقی و پرونده های قضایی را ندارند، باید از سوی 
مسئولان قضایی مورد مساعدت قرار گیرند؛ علاوه 
بر این ها مســئولان قضایی با نهایت توان و تلاش 
و در چارچوب موازیــن قانونی در راســتای رفع 
مشکلات معیشتی مردم نیز به بخش های اجرایی 

مربوطه کمک و مساعدت کنند.

 دعوی حقوقی زمین های جزیره آشوراده، منتهی به صدور آرای 
بدوی و تجدیدنظر شد آگهی فراخوان مزایده عمومی فروش زمین در شهر خاروانا

مرحله اول – نوبت دوم

با توجه بــه ابطال مزایده  به شــماره سیســتمی  1002092370000001  در ســامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت  ، شهرداری خاروانا در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 48 تاریخ  1402/03/16 
شورای اســامی شــهر خاروانا مزایده عمومی فروش 4 قطعه زمین در شــهرخاروانا به شماره 
)سیستمی(  2002092370000001  را مجددا از  طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 

نماید.
کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت و تحویل اسناد تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در این مزایده در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
شرایط شرکت در مزایده :

1- واریز سپرده شــرکت در مزایده طبق جدول زیر به حساب شــماره ۳۱۰۰۰۰۳۵۳7۰۰۵ بنام شهرداری 
خاروانا در نزد بانک ملی شــعبه ورزقان الزامی است و بایستی فیش واریزی در ســامانه بارگذاری گردد در غیر 

اینصورت پیشنهاد قیمت ابطال می گردد.
2- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

3- سایر اطلاعات و شرایط در اسناد مناقصه درج گردیده است.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشــار فراخوان مزایده : ۱۴۰۲/۰۶/۰۶   مرحله اول) نوبــت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۰۶  ،  نوبت دوم: 
)۱۴۰۲/۰۶/۱۲

- مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱۴۰۲/۰۶/۱۶
- مهلت ارسال پیشنهادات: ۱۴۰۲/۰۶/۲۶
- زمان بازگشایی پاکت ها: ۱۴۰۲/۰۶/۲7

اطاعات تماس و آدرس دستگاه : 
استان آذربایجانشرقی – شهرستان ورزقان – شهر خاروانا – خیابان شهرداری – شهرداری خاروانا 
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  سال دوم

در جلسه هفتگی شورای معاونین دادستانی کل کشور 
عباس منصوری به ســمت معاون نظارت بر امور دادسراها 

وضابطین سراسر کشور منصوب شد.
به گزارش ایسنا به نقل از دادســتانی کل کشور، جلسه هفتگی 
شورای معاونین دادســتانی کل کشــور با حضور اعضا و به ریاست 

حجت الاسلام و المسلمین موحدی برگزار شد.
در ابتدای این جلسه عباس منصوری به سمت معاون نظارت بر 

امور دادسراها و ضابطین سراسر کشور معارفه گردید.

در ادامه این جلسه، حجت الاسلام و المسلمین موحدی نظارت 
بر حسن اجرای قوانین را مهم ترین تکلیف معاونت مذکور دانست 
و گفت: معاونت نظارت بر دادســراهای کشــور یکی از مهمترین و 
اصلی ترین معاونت های فعال در دادستانی کل کشور می باشد که 

بحمدالله اقدامات و فعالیت های موثری را در این سالها داشته است.
وی گفت: این معانت باید با برنامه  یزی و شناخت درست وظایف 
و تکالیف بتواند بیش از گذشته به وظایف نظارتی خود در بخش های 

مختلف همچون دادسراها، ضابطین و زندان های کشور عمل نماید.

دادستان کل کشور با بیان اینکه سند تحول قضایی یکی از بهترین 
و مهمترین اسناد می باشد گفت: انشالله با حضور جناب آقای عباسی 
که یکی از قضات با تجربه، جهادی و توانمند در دستگاه قضایی است 
بتوانیم به اهداف مورد نظر در اجرای مطلوب سند تحول قضایی در 

بحث نظارت دست یابیم.
گفتنی است عباس منصوری از قضات با تجربه دستگاه قضایی 
است که پیش از این در دادسرای انتظامی قضات مشغول به خدمت 

بوده است.

عباس منصوری معاون نظارت بر امور دادسراها شد

بالاخره پس از ســال ها و با اهتمام دولت 
سیزدهم، ساخت خط آهن شلمچه-بصره به 
عنوان حلقه مفقوده راه آهن ایران-کربا  با 
حضور محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور 
ایران و محمد شیاع السودانی، نخست وزیر 
عراق در نقطه صفر مرزی آغاز شد ، این خط 
ریلی در ادامه به دریای مدیترانه و بندر لاذقیه 

در سوریه متصل است.
 راه آهن شلمچه-بصره  کلا در خاک عراق و ۳۲ 
کیلومتر طول دارد، همچنین  یک پل بازشونده بر 
روی اروندرود )پل ریلی بازشو به طول 8۰۰ متر( در 

این مسیر ریلی  ساخته خواهد شد.
و  بی نظیــر  میزبانــی  از  قدردانــی 

سخاوتمندانه عراقی ها
محمد مخبر از دولت و ملت عراق، برای میزبانی 
بی نظیر، سخاوتمندانه و گســترده این مراسم که 
بهترین خدمات را به زائران ارائه می کنند، تشکر و 
قدردانی کرد و افزود: شهیدان حاج قاسم سلیمانی 
و ابومهدی المهنــدس نماد وحدت، دوســتی و 
برادری دو ملت ایران و عراق بوده و امنیت را به مردم 
دو کشور هدیه کردند. معاون اول رئیس جمهور با 
اشــاره به پروژه راهبردی راه آهن شــلمچه بصره  
تاکید کرد: امروز در این مکان جمع شده ایم تا شاهد 
آغاز به کار یکی از مهم ترین پروژه های مشــترک و 
تحول ساز بین ایران و عراق باشیم که تمام منطقه 
را تحت تاثیــر قرار می دهد. از اینکــه امروز توفیق 
یافتم به همراه جناب آقای السودانی نخست وزیر 
محترم عراق، اتصــال راه آهن دو کشــور را در این 
نقطه آغاز کنیم و زیرساخت ریلی را برای گسترش 
تجارت و همکاری های اقتصادی توسعه دهیم ابراز 

خرسندی می کنم.
حجم تجارت کنونی بیــن ایران و عراق 

مورد انتظار طرفین نیست
وی افزود: ملت های ایران و عراق از روابط بسیار 
مناســب تاریخی، تمدنی و دینی برخوردارند؛ اما 
حجم تجارت کنونی دو کشــور در حال حاضر در 
ســطح مورد انتظار طرفین نیست. در حال حاضر، 
حجم تجارت بین دو کشــور حدود ۱۱۱ میلیارد 
یورو در سال است که در صورت رفع موانع، رسیدن 
به حجــم ۳۰ میلیارد یــورو در ســال، کاملًا قابل 
دستیابی است. از سوی دیگر، فعال شدن این روند، 
دسترسی یکســره عراق را به کشورهای همسایه 
ایران، اعم از قفقاز و آسیای میانه، تضمین می کند. 
مخبر اظهار داشــت: تکمیل راه آهن شــلمچه به 
بصره در حقیقت طرح اتصال حرمین است که خط 
مستقیم انتقال زائران اهل بیت )علیهم السلام( از 
عتبات عالیات و نجف اشرف تا آستان قدس رضوی 

و بالعکس را فراهم می سازد.
آمادگی ایران برای ســرمایه گذاری در 
حوزه های نفت، گاز، پالایشگاه و پتروشیمی 

عراق
مخبر با اعلام آمادگی ایران برای سرمایه گذاری 
و همــکاری مشــترک در حوزه های نفــت، گاز، 
پالایشگاه، پتروشیمی و همچنین احداث نیروگاه 

و شــبکه های انتقال و توزیع بــه منظور کاهش 
تلفات برق و همچنین حوزه های زیست محیطی، 
کشاورزی و حمل و نقل برون شــهری، جاده ای و 
ریلی، اظهار داشت: ایران و عراق، نقش منحصر به 
فردی در راهبردهای بیــن المللی حوزه ترانزیت و 
انرژی دارند و توسعه این همکاری ها در منطقه می 
تواند برای هر دو کشور مزایای گسترده ای داشته 
باشــد. وی اظهار امیدواری کرد با پیگیری و تلاش 
مســئولین دو کشــور، تفاهمات فیمابین، هر چه 
ســریعتر به قراردادهای اجرایی و عملیاتی تبدیل 
شود و این مســیر ارتباطی نیز در سریع ترین زمان 

ممکن به سرانجام برسد.
آغاز عملیات اجرایی راه آهن در نقطه صفر 

مرزی شلمچه
نخست وزیر عراق: تاش می کنیم راه آهن 

نجف و بعد اتصال به کربا را اجرایی کنیم
نخســت وزیر عراق در مراســم آغــاز عملیات 
اجرایی راه آهن شــلمچه - بصــره در نقطه صفر 
مرزی ایــران و عــراق با حضور »محمــد مخبر« 
معاون اول رئیس جمهوری اســلامی ایران گفت: 
این پروژه یک تکیه گاه مهم برای ما جهت افزایش 
زیرســاخت های اقتصاد ملی کشــور عراق است. 
»محمد شیاع السودانی« با اشــاره در پیش بودن 
راهپیمایی اربعین حسینی و  با بیان اینکه در حال 
حاضر مشاهده می کنیم که زوار از راه های زمینی 
و هوایی برای شــرکت در این مراسم به عراق سفر 
می کنند، تصریح کــرد: بخش اعظمــی از زوار از 
جمهوری اســلامی ایران به عراق ســفر کرده اند 
و طبق آمار تاکنون بیش از ۳ میلیــون نفر از همه 
گذرگاه های مرزی مشــترک دو کشور برای سفر 
به عراق آمده اند و بیش از 7۰۰ هزار زائر نیز تاکنون 
از گذرگاه شلمچه وارد عراق شده اند. نخست وزیر 
عراق با بیان این که ما بــه دنبال ایجاد یک زیربنای 
مناســب برای تســهیل ورود زائران بــه عراق در 
ســال های آینده هســتیم و این پــروژه )راه آهن 
شلمچه – بصره( در همین راستا است، اظهار کرد: 
در واقع ما به دنبال این هستیم که شرایطی را فراهم 
کنیم که زوار بتوانند تحت هر شرایطی به عراق سفر 
کنند. السودانی با بیان این که این پروژه یک تکیه گاه 
مهم برای افزایش زیرســاخت اقتصاد ملی عراق 
اســت، تصریح کرد: این پروژه باعث افزایش قدرت 
عراق برای ارتباط با کشورهای همسایه و استقبال 

از مســافران و زائران ایرانی و همچنین کشورهای 
آســیای میانه از طریق پروژه راه آهن و ریلی است. 
وی ادامه داد: اجرای این پروژه چندین ســال بود 
که بین دو کشــور مطرح بود و بحث های مختلفی 
در دولت های قبل در ارتباط با آن مطرح شــده بود 
و نهایتا در سال ۲۰۲۱ دو کشور موافقت کردند که 
این پروژه راه اندازی شــود. نخست وزیر عراق ادامه 
داد: در همین ارتباط شورای نخست وزیری عراق به 
وزارت راه و همچنین به استاندار بصره تاکید کرد که 
زمینه های لازم را برای اجرای این پروژه فراهم کنند 
و با شــرکت اجرا کننده نیز توافق حاصل شد و ما از 
ایران نیز به خاطر این که بخشی از این مناطق تحت 
پوشش پروژه را مین زدایی کرد، تشکر می کنیم. وی 
با تاکید بر این که بحث راه آهــن و ایجاد خط ریلی 
جزو مهم ترین بخش ها در زمینه اقتصادی است، 
تصریح کرد: ایجاد راه اهــن امتیازاتی دارد از جمله 
این که هزینه ها را کمتر می کند و امنیت بیشتری 
را برای مسافران فراهم می کند. نخست وزیر عراق 
با بیان این که اجرای خط راه آهن شــلمچه – بصره 
راه را برای اجرای پروژه های بعدی هموار می کند، 
اظهار کرد: ما تلاش می کنیــم از طریق این پروژه، 
پروژه اتصال به نجف اشرف و بعد اتصال به کربلای 
معلی را اجرا کنیم. محمد شــیاع السودانی با بیان 
این که »ما براســاس نگاه اقتصادی کــه داریم به 
دنبال اجرایی کردن چنین پروژه های استراتژیکی 
هستیم«، گفت: ما همچنین به دنبال اجرایی کردن 
پروژه بندر فاو هستیم. نخســت وزیر عراق با بیان 
این که هرچه فعالیت ها و مشارکت های اقتصادی 
بین کشورهای همســایه و منطقه بیشتر باشد ما 
شــاهد افزایش بیشتر اســتقرار و ثبات در منطقه 
خواهیم بــود، در ادامه تاکید کــرد: روابط ایران و 
عراق یک روابط راهبردی است و این یک توصیف 
دقیقی است که برپایه مشترکات زیاد بین دو کشور 
بیان می شــود. وی همچنین با بیان این که اجرای 
چنین پروژه هایی در اوضاع معیشــتی و اقتصادی 
مردم تاثیرگذار اســت، تصریح کرد: مــا به دنبال 
پیش بردن پروژه های صنعتی مرزی و حمل و نقل 
مشترک مرزی هستیم و به تلاش های خود دراین 
زمینه ادامه می دهیم. محمد الشــیاع سودانی در 
پایان صحبت های خود از تمام کسانی که در مسیر 
هموار کردن این پروژه  تــلاش کرده اند، قدردانی 
کرد. عملیات اجرایی پروژه راه آهن شلمچه ـ بصره 

امروز در حالی آغاز می شود که موضوع اتصال ریلی 
دو کشــور ایران و عراق از دو دهه قبل به عنوان یک 
پروژه راهبردی مهم در مذاکرات مقامات ارشد دو 
کشور مطرح شده و چندین بار در خصوص اجرای 
آن تفاهم شد که به دلایل مختلف و بهانه تراشی های 
گوناگون و علیرغم چندین مصوبه شــورای عالی 
امنیت ملی به نتیجه منجر نشد و علیرغم اهتمام و 
اعلام آمادگی چندین باره وزارت راه و شهرسازی و 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران در انجام این پروژه، 
وزارت حمل و نقل و راه آهــن عراق با عنوان انتظار 
برای اســتقرار دولت جدید انجــام کار را به حالت 
تعلیق نگه داشته بودند. تکمیل راه آهن شلمچه به 
بصره علاوه بر اینکه موجب جهش تبادلات تجاری 
و بازرگانی دو کشــور ایران و عراق می شود، موجب 
دسترسی ســایر کشــورهای واقع در شرق جهان 
از خطوط ریلــی ایران به نیمه غربی و کشــورهای 
حوزه مدیترانه خواهد شد. همچنین این خط پس 
از راه اندازی نقش ویژه ای در تسهیل مسافرت بین 
ایران و عراق خصوصاً در شــهرهای زیارتی نجف و 
کربلا ایفا خواهد کرد. خطوط ریلی در کشور ایران 
تا نقطه مرزی شــلمچه متصل است. همچنین در 
عراق نیز از شــهر بصره تا شهرهایی از جمله کربلا و 
بغداد خطــوط ریلی متصل هســتند و در صورت 
اتصال مابین شــلمچه تا بصره کــه طولی حدود 
۳۲ کیلومتر دارد، شبکه ریلی دو کشور به یکدیگر 
متصل خواهد شد. در این پروژه ۱۶ کیلومتر ابتدایی 
میادین مین پاکسازی نشــده وجود دارد که مقرر 
شــده اســت طرف ایرانی مین روبی را انجام دهد. 
پس از آن حدود ۱۶ کیلومتر خط ریلی عادی توسط 
طرف عراقی کشیده خواهد شد و نقطه انتهایی پروژه 
یک پل حدودا هزار متری با دهانه متحرک بر روی 
اروند رود )شــط العرب( خواهد بود که مقرر شــده 
است از سوی ایران مطالعه و اجرا شود. تلاش دولت 
سیزدهم بر این است که خط آهن شلمچه _ بصره را 
احداث کند. از این مسیر حدود ۱ و ۴ دهم کیلومتر 
پس از ۱۶۰۰ فقره مین روبی و مین زدایی ســاخته 
شد و به نقطه صفر مرزی رســیدیم. در نقطه صفر 
مرزی شــلمچه عملیات کربلای ۵ رخ داد و هزاران 
شهید تقدیم وطن شد. این منطقه مالا مال از مین 
بوده است. ایران مسئولیت مین زدایی به طول ۱۶ 
کیلومتر در محدوده طرح را بر عهده گرفت و این کار 
را به سرانجام رساند. ۱۶ تا ۱8 کیلومتر مین زدایی 
بعدی به عهده کشور عراق اســت. پس از پایان کار 
یک پل روی اروندرود ساخته می شود که به لحاظ 
فنی پیچیدگی هایی دارد و به همین علت توســط 
مهندسان متخصص ایرانی ســاخته خواهد شد. 
مسیر ریلی ۳۲ کیلومتری شملچه - بصره قرار است 
در دو سال احداث شود. پس از تایید وزارت حمل و 
نقل عراق و استانداری بصره، مراحل مقرر در مصوبه 
)۲۳۳۳۳( هیات وزیران مربوط به اجرای خط ریلی 
پروژه بصره - شلمجه تکمیل شــد و امروز کلنگ 
عملیات اجرایی این پروژه حیاتی حمل و نقل مسافر 
و زائران بین عراق و جمهوری اسلامی ایران بر زمین 

زده می شود.

راه آهن ایران- کربلا رویایی که دولت سیزدهم محقق کرد

رئیس کل دادگستری استان تهران تاکید کرد:

ضرورت تعریف وتدوین پیوست رسانه ای برای پرونده های مهم و خاص
رئیس کل دادگستری اســتان تهران با اشاره به برخی از 
پرونده های کثیرالشاکی و کثیرالخواهان شناخته شده در 
رسانه ها گفت: بسیاری از این پرونده ها، پیش از آنکه ماهیت 
قضایی داشته باشــند، دارای ماهیت اجتماعی هستند که 
در پی بی اطاعی و یا ضعف دانش حقوقی اشــخاص شکل 
گرفته اند؛ برهمین اســاس، تبیین ماهیــت اجتماعی و 
ریشه های شکل گیری این دست از پرونده ها در قالب رسانه 
از حیث پیشگیری از وقوع جرم از اهمیت ویژه ای برخوردار 

است.
به گزارش قــوه قضاییه، علی القاصی در شــورای اطلاع رســانی 
دادگستری کل استان تهران با اشاره به این که »یکی از اهرم های مهم 
دشمن به منظور مایوس کردن مردم به عنوان مهمترین پروژه تعریف 
شده در »جنگ ترکیبی«، اقدامات رسانه ای جهت دار و دروغین است« 
ادامه داد: با توجه به این که مهمترین ســرمایه نظام مقدس جمهور 
اسلامی ایران از بدو انقلاب تاکنون مردم بوده است، دشمن به دنبال 
این است که با اقدامات رسانه ای جهت دار، دروغ پراکنی و شایعه سازی 
امید را در دل مــردم از بین ببرد. در این میان، دســتگاه قضا به جهت 
کارکردها و ماهیت وظایف و مسئولیت هایی که بر عهده دارد همواره 
در صدر هجمه های رســانه ای و دروغ پراکنی ها قرار داشته و دارد و به 
همین جهت تبیین خدمات ارائه شده در دستگاه قضا و تعریف پیوست 
رســانه ای ویژه برای اقدامات قضایی به منظور تنویر افکار عمومی از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. وی خاطرنشان کرد: زمانی که یک رای 
قضایی در خصوص یک پرونده مهم به انشاء درمی آید و یا یک تصمیم 

قضایی مهم اتخاذ می شود، اگر برای آن رای و یا تصمیم قضایی پیوست 
رسانه ای مناسبی تعریف نشود، چه بسا دشمن از آن اقدام قضایی به 
عنوان یک فرصت برای دروغ سازی و شایعه پراکنی استفاده کند؛ لذا 
اهمیت اطلاع رسانی در دســتگاه قضا در چارچوب قوانین و مقررات 
کاملا محرز و مشخص است. وی با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری 
در دیدار با مسئولان دســتگاه قضا در هفته قوه قضاییه سال جاری به 
منظور ارتقای تصویر رسانه ای عدلیه، گفت: در دستگاه قضا خدمات 
زیاد و قابل توجهی از ســوی همکاران به مردم ارائه می شود؛ اما زمانی 
که مردم از این خدمات و اقدامات بی اطلاع باشند، نمی توانند قضاوت 
صحیح و مقرون به واقعی نسبت به کارکرد قوه قضاییه داشته باشند و 
بر همین اساس، اطلاع رسانی »به موقع« و »با کیفیت« در »قالب های 
هنری« از اقدامات و خدمات عدلیه سبب ارتقای تصویر این دستگاه 
در نزد افکار عمومی می شــود.  رئیس کل دادگستری استان تهران با 
تاکید بر »ضرورت وجود انسجام و هماهنگی میان بخش های مختلف 
در حوزه اطلاع رسانی« اقدامات و خدمات در مجموعه قضایی استان 
تهران بیان کرد: اطلاع رسانی و اقدامات رسانه ای در مجموعه قضایی 
استان تهران باید ذیل سیاست های کلان قوه قضاییه صورت گیرد و 
نمی توان در این امر مهم و ویژه به طور جزیره ای و بر اســاس سلایق 
شخصی عمل کرد. وی با اشاره به جایگاه مهم و اثرگذار شورای اطلاع 
رسانی در دستگاه قضا و در سطح استانی به منظور تعیین سیاست ها، 
راهبردها و برنامه ها تصریح کرد: ضــرورت دارد اقدامات و برنامه های 
رســانه ای در بخش ها و حوزه های مختلف مجموعه قضایی اســتان 
تهران براساس سیاست های تعیین شده از ســوی این شورا تعریف 

و تدوین شود. وی رسانه را یکی از بســترهای مهم و اثرگذار به منظور 
ارتباط با بطن جامعه دانست و گفت: بسیاری از موضوعاتی که شاید با 
ساعت ها جلسه به نتیجه نرسد چه بسا با یک اقدام رسانه ای هنرمندانه 
به نتیجه مطلوب برسد و مردم نیز به طور شایسته نسبت به آن موضوع 
آگاه شــوند.  رئیس کل دادگستری استان تهران با اشــاره به این که 
»مجموعه قضایی استان تهران پیشــانی عدلیه محسوب می شود«، 
گفت: مهمترین معادلات سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و قضایی کشور 
در تهران رقم می خورد و بر همین اساس، بسیاری از خدمات و اقدامات 
مجموعه قضایی استان تهران صرفا مربوط به این استان نیست؛ بلکه 
بســیاری از آن ها جنبه ملی و حتی بین المللــی دارد.  با توجه به این 
جایگاه ویژه و وظایف مهم، تبیین اقدامات دادگســتری کل اســتان 
تهران در قالب رسانه بسیار مهم و حساس است که جنبه ملی و یا حتی 

بین المللی در پی خواهد داشت. 

اطلاعیه شماره ۲۰ و ۲۱ ستاد 
مرکزی اربعین؛

 اتباع افغانستانی مقیم ایران 
با سند مسافرتی عازم مرز 

چذابه شوند
ســتاد مرکــزی اربعین حســینی )ع( در 
اطلاعیه ای اعــلام کرد: امکان دریافت ســند 
مسافرتی برای اتباع خارجی مقیم ایران در مرز 
چذابه وجود ندارد. به گزارش خبرنگار سیاسی 
ایرنا، ستاد مرکزی اربعین حسینی در اطلاعیه 
شماره ۲۰ از هموطنان خواست به خیل عاشقان 
اباعبدالله الحسین علیه السلام بپیوندند. متن 

این اطلاعیه به شرح زیر است:
به فضل الهــی و در ســایه هماهنگی ها و 
اقدامات همه جانبه شــرایط برای مشــتاقان 
حضور در حماسه اربعین حسینی)ع( در کلیه 
پایانه های مرزی ۶گانه و همچنین حمل و نقل 
کشور فراهم است، مشــتاقان زیارت از شرایط 
فراهم شده استفاده کنند و خود را به اقیانوس 
حماسه ســازان اربعین حســینی)ع( متصل 

سازند.
همچنین سفر را کوتاه و ماندگاری در کربلا 

را یک روز قرار دهید.
ســتاد مرکزی اربعین در اطلاعیه شــماره 
۲۱ خود نیــز اعلام کرد امکان دریافت ســند 
مسافرتی برای اتباع خارجی مقیم ایران در مرز 

چذابه وجود ندارد.
تأکید می شود اتباع افغانستانی مقیم ایران 
صرفا با سند مســافرتی معتبر که از قبل تهیه 

کرده اند عازم مرز چذابه شوند.
در غیــر ایــن صــورت امکان تهیه ســند 
مســافرتی در استان خوزســتان و عبور از مرز 

ممکن نیست.

کارشناس سیاست خارجه:
حکومت مغرب مجبور است 
که در راستای خواسته های 

آمریکا حرکت کند
تقوی گفت: پادشاهی مغرب اکنون مشکلات 
زیادی دارد و احســاس می کند کــه اگر با رژیم 
صهیونیستی  اتحاد برقرار کند می تواند حمایت 
آمریکا را جلب کند. علیرضا تقوی کارشــناس 
سیاست خارجه در گفتگو با شبکه خبر در ارتباط 
با ســفر یکی مقامات بلند پایه کشور آفریقایی 
مغرب به سرزمین های اشغالی و پیامد های آن 
با توجه به مخالفت هــای آفریقایی ها با غربی ها 
اظهار کــرد: روابط پادشــاهی مغــرب با رژیم 
صهیونیسیتی  به اکنون مربوط نیست و ۶ دهه 
اســت که ادامه دارد و اکنون به شدت گسترش 
پیدا کرده اســت. وی افزود: معتقد هستم این 
ارتباط ناشــی از الزاماتی است که پادشاه مغرب 
احســاس می کند. پادشــاهی مغــرب اکنون 
مشکلات زیادی دارد و احساس می کند که اگر 
با رژیم صهیونیستی  اتحاد برقرار کند، می تواند 
حمایت آمریکا را جلب کند. و در مقابل کشــور 
قدرتمند الجزایر که کشور مسلمان و وابسته به 
محور مقاومت و ضد صهیونیست است، می تواند 
به نوعی برتری پیدا کند. وی افزود: این پادشاهی 
اشتباه می کند چرا که اکنون رژیم صهیونیستی 
مشــکلات متعددی دارد و نمی تواند مغرب را 
در برابر الجزایر یاری کند. مشــکلات نظامی و 
امنیتی فراوانی صهیونیســت ها دارند، اما این 
که مغربی هــا این خوش خدمتــی را انجام می 
دهند بــرای جلب حمایت آمریکا اســت. علی 
رغم آنکه ملت مغرب به مناسبت های مختلف 
مخالفت های خود را با صیونیســت ها نشــان 
دادند و در جام جهانی فوتبال مشــاهده کردیم 
که هوادارن مغرب چگونه از فلســطین حمایت 
کردند و بر علیه صهیونیست ها شعار می دادند 
اما پادشــاهی آن ها به دلیل آن که وابســته ای 
هستند، بر خلاف خواســت مردم خود با رژیم 
صهیونیســتی روابط خود را گسترش می دهد. 
وی ادامــه داد: مغــرب حکومتی پادشــاهی و 
دیکتاتوری اســت و مردمی نیســت، بنابراین 
رفتار های حاکمیت برآیند اراده مردم آن کشور 
هم نمی باشــد و به دلیل این که وابسته هستند 
مجبورند در راستای خواسته های آمریکا  حرکت 
کنند تا از حمایت این نظام امپریالیستی منتفع 
شوند. تجربه نشان داده در کشور های غرب آسیا 
و شمال آفریقا هر کشــوری که به سمت رژیم 
صهیونیستی رفت مورد ناراحتی ملت های خود 
قرار گرفته و آتش خشم مردم دیر یا زود گریبان 
آن ها را گرفته است.   وی گفت: چند روز گذشته 
وزیر امور خارجه لیبــی دیداری مخفیان با وزیر 
خارجه رژیم صهیونیسی داشــت و مردم لیبی 
اعتراض کردند و آن شخص  برکنار و او اکنون به 
ترکیه پناهنده شده اســت.  وی نهایتا این را هم 
گفت که »ملت های منطقه با ســران کشورها و 
حاکمیت هایی که با رژیم صهیونیســتی روابط 
نزدیکی ایجاد و به آرمان های فلسطین خیانت 
کنند دیــر یا زود تســویه حســاب می کنند و 
پادشاهی مغرب نیز از این قاعده مستثنی نیست 
و آتش خشــم ملت مغرب در واکنش به خیانت 
آن ها نســبت به فلســطین در نهایت گریبان 

پادشاهی مغرب را خواهد گرفت.

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشور:

 تردد در مرزهای کشور 
روان است

نایب رئیس کمیســیون امور داخلی کشور 
و شــوراها در مجلس شــورای اسلامی گفت: 
کمیسیون بر روند تردد زائران از مرزهای کشور 
به صورت روزانه نظارت داشــته تــا اگر مانعی 
ایجاد شد با همکاری ستاد اربعین در کوتاه ترین 

زمان حل شود.
حمیدرضا کاظمی در گفت وگو با ایســنا، 
درباره آخرین وضعیت تردد زائران حســینی 
از مرزهای کشــور، بیان کرد: کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراها چندین جلسه نظارتی 
قبل از فرارســیدن ایام اربعین با وزیر کشور و 
ستاد اربعین برگزار کرد که گزارشی از تمهیدات 
اندیشیده شده به کمیسیون ارائه شد. مشکلاتی 
که در سنوات گذشته وجود داشت مورد بحث 
قرار گرفت و برنامه ریزی لازم صورت گرفته تا 
این مشــکلات در ایام اربعین امسال به حداقل 

کاهش یافته و رفاه  زائران تامین گردد.
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی در ادامه 
اظهار کرد: کمیسیون امور داخلی بر روند تردد 
زائران از مرزهای کشــور به صــورت روزانه بر 
اســاس گزارش های واصله نظــارت دارد، این 
نظارت به صورت مستمر ادامه دارد تا اگر مانع 
یا مشکلی ایجاد شــد با همکاری دولت و ستاد 

اربعین در کوتاه ترین زمان حل شود.
نماینده مردم پلدختر در مجلس شــورای 
اســلامی، گفت: اکنون تردد از مرزهای کشور 
روان است، مرز مهران به جهت ازدحام و کثرت 
جمعیت که وجود دارد، شلوغ است اما آنچه که 
در توان ستاد اربعین و دولت وجود دارد، به کار 
گرفته شده است تا تردد زائران از مرز مهران نیز 

روان باشد.
کاظمی تصریح کرد: با توجه به محدودیت 
هایی که در عراق از نظر زیرساختی وجود دارد، 
از زائران حسینی تقاضا داریم که همکاری لازم 
را با متولیان امر داشته باشند و تقاضا داریم توقف 
خود را در خاک عراق کوتاه تر کنند چراکه موج 
جمعیت از ایران به سمت کربلا در حال حرکت 
اســت. هرچقدر توقف زائــران در خاک عراق 
کمتر باشــد، فضا برای زائــران جدید مهیاتر 

خواهد بود.

سخنگوی دولت:
جوانان ایرانی بن بست 

نمی شناسند
ســخنگوی دولت گفت: جوانــان ایرانی 
در حوزه هایی که نیاز کشــور است، بن بست 
نمی شناســند و همــواره در حــال نوآوری 

هستند.
به گزارش ایســنا به نقــل از  وزارت دفاع، 
علی بهــادری جهرمی و دبیــر هیئت دولت 
جمهــوری اســلامی ایــران در بازدیــد از 
نمایشــگاه صنعت دفاعی اظهار کرد: بازدید 
از ایــن نمایشــگاه و دیدن پیشــرفت های 
عزیزانمــان در وزارت دفاع، باعــث افتخار و 

غرور ملی است.
ســخنگو و دبیر هیئت دولــت جمهوری 
اســلامی ایران با بیــان این کــه »جوانان، 
مردان و زنان ایرانی در حــوزه هایی که نیاز 
کشور است، بن بست نمی شناسند و همواره 
در حال نوآوری هســتند«، افزود: علی رغم 
همه تحریم ها، خرابکاری ها و مشــکلاتی که 
دشــمن برای جلوگیری از پیشرفت کشور 
انجام می دهد، جمهوری اســلامی ایران در 
حوزه های مختلف اعم از پهپادی، موشکی و 
.. در مسیر پیشرفت قرار دارد و این امر نشان 
دهنده این است که اگر جوان ایرانی اراده کند 

قطعا به نتیجه می رسد.

خبرخبر

یادداشت
ادامه  از صفحه1

... هــر چند دسترســی بــه منابــع ارزی 
بین المللی محدود است، اما هرچه بیشتر بتوان 
با دیپلماســی و اقدامات مختلف بین المللی، 
پول های بلوکه شده را آزاد و تجارت با کشور های 
منطقه و دنیا را تسهیل کرد، شاهد رشد و توسعه 
اقتصادی بیشتری نیز خواهیم بود. ما سالهاست 
درگیر فشــار تحریم های ظالمانــه آمریکا و 
غرب هســتیم که همین تحریم های خارجی، 
موانع زیادی را در روند دادوستد ارزی و پولی با 
بانک های خارجی و همچنین تجارت جهانی 
برای ما ایجاد کرده است. البته اتفاقات مثبت و 
خوب اخیر و سیاست های تثبیت بانک مرکزی 
نیز توانســته بــازار ارز را با ثبات نگــه دارد که 

امیدواریم این روند همچنان تداوم داشته باشد.
قطعا اگــر ثبات نــرخ ارز ادامه دار باشــد و 
نرخ های رشد حداقل برای یک بازه ۳ ساله بطور 
کاملا منطقی تداوم یابد، اثرات مثبت آن بسیار 
بیشتر از حد تصور خواهد بود. البته این موضوع 
اگر در کنار گشــایش های سیاسی نیز صورت 
گیرد به معنای جذب هر چه بیشتر سرمایه های 
خارجی و در نتیجه رشد هر چه بیشتر اقتصادی 

خواهد بود.
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معاون وزیر صمت و رییس ســازمان توسعه تجارت 
ایــران گفت: مکانیزم واردات شــمش طــا با هدف 
بازگشت ارز به کشور تسهیل شــده و پنج تن شمش 

طا در 2 هفته اخیر وارد کشور شد.
به گزارش تســنیم، مهدی ضیغمی در هفتــاد و هفتمین 
نشســت شــورای گفت وگوی دولت با بخش خصوصی استان 

مرکــزی در اراک، افزود: واردات شــمش طلا بــرای فعالان 
اقتصادی به صرفه اســت و تلاش شــده روش بازگشــت ارز 

متنوع شود.
وی در ادامه بیان کرد: اکنــون بانک مرکزی صادرات ریالی 
را به رسمیت نمی شناســند و در ۲ هفته آینده کارت اجاره ای 

بسته می شود.

ضیغمی افــزود: نرخ شــمش طلا مناســب اســت، بانک 
مرکزی فشــار وارد می کند و برای عراق برنامــه ریالی وجود 

ندارد.
وی بیــان کــرد: اولویــت وزارت صمت، کمک بــه قبل از 
تعهد ارزی فعالان اقتصادی اســت و دیگری اولویت ســرعت 

تخصیص ارز است تا گره واحدهای تولیدی رفع شود.

ورود پنج تن شمش طلا به کشور 
 با کلنگ زنی راه آهن 

شلمچه- بصره؛
 حلقه مفقوده راه آهن 

تهران- کربلا پس از ۴۰ سال 
انتظار ساخته می شود

عملیات اجرایی راه آهن شــلمچه- بصره  
امروز )شــنبه( با حضــور معــاون اول رییس 
جمهوری و وزیر راه شــروع می شــود تا با آغاز 
احداث این پروژه ۲۰۰میلیــون دلاری، حلقه 
مفقــوده راه آهن تهــران- کربلا پــس از ۴۰ 
سال انتظار ساخته شــود. به گزارش خبرنگار 
اقتصادی ایرنا، در پــی انجام مذاکرات خارجی 
برای پیشبرد طرح های حمل و نقلی که به گفته 
وزیر راه و شهرسازی دســتاورد سیاست های 
دولت ســیزدهم در حــوزه ارتقــای روابط با 
کشورهای منطقه اســت، توافق ساخت مسیر 
ریلی شلمچه- بصره پس از ۴۰ سال انتظار در 
بهار امسال به واقعیت پیوســت. این دستاورد 
حمل و نقلی که ذیل سیاســت ارتقای روابط با 
کشورهای منطقه از ابتدای دولت سیزدهم، به 
دست آمده است، شــبکه ریلی ایران را به عراق 
متصل می کند و از عراق هم از منطقه »بوکمال« 
می تواند به خاک سوریه منتقل کند که به این 
ترتیب، اتفاق بزرگی در حوزه توزیع مسافر و بار 
بین سه کشور رقم می خورد. مهمتر اینکه خط 
ریلی شلمچه- بصره در صورت اتصال، می تواند 
به عنوان راهی مناسب برای انتقال زائران ایرانی 
به کربلا و مســیری تجاری در طول سال، مورد 
اســتفاده دو کشــور قرار گیرد. خطوط ریلی 
در ایران تا نقطه مرزی شــلمچه متصل است. 
همچنین در عراق نیز از شهر بصره تا شهرهایی 
از جمله کربــلا و بغداد خطــوط ریلی متصل 
هستند و در صورت اتصال بین شلمچه تا بصره 
که طولی حدود ۳۲ کیلومتر دارد، شبکه ریلی 
دو کشور به یکدیگر متصل خواهد شد. »مهرداد 
بذرپاش« وزیر راه و شهرسازی امروز )شنبه( به 
همراه »محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهور 
عازم خوزستان شد تا پس از دو دهه انتظار پروژه 
راه آهن شلمچه- بصره را به ثمر برساند. »میعاد 
صالحی« مدیرعامل راه آهن شــب گذشته در 
توضیح این پروژه گفت: یکــی از موانع اجرای 
این پروژه این بود که محل اجــرای آن، محل 
عملیات کربــلای پنج در دفاع مقــدس بود و 
مین های فراوانی در این منطقه همچنان وجود 
دارد. در طول ماه های اخیر، نزدیک به یک هزار 
و ۶۳۰ عدد مین کشف کرده ایم که توانسته ایم 
حدود ۱.۴ کیلومتر خط ریلــی احداث کنیم 
و پروژه وارد خاک عراق شــود. معاون وزیر راه 
ادامه داد: در ابتدا حداکثر ۱۶ کیلومتر مین های 
به جا مانده از ایام دفاع مقدس بود که عملیات 
مین روبی را کشــور ایران بر عهده گرفته است. 
همچنین عملیات زیر ســازی و روســازی به 
طول حدود ۳۲ کیلومتر توســط طرف عراقی 
انجام می شود و و در نهایت پلی که بر روی اروند 
رود و در میان بصره ایجاد خواهد شــد. با توجه 
به تخصص مهندسان کشــورمان، ساخت این 
پل را ایران بر عهده گرفته  اســت. وی با اشــاره 
به برگزاری جلســات متعدد با طــرف عراقی 
و توافق بر روی جزییات عملیات و اخذ نقشــه 
دقیق مســیر، گفت: تیم میــن روبی و همه ی 
تجهیزات ما در نقطه صفر مــرزی کاملا آماده 
است. همچنین برای پیشــبرد پروژه با توجه 
اینکه همه مســیر در خاک عراق است، نیاز به 
مشــارکت خوب طرف عراقی داریم. صالحی 
بیان داشت: سکوی مسافری جدیدی در خاک 
عراق ساخته شــده و حجم قابل توجهی ریل 
نیز وارد این کشور شده اســت و این اقدامات با 
توسعه ایستگاه مسافری  به شــلمچه و اضافه 
کردن خطوط ادامه دار خواهــد بود. کل پروژه 
طبق آنچه کــه در هیات دولــت عراق مصوب 

شده، حدود ۲۰۰ میلیون دلار است.

عضویت ایران در »بریکس« 
فرصت بسیار خوبی برای 

توسعه صنعت است
رئیس هیئت مدیره ســندیکای صنعت برق 
ایران با تاکیــد بر اینکه عضویت ایــران در گروه 
»بریکس« اقدام ارزشــمندی است که می تواند 
به توسعه صنایع و نیز صنعت کشور کمک کند، 
گفت: بریکس در ســال های قبل تنها هشــت 
درصد از سهم تولید ناخالص جهان را در اختیار 
داشت که اکنون به ۲8 درصد رسید است. »پیام 
باقری« در گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی ایرنا 
با اشاره به عضویت ایران در بریکس، افزود: یکی 
از معضلاتی کــه صنایــع و به خصوص صنعت 
برق کشــور با آن درگیر است کمبود منابع مالی 
و ســرمایه گذاری و ســرمایه درگردش است. 
وی ادامه داد: پیوســتن ایران به پیمان بریکس 
باتوجه به این که بسیاری از کشورهای عضو این 
پیمان قدرت های نوظهور اقتصادی به شــمار 
می روند ظرفیت های زیــادی برای اقتصاد ایران 
به همراه دارد. نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع 
و معادن و کشاورزی ایران خاطرنشان کرد: یکی 
از اهداف این پیمان فاصله گرفتن از دلار و ارز تک 
قدرتی و استفاده از ارزهای کشورهای عضو است.

ثبت ۸۰ میلیون صورتحساب 
 الکترونیکی در سامانه 

مودیان مالیاتی
قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان 
در دولت ســیزدهم با جدیت اجرایی شد از اواخر 
سال گذشته تا پایان خرداد ماه امسال کارپوشه ای 
برای تمامی مودیان ایجاد شد و 8۰ میلیون عدد 
صورتحســاب الکترونیکی تا پایان خردادماه در 
این ســامانه ثبت شــد. به گزارش ایرنا، شفافیت 
در نظام مالیاتی با هوشمندســازی سامانه ها در 
دستور کار قرار گرفت سامانه مودیان که چندین 
سال بلاتکلیف مانده بود نهایت در دولت سیزدهم 
کلید خورد و سامانه راه اندازی شد در همین راستا 
اجــرای تدریجی فراخوان هــای چندمرحله ای 
مؤدیان و لزوم صدور صورتحســاب الکترونیکی 
و ارسال آن به ســامان  مؤدیان در دستور کار این 
سازمان قرار گرفت. طبق اطلاعات سازمان مالیاتی 
با تصویب قانون تسهیل تکالیف مؤدیان در اجرای 
قانون پایانه های فروشــگاهی، مــواردی از قبیل 
تغییر زمان اجرای قانون توسط اشخاص حقوقی 
از ابتدای مهرماه ۱۴۰۲ و ســایر مؤدیان از ابتدای 
دی ماه ۱۴۰۲، امکان بخشودگی ۱۰۰ درصدی 
جرائم ســامانه مؤدیان تا پایان سال ۱۴۰۳، تهیه 
اظهارنامه برای مؤدیان توســط ســازمان امور 
مالیاتی کشــور و اصلاح آن توسط مؤدی و امکان 
پذیرش هزینه ها و اعتبارهای خارج از ســامانه تا 
پایان سال ۱۴۰۳ در راستای ارتقای رضایتمندی 
و بهبود خدمات مؤدیان مدنظر قرار گرفته است. 
ســاماندهی مالیاتی ابزارهای پذیرش در شبکه 
پرداخت و شناسایی بیش از ۱8 میلیون پذیرنده 
بانکی و الصــاق بیــش از ۹ پذیرنده بــه پرونده 
مالیاتی مؤدیان، تفکیک حســاب های شخصی 
از حساب های تجاری و شناسایی بیش از هشت 
میلیون حساب تجاری، توســعه سامانه مؤدیان 
و ایجاد کارپوشــه برای تمامی مؤدیــان، ارزیابی 
شرکت های معتمد و صدور هشــت مجوز برای 
شرکت های معتمد نوع اول، دوم و سوم ارائه کننده 
خدمات مالیاتی، تخصیص شناسه کالا و خدمات، 
امکان اســتفاده از امضای الکترونیــک و امکان 
بهره برداری از شماره اقتصادی برای کلیه مؤدیان 
از مهم ترین دســتاوردهای نظام مالیاتی در این 
حوزه بوده است. سخنگوی سازمان امور مالیاتی 
کشور از دریافت بیش از 8۰ میلیون صورتحساب 
الکترونیکی از طریق ســامانه مؤدیان تا پایان روز 
۳۱ مردادماه سال ۱۴۰۲ خبر داده و گفته است: 
بیش از ۵7 میلیون صورتحســاب توسط مؤدیان 
به طور مستقیم، حدود ۲۴ میلیون صورتحساب 
با واسطه شرکت های معتمد ارائه کننده خدمات 
مالیاتــی و نزدیک به ۲ هزار صورتحســاب نیز از 
طریق ســامانه های دولتی ارسال شــده است. 
»مهدی موحدی بکنظر« در این باره گفته است: 
تا پایان مردادماه ســال جاری بیــش از ۳۳ هزار 
مؤدی موفق به ارســال صورتحساب شده اند که 
از این تعــداد، حدود ۲8 هزار مورد توســط خود 
مؤدیان به صورت مستقیم، حدود پنج هزار مورد 
توسط شرکت های معتمد و ۳۱ مورد نیز توسط 
سامانه های دولتی ارسال شده اســت. وی بیان 
داشت: از مجموع حدود ۱۲۲ هزار شناسه یکتای 
حافظه مالیاتی اخذ شــده تا پایان مردادماه سال 
جاری، بالغ بر ۹۶ هزار شناســه توسط مؤدیان به 
صورت مستقیم، حدود ۱۹ هزار شناسه از طریق 
شرکت های معتمد و بیش از ۶ هزار شناسه نیز از 

طریق سامانه های دولتی دریافت شده است.

ارزش ۶۵۳ هزار میلیارد 
 تومانی معاملات 

الکترونیکی دولتی
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در تازه ترین 
گزارش خــود اعلام کــرد: بیــش از ۴۲۱ هزار و 
7۳۱ معامله الکترونیکی دولتی در ســال ۱۴۰۱ 
انجام شده که بر اســاس گزارش »ستاد«، ارزش 
معاملات الکترونیکــی دولتی را بــه ۶۵۳ هزار 
میلیارد تومان رسانده اســت. به گزارش ایرنا، در 
گزارش وضعیــت تجــارت الکترونیکی مربوط 
به ســال ۱۴۰۱ که ســازمان توســعه تجارت 
الکترونیکــی آن را منتشــر کرده، تعــداد کل 
تراکنش های تجارت الکترونیکــی از ۲ میلیارد 
و ۹8۳ میلیون عدد عبور کرده رشــدی را در این 
زمینه شــاهد نبودیم و بنابر آمــار تراکنش های 
تجــارت الکترونیکی منفــی ۱7 درصد گزارش 
شــده اســت. بنابر این گزارش، مجمــوع مبالغ 
تراکنش های خریــد از طریــق درگاه پرداخت 
اینترنتی ۱.۲8۳ هزار میلیــارد تومان، پرداخت 
در محل و ســایر روش های پرداخــت ۵۵۰ هزار 
میلیارد تومــان و ارزش کل گردش مالی تجارت 
الکترونیکی کشــور ۱.8۳۳ هزار میلیارد تومان 
بوده اســت. با افزایش نرخ دسترسی مردم کشور 
به اینترنت و توســعه پلتفرم های متعدد، تجارت 
الکترونیکی در پنج ســال اخیر روند صعودی را 
طی کرده است. در سال ۹8 ارزش اسمی تجارت 
الکترونیکی ۴۲۳ هزار میلیارد تومان، ســال ۹۹ 
بیش از ۱۰۰۰ هزار میلیارد تومان، ســال ۱۴۰۰ 
بیش از ۱۲۳۰ هزار میلیارد تومان و در سال ۱۴۰۱ 
با رشد ۴8 درصدی مواجه و به ۱8۳۳ هزار میلیارد 

تومان رسیده است.

در حالی که وزیر اقتصاد مدعی شــده 
افزایش نرخ تورم مردادماه به دلیل رشــد 
قیمت ها در بازار مســکن بوده، وزیر راه و 
شهرسازی اعام کرده قیمت ها تا 15 درصد 
کاهش یافته اســت؛ حال در این همهمه 
قسم  نمی دانند  مردم  دستاوردســازی، 

حضرت عباس را باور کنند یا دم خروس را.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایلنا، پس از اینکه 
وزیر اقتصاد در یک برنامــه تلویزیونی اعلام کرد، 
دولت سیزدهم موتورهای تورمی را خاموش کرده، 
گزارش مرکز آمار منتشر شــد که براساس آن در 
مردادماه موتور تورم اســتارت خورده و روشــن 
شده است. بطوریکه بر اســاس گزارش مرکز آمار، 
نرخ تورم نقطه به نقطه در این ماه به ۳۹.8 درصد 
رسیده که نسبت به تورم نقطه به نقطه تیرماه، ۰.۴ 
واحد درصد افزایش پیدا کرده و تورم ماهانه مرداد 
ماه هم ۲.۴ درصد برآورد شده که ۰.۴ واحد درصد 

بیشتر از نرخ تورم ماهانه تیرماه است.
پس از آن عبدالناصر همتی، رییس اسبق بانک 

مرکزی توییتی را با اشاره به افزایش نرخ تورم مرداد 
ماه منتشر کرد مبنی بر اینکه این را نقل کردم برای 
یاد آوری دولتی ها که گفته بودند: »  تورم کاهشی 
شــده اســت و هرکس که گفته شــاخص های 
تورمی افزایشی اســت ، یا دروغگو است یا اقتصاد 

نمی داند«
اما وزیر اقتصاد افزایش نرخ تــورم را در مرداد 

ماه را به گردن بازار مسکن انداخت. سید احسان 
خاندوزی، وزیر اقتصــاد در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایلنا درباره اینکه علیرغم صحبت های 
اخیر خودتان مبنــی بر اینکــه موتورهای تورم 
خاموش شده، آمارها می گویند که موتور تورم در 
مرداد ماه دوباره اســتارت زده است، گفت: مساله 
سیکل های موسمی که در ماه های پایانی تابستان 

وجود دارد، در نقل و انتقال مســکن و اجاره بها هر 
ساله یک سهمی را در تورم به جا می گذارد.

وی ادامه داد: براورد دولت این اســت که اساسا 
این افزایش نرخ تورم ماندگار نیســت و با توجه به 
ســهم بالای ۳۰ درصد افزایش اجاره بها بر تورم، 
این روند افزایشــی برمی گردد و بنابراین افزایش 

نرخ تورم مستمر نیست.
این ادعای خاندوزی در حالی است که »مهرداد 
بذرپاش« وزیر راه و شهرسازی در مردادماه اعلام 
کرده بود که یکی از دستاوردهای دولت سیزدهم 
کاهش قیمت مسکن است و بذرپاش هم مدعی 
شد که بر اساس اعلام رئیس بانک مرکزی، مسکن 
در بیشتر مناطق تهران قیمت کاهشی بین تا ۱۵ 

درصد داشته و این روند ادامه خواهد داشت.
البته هفته گذشــته هم »اقبال شاکری« عضو 
کمیسیون مجلس در گفت وگو با ایلنا اعلام کرد که 
طبق گزارش های مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
در مجلس نرخ اجاره بها در ســطح کشــور تا ۱۵ 

درصد کاهش پیدا کرده است.   

»خاندوزی« افزایش تورم مرداد را گردن مسکن انداخت:

 »بذرپاش«: قیمت مسکن را ۱۵ درصد کاهش دادیم

جزئیات استقرار بالن فضایی اینترنت در مرز مهران

اقتصاد از رکود خارج شد

مسوولان با اعام اینکه مشکل آنتن دهی در مسیرهای 
منتهی به مرزی مهران وجود ندارد، از احداث 13 سایت دائم 
تلفن همراه در مسیرهای منتهی به مرز مهران خبر داده و 
گفته اند که با استقرار بالن فضایی در پایانه شهید سلیمانی 
نیز چتر وای فای رایگان برای اســتفاده زائران حسینی در 

مرز مهران فراهم شده است.
به گزارش ایســنا، بالن مخابراتی به جای مبارزه با باد، از »هوش 
مصنوعی« اســتفاده می کنند تا ارتفاع خود را تغییــر دهند و برای 
رســیدن به مقصد خود از جریان هوا اســتفاده می کننــد؛ این امر 
می تواند به طی مســیرهایی منجر شــود که طولانی و یا پیچیده 
هســتند ولی در عین حال به انرژی بســیار زیادی هم نیاز ندارند. 
همچنین این بالن ها می توانند دسترســی به اینترنــت را با ثبات 

بیشتری فراهم کنند.
در ایران، چند ســالی است که به مناســبت فرا رسیدن اربعین، 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات خدمــات ویژه ای را برای زائران 
درنظر می گیرند که از جمله آن می توان به بالن ســازمان فضایی که 

یکی از کارکردهایش ارایه اینترنت رایگان است اشاره کرد.
بالن های مخابراتی، بالن های ثابتی هســتند کــه می توانند تا 
ارتفاع ۵۰۰ متر قرار گیرد و ارتباطات زمینی را ایجاد کنند. از جمله 
کاربردهای این بالن ها می توان به اســتفاده در مواقع بحرانی اشاره 
کرد؛ در واقع با اســتفاده از چت های وای فــای این بالن ها، خدمات 

ارتباطی برای مردم فراهم می شود.
سال گذشــته با تلاش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات بالن 
مخابراتی در مرز مهران اســتقرار یافت و پس از اســتقرار این بالن 
محموله مخابراتــی  ۴G-LTE با هدف ارایه ســرویس وای فای 

رایگان به ۳۰۰۰ نفر راه اندازی شد.
ســامانه بالــن مخابراتی که ســال گذشــته در مــرز مهران 
ایجاد شــده بود قابلیت حمــل محمولــه مخابراتــی و محموله 
پایشی)تصویربرداری( روی آن وجود داشت؛ گفته شده بود این بالن 
قابلیت اســتقرار محموله مخابراتی تا ارتفاع ۱۰۰ متری با توجه به 
مجوزهای کسب شده را دارد و همچنین سامانه مذکور دارای چهار 
جزء اصلی پاکت، سکوی پرواز، محموله مخابراتی یا محموله پایشی 

و سکوی زیستی است که شامل اتاق استراحت و اتاق کنترل است.
همچنین اعلام شده بود پاکت این سامانه دو جداره بوده و قابلیت 
نگهداری گاز هلیوم برای پرواز در آسمان را دارد. سکوی پرواز آن نیز 
که روی یک کفی متحرک نصب شده و امکان برخاست و فرود پاکت 
روی آن وجود دارد، به گونه ای طراحی شــده که قابل جابه جایی با 
یک تریلی را دارد و در صورت نیاز قابل حمل به مکان هایی است که 

دچار بحران مانند سیل، زلزله و... می شوند.
در همین رابطه بــه تازگی علی کریمی- مدیــرکل ارتباطات و 
فناوری اطلاعات استان ایلام، با اشاره به اهمیت مرز مهران بخصوص 
در ایام اربعین حســینی اظهار کرد: با توجه به پیش بینی تردد ۶۵ 
درصدی زائران اربعین از پایانه مرزی مهران بنابراین تامین ارتباطات 
پایدار و مناسب از اولویت های حوزه ارتباطات در ایام اربعین به شمار 

می رود.
وی تردد بیش از ۶۵ درصــدی زائران به اســتان ایلام و حرکت 
آنان از پایانه مرزی مهران به ســمت عتبات عالیات را مهم توصیف 
کرد و افزود: پایانه مرزی مهران مهم ترین گذرگاه کشــور برای سفر 
زائران امام حسین علیه السلام به کشور عراق محسوب می شود و این 
عامل مسئولیت ما در قبال ارائه خدمات پایدار و مناسب به زائران را 

دوچندان می کند.
کریمی از پوشش نسل ســوم و چهارم تلفن همراه در جاده های 
منتهی به مهران خبر داد و گفت: تمام مناطق شــهری، روستایی و 
جاده ای مهران دارای پوشــش کامل ارتباطی هستند.  وی با اشاره 
به اقدامات ویژه اربعین حوزه ارتباطات و فناوری در مرز بین المللی 
مهران، گفت: در راستای خدمت رســانی هر چه مطلوب تر به زائران 
اباعبدالله  )ع( و جلوگیری از مشــکل آنتن دهی در ایام اربعین، ۱۳ 
سایت دائم تلفن همراه از نقاط ورودی زائران به استان تا مرز مهران 
پیش بینی شده است. کریمی با بیان اینکه اربعین پارسال مشکلی از 
لحاظ پوشش و آنتن دهی تلفن همراه نداشتیم، افزود: امسال اقدام 
به افزایش تعداد ســایت های دائم و پرتابل تلفن نیز همراه کرده ایم 
و علاوه بر افزایش تعداد سایت های دائم، ۱۵ ســایت  پرتابل نیز در 
مسیرهای منتهی به پایانه مرزی مســتقر و درحال سرویس دهی 

هستند.

مدیرکل ارتباطات اســتان ایلام با بیان اینکه اجرای ۲۲ پروژه به 
صورت دایمی در مســیرهای اربعین توسط اپراتورهای همراه اول و 
ایرانسل شامل، احداث ۱۳ ســایت جدید، ارتقا تکنولوژی ۵ سایت 
و همچنین نصب ۴ دستگاه رپیتر در پایانه مرزی مهران و مسیرهای 
منتهی به مرز مهران در دســت اجرا اســت، تصریح کرد: در زمینه 
تکمیل و توسعه زیرساخت های اربعین با تامین اعتبار ۶۰ میلیارد 
تومان توسط اپراتور ها و همچنین از محل اعتبارات وزارت و با دستور 

وزیر ارتباطات هزینه شده است.
طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وی با بیان اینکه 
مشکل آنتن دهی در مسیرهای منتهی به مرزی مهران وجود ندارد، 
خاطرنشان کرد: شــرکت ارتباطات زیرساخت اســتان نیز ضمن 
افزایش ظرفیت پهنای باند مسیر مهران، زیرساخت مناسبی برای 

اپراتورهای تلفن همراه فراهم کرده است.
کریمی همچنین از اســتقرار بالن فضایی و ایجاد چتر وای فای 
رایگان در پایانه شــهید ســلیمانی در مرز مهران توسط پژوهشگاه 

فضایی خبر داد.
مدیرکل ارتباطات استان ایلام درباره اقدامات اداره پست در ایام 
اربعین گفت: باجه های پست یافته در شهر و مرز مهران و مسیرهای 

کربلا و نجف جهت ساماندهی اشیا گمشده ایجاد شده است.
وی اضافه کرد: در ســال گذشته ۵۶۲ مورد اشــیا گمشده زوار 
که بیشتر شــامل کارت ملی، گذرنامه و کوله پشــتی بود به آدرس 

گیرندگان ارسال شده است.

رشد اقتصادی کشــورمان طی 2 ســال گذشته به طور 
متوســط 4.2 درصد و این رقم در چهارسال منتهی به 1400 
معادل 6 دهم درصد بوده است بر این اساس رشد اقتصادی 

دولت سیزدهم 7 برابر چهار سال دولت قبل بوده است.
به گزارش خبرنگار مهر، با توجه به اینکه از منظر اقتصادی و دیدگاه 
اقتصاددانان، اگر رشــد سالانه اقتصادی کشــوری در ۲ سال متوالی 
بالای ۳ درصد باشد آن کشور از شــرایط رکود اقتصادی خارج شده 
است می توان گفت اقتصاد کشور با گذر از ســال های سخت، دوران 

رکود را پشت سر گذاشته است.
رشد اقتصادی کشور در ســال ۱۴۰۰ و سال ۱۴۰۱، به ترتیب ۴.۴ 
درصد و ۴ درصد بوده است. این در حالی است که متوسط چهار ساله 
منتهی به دولت ســیزدهم در دولت دوازدهم، ۰.۶ درصد بوده است. 
این در حالی است که متوسط این دو سال ۴.۲ درصد است. یعنی رشد 
اقتصادی دولت سیزدهم 7 برابر چهار ســال دولت قبل بوده است. بر 
اســاس آخرین اطلاعات بانک مرکزی، میزان نرخ رشد گروه نفت و 
گاز در چهار ســال دولت دوازدهم منفی 8.7 درصد بود که این رقم در 
سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱، به ۱۰ درصد رسیده است. نرخ رشد گروه صنایع 
معادن و گاز، در دولت دوازدهم ۱.۹ درصد بوده است و در سال ۱۴۰۰ 
معادل ۱.۱ و ســال ۱۴۰۱ حدود ۶.۵ درصد بود. همچنین میزان نرخ 
رشد در بخش صنعت در ســال ۱۴۰۱، ۹.۵ درصد بوده است این در 
حالی اســت که متوســط در دولت دوازدهم ۱.۹ درصد بوده است. 
همچنین متوسط رشد اقتصادی از سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۹، ۰.8 درصد 
بوده است که این میزان در ســال ۱۴۰۱، ۴.۲ بوده است و همچنین 

متوسط رشــد ســرمایه گذاری از ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۹، منفی ۵.۹ درصد 
بوده است و در ســال ۱۴۰۱، ۶.7 درصد بوده است. بر اساس آمارهای 
مقدماتی، رشد تولید ناخالص داخلی )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( 
در سال ۱۴۰۱ نسبت به ســال قبل معادل ۴.۰ درصد رقم خورد )نرخ 
رشد مذکور در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل از آن معادل ۴.۴ درصد 
بوده است(. همچنین تولید ناخالص داخلی بدون نفت در سال ۱۴۰۱ 
نسبت به سال قبل ۳.۵ درصد افزایش یافت )نرخ رشد مذکور در سال 

۱۴۰۰ نسبت به سال قبل از آن معادل ۳.۹ درصد بوده است(.
رشد تولید ناخالص داخلی )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( در سه 
ماهه چهارم سال ۱۴۰۱ نســبت به مدت مشابه سال قبل معادل ۵.۳ 
درصد رقم خورد. همچنین تولید ناخالص داخلی بدون نفت در دوره 

مذکور نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴.7 درصد افزایش یافت.
همچنین در ســال ۱۴۰۱، ارزش افزوده تمامی گروه ها شــامل 
نفت، صنایع و معادن، خدمات و کشاورزی )به قیمت های ثابت سال 

۱۳۹۵( نسبت به مدت مشابه سال قبل به ترتیب به میزان ۱۰.۰، ۶.۵، 
۲.7 و ۱.۱ درصد افزایش یافت )در سال ۱۴۰۰، ارزش افزوده گروه ها 
شامل نفت، خدمات و صنعت و معدن )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل از آن به ترتیب به میزان ۱۰.۱، ۶.۵ و 
۱.۱ درصد افزایش و ارزش افزوده گروه کشاورزی به میزان ۲.۶ درصد 

کاهش یافت(.
سه ماهه چهارم ســال ۱۴۰۱، ارزش افزوده تمامی گروه ها شامل 
نفت، صنایع و معادن، خدمات و کشاورزی )به قیمت های ثابت سال 
۱۳۹۵( نسبت به مدت مشابه سال قبل به ترتیب به میزان ۱۲.۰، ۹.۰، 

۲.۹ و ۱.۵ درصد افزایش یافت.
عملکرد شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی )۱۰۰ نفر کارکن 
و بیش تر(: شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی )۱۰۰ نفر کارکن 
و بیش تر( با ســهم قریب به 7۰ درصد از ارزش افزوده بخش صنعت، 
در سال ۱۴۰۱ نشانگر افزایش ۹/۶ درصدی نسبت به سال قبل از آن 
می باشد. بررسی روند رشد فصلی شــاخص تولید کارگاه های بزرگ 
صنعتی حاکی از آن است که شاخص مزبور در فصول اول، دوم، سوم 
و چهارم سال ۱۴۰۱ نسبت به فصول مشابه سال قبل از آن به ترتیب با 

رشدهای ۳/۱، ۱۳/۲، ۹/۵ و ۱۲/8 درصدی همراه شده است.
کل تســهیلات پرداخت شده شبکه بانکی کشــور به بخش های 
مختلف اقتصادی در چهار ماهه ســال ۱۴۰۲ معادل ۱۳.۵7۰ هزار 
میلیارد ریال بوده است که این میزان نسبت به دوره مشابه سال قبل 
۲8/8 درصد افزایش نشان می دهد. رشد این شاخص در سال ۱۴۰۱ 

نسبت به ۱۴۰۰ نیز معادل ۴۵.۳ درصد بود.

خبرخبر



4  شماره  367تولید و تجارت
یک شنبه   12    شهریور  1402

  سال دوم

وزیر صمت در نامه ای به معــاون اول رئیس جمهور، 
پیش نویس حذف عوارض صادراتی زعفران از ســوی 

وزارت صمت را ارسال کرد.
به گــزارش خبرنگار مهر، عباس علی آبــادی وزیر صمت در 
نامه ای به معاون اول رئیس جمهور، پیش نویس حذف عوارض 

صادراتی زعفران از سوی وزارت صمت را ارسال کرد.
در این نامه آمده اســت: با عنایت به درج محصول زعفران در 

ردیف )۳۰( جدول مندرج در تصویب نامه شــماره ۵۱۵۹7 ت 
۱۳۶۵ ه مورخ ۲7/۳/۱۴۰۲ هیأت وزیران موضوع پرداخت نیم 
درصد عــوارض صادراتی موضوع مفاد بنــد )ه( تبصره 8 قانون 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشــور نظر به ضرورت حفظ بازارهای 
صادراتی محصــول زعفران و رقابت پذیری محصول یاد شــده 
در بازارهای هــدف و همچنین بررســی کارشناســی بخش 
خصوصی و تشــکل های صادراتی ذیربط و ارائه پیشنهاد حذف 

محصول زعفران از جدول مندرج در تصویب نامه مذکور مراتب 
در شصت و یکمین نشســت کارگروه توســعه صادرات مورخ 
۲8/۰۴/۱۴۰۲ مطرح و پیشــنهاد یاد شــده بــه تأیید اعضای 
کارگروه بــه عنوان نمایندگان اعضای شــورای عالی توســعه 
صادراتی غیرنفتی کشــور رســید، لذا با عنایت به مراتب فوق 
الاشــاره پیش نویس تصویب نامه پیوست جهت طرح در هیأت 

وزیران تقدیم می شود.

حذف عوارض صادراتی زعفران

بنادر اهمیت زیــادی درچرخه حمل و نقل 
و تســهیل واردات و صادرات دارند ازاین رو 
انطباق با تمام مدهای حمــل و نقلی ازعوامل 
اصلی زنجیره حمل و نقل خواهد بود و موجبات 
جابجایی و توزیع آسان کالا نه تنها در قلمرو 
داخلی، بلکه در بازارهای منطقه ای و جهانی 
فراهم خواهند کرد در فضای فعالیت لجستیک 
و حمل کالا و کانتینر تناسب کلیه اجزای حمل 
و نقل به عنوان زیر ساخت )ریل،جاده و بندر 
....(  با یکدیگر و تعامل ذینفعان در بهره مندی 
از زیرساخت از شــروط اصلی و مهم در بهره 
وری زنجیره حمل و نقلی کشور می باشد. لذا 
مزیت ها و قابلیت های یک بندر موفق باید به 
گونه ای طراحی اجرا و مدیریت گردد تا زمینه 
ارتباطات حمل و نقل چندوجهی با تاکید بر دو 
قید اصلی »کاهش هزینه « و » مدیریت هزینه 

« فراهم گردد. 
بهروز آقایی؛ کارشــناس دریایــی و بنادر/ امکان 
انتقال  کالا به بیرون از دروازه های بندر با امکان بهره 
مندی از گونــه های مختلف حمــل و نقلی از جمله 
جاده، ریل و حمــل هوایی تاثیر زیــادی در افزایش 
ظرفیت پذیرش کالا و ارتقای بهره وری بنادر کشور 
را دارد. ایــن موضوع مهم در زمینــه حمل کالاهای 
اساســی مورد نیاز مردم از بنادر کشور دارای اهمیت 
بیشتری می باشد. مقایسه امکانات گونه های مختلف 
حمل و نقلی و امکانات هر کدام از آنها با در نظر گرفتن 
ســهم هر کدام از مدها در نقش آفرینی لجستیک و 
جابحایی کالای کشــور به نظر می رسد بخش حمل 
و نقل هوایی و جاده ای کشــور با چالش های زیادی 
از جمله فرســودگی ناوگان، بالا بودن میزان مصرف 
انرژی و نبود استانداردهای جهانی مواجه بوده و از همه 
مهمتر به دلیل حجم بالای تردد کامیون درون بنادر 
کشور، مشکلات عدیده ای همچون ترافیک، آلودگی 
و مصرف بالای سوخت در مسیر جابجایی کالا در بنادر 
کشور را نیز ایجاد خواهند کرد. . این درحالیست که 
سیستم ریلی به دلیل ســاختار متفاوت )اصطکاک 
کمتر نسبت به حمل و نقل جاده ای(،  قابلیت حمل 
بیشتر نسبت به سیســتم جاده ای،  مصرف سوخت 
کمتر  به لحاظ زیســت محیطی و قیمت تمام شده، 
به صرفه تر و سازگارتر می باشد. از این رو ارزان ترین، 
مناسب ترین و امن ترین شــیوه از گونه های مختلف 

حمل و نقلی، مطمینا حمل ریلی است. 
موفقیت یک بندر بزرگ با کارکرد جهانی در صحنه 
رقابت بین المللی علاوه بر ساختار بندر ، نحوه مدیریت 
،مدل راهبــری پایانه های بندری  و ســهولت تردد 
خطوط کشتیرانی؛ اتصال بنادر در پسکرانه به شبکه 
حمل و نقل چند وجهی ریلی بوده که از فاکتورهای 
موفقیت و ارتقا دهنده کیفیت خدمات می باشــد. 
در صورتی که به نظر می رســد که ســرمایه گذاری 
گسترده در زیر ساخت ریلی و توسعه آن موجب شده 
مدیران جسارت ورود به صنعت حمل و نقل ریلی را 
از دســت بدهند و مزایای تبعی آن را بــرای اقتصاد 
کشور از دســت بدهیم. طبق نظر کارشناسان برای 
مسافت های بیش از ۳۰۰ کیلومتر راه آهن به عنوان 

یک سیستم حمل در مقایســه با کامیون و آبراه های 
داخلی به لحاظ سرعت، رقابت پذیری هزینه، قابلیت 
اطمینان و امنیت و سازگاری با محیط زیست، برتری 
قابل توجهــی دارد. یک قطار بــاری 8۰۰ متری می 

تواند به اندازه محموله  ۵۰ کامیون را  جابجا نماید.
.  مثال هــای خوب ازاتصال بنادر به شــبکه ریلی 
در دنیا وجود دارد ، یکــی از این بنادر بندر هامبورگ 
در آلمان و دیگری بندر آنتورپ در بلژیک اســت. که 
در ادامه بــه توضیح مختصری راجع بــه  هر دو بندر 

پرداخته ایم.
بندر هامبورگ آلمان از آغاز عصــر راه آهن از این 
سیســتم بهره برده اســت و امروزه دسترسی تمام 
پایانه ها و شرکت های صنعتی در بندر از طریق شبکه 
ریلی ارائه می گردد. این بندر یکــی از بنادر موفق در 
حوزه ریلی می باشــد که در ســال ۲۰۲۲ مقدار ۴7 
میلیون تن کالا از طریق راه آهن با میانگین ۲۰۰ قطار 
در روز از این  بندر حمل شد ه است . راه آهنی که دارای 
یک شــبکه ریلی به طول حدود ۳۰۰ کیلومتر است 
که روزانه حدود ۲۰۰ قطار کالاها را با بیش از ۵،۵۰۰ 
واگن جابجا می کند این بندر در بین بنادر اروپا جایگاه 

اول را دارد. 
بندر دیگری بندر آنتورپ در بلژیک است که دارای 
مسیرهای ریلی سریع به تمام کریدورهای ریلی اروپا 
می باشــد. مســیرهای ریلی زمان ترانزیت کوتاه تر 
و حمل و نقل بــدون ترافیک را به کلیــه هاب های 
لجستیکی اروپا تضمین می کند. از آنتورپ خطوط 
ریلی منظم به مقاصدی مانند روسیه، قزاقستان، کره و 
چین وجود دارد. شبکه ریلی این بندر از بیش از ۱۰۰۰ 

کیلومتر خط راه آهن تشکیل شده است.
با امعان نظر به اینکه قدمت اتصــال برخی بنادر 
به شــبکه ریلی کشــور به بیش از ۹۰ سال می رسد 
متاسفانه توســعه زیرســاخت های ریلی متناسب 
بــا بازارجهانی دریایــی و کریدورهــای بین المللی 
رشــد ننموده و یک ســری کمبودهای زیرساختی 
و روســاختی وجود دارد که باعــث تحمیل هزینه 
و از دســت دادن فرصت هــای ترانزیتــی در بنادر و 
جغرافیای کریدوری کشــور از نظر زمــان و هزینه 
گردیده در همین راســتا نیاز است که با اعمال تدابیر 
اقتصادی بر پایه دریامحور و ســوق دادن اعتبارات و 
یا جذب بخش های خصوصی توســعه زیرساختی 
متناسب با مزیت ها و قابلیت های جغرافیایی بعنوان 

پیشران های توسعه صورت پذیرد.

اتصال بنادر اصلی به شبکه ریلی کشور: بهره مندی 
از کریدور شمال جنوب و توســعه ترانزیت کشور از 
این مسیر مســتلزم اتصال بنادر به ریل و شبکه ریل 
سراسری است، که تاکنون بســیاری از بنادر کشور 
از جمله بندر چابهار به خط ریلی سراســری متصل 
نشــده اند. و برای بنادر در حال طراحی از قبیل بندر 
مکران کــه هزینه هنگفتــی در بر خواهد داشــت، 
برنامه ای بــرای اتصال ریلی به شــبکه سراســری 

پیش بینی نگردیده است.
توسعه زیرساخت های ریلی جهت ارتقاء سرعت 
مناسب ریل در حمل بار: به دلیل زیرساخت های غیر 
استاندارد، عدم دو خطه بودن بعضی خطوط ریلی و 
اولویت های بار و مســافر، زمان انتقال بار را نسبت به 
جاده بیشــتر نموده و صاحبان کالا را به سمت حمل 

و نقل جاده ای سوق می دهد.
همســان ســازی سیســتم های ریلی کشور با 
کشورهای همسایه: یکی از مشکلات عمده در اتصال 
ریل کشــور به کشورهای همســایه عدم همخوانی 
سیســتم های ریلی و واگن ها با مکانیزم ها و سیستم 
ریلی آن کشــورها اســت که باعث گردیــده تجار، 
بازرگانــان و فورواردرهــا با وجود زیرســاخت های 
نامطلوب و مخاطرات مربوطه همچنان از حمل و نقل 
جاده ای برای انتقال کالا تا مقاصد هدف بهره گیری 

نمایند.
اصلاح تعرفه ها با قابلیت رقابتی نمودن کریدورها 
در بخش داخلی و ترانزیتی: عدم وجود تعرفه بر مبنای 
واحد پولی یکسان و همچنین وجود تعرفه های بالا و 
گاهاً عدم قطعیت در آن ها از طریق طرفین موجبات 
فقدان بهره گیری از ریل را در کریدورهای ترانزیتی و 

داخلی بوجود آورده است.
ایجاد فرآیندهای تســهیل گر گمرکی:  از جمله 
عوامل عدم رغبت صاحبان کالا به اســتفاده از حمل 
و نقل ریلی در بنادر کشور، نبود نرم افزارهای کنترل 
گمرکی در ورود و خروج واگن و پیچیدگی فرآیندهای 
گمرکی در حوزه ریلی است. مطمئناً، با تسهیل گری و 
رفع مشکلات زیرساختی گمرکی سهولت در حمل و 

نقل ریلی ایجاد خواهد شد.
واگذاری اپراتور ریلی بنادر به بخش خصوصی:  با 
توجه به علیرغم واگذاری اپراتورهای تخلیه و بارگیری 
دریایی و ... در محدوده بنادر، تا کنون اپراتورهای ریلی 
در همه بنادر دنیا استقرار گردیده اند ولی این واگذاری 
در حوزه ریــل داخلی بنادر صــورت نگرفته و باعث 

گردید در محدوده بنادر توسعه فیزیکی مناسب، که 
موجب رضایت و خواستگاه بخش های سرمایه گذار 
بوده، ایجاد نگردد. لذا واگــذاری اپراتور ریلی در بنادر 
ضمن کاهش سوانح مطمئناً باعث ارتقاء شاخص های 

ریلی خواهد شد. 
اصلاح و توســعه زیرســاخت های ریلی پیوسته 
در اســکله ها، محوطه ها، انبارها و ســیلوها: با توجه 
به عــدم واگذاری اپراتــور ریلی در بنادر متاســفانه 
توسعه فیزیکی برای اتصال نقاط و محل هایی که در 
استانداردهای بنادر می بایست به ریل متصل گردند 
صورت نپذیرفته است که بعنوان اصلی ترین نقصان در 

پیشانی و شروع حمل و نقل ریلی است.
تامین تجهیزات مدرن در سیستم های مانورینگ: 
عدم تامین بودجه مورد نیاز نوســازی ناوگان ریلی 
درون و بیرون بنــدر و عدم واگــذاری این بخش به 
ســرمایه گذاران بخــش خصوصی بعنــوان یکی از 
گلوگاه های مانورینگ واگن در بنادر و مســیر مبدل 

گردیده است.
ایجاد مناطــق ویــژه اقتصــادی و آزاد در طول 
مسیرهای ریلی پســکرانه بنادر: یکی از اصلی ترین 
معضلات در بهره گیری از سیستم ریلی برای انتقال 
انواع کالاها در مرکز کشور، فقدان سیلو، انبار و مخازن 
استراتژیک در  طول مسیر ریلی درون کشور با ایجاد 
مناطق ویژه و یا آزاد خشــک در مراکز بار باعث ارتقاء 
بهره گیری از شبکه ریلی برای انتقال کلیه تنوع های 

کالایی علی الخصوص کالاهای اساسی خواهد شد. 
تامین و استقرار سیســتم های مکانیزمه و نوین 
تخلیه و بارگیری، اندازه گیــری، پایش و توزین ریلی 
در مســیرهای ریلــی محوطه ها، انبارهــا و مخازن 
بندری: مطمئناً با نصب و استقرار مکانیزم های نوین 
تخلیه و بارگیری، اندازه گیری، پایش و توزین ریلی در 
ترمینال های تخصصی، مسیرهای ریلی محوطه ها و 
انبارها موجب ارتقاء بهینه شاخص های عملیات ریلی 

من جمله امنیت، سرعت، هزینه و زمان خواهد شد. 
تامین و توسعه ناوگان باری متنوع: با توجه به اینکه 
مبادی ورودی و خروجی در کلیه رویه های گمرکی 
بنادر کشور محســوب می گردند لذا به همین دلیل 
حجم قابل ملاحظه ای از صادرات، واردات و ترانزیت 
کالاها در بنادر صورت می پذیرد متناســب ســازی 
ناوگان باری با این حجم کالا یکی از ضروریاتی است 
که می بایست در دستورکار با رویه های ذکر شده قرار 
گیرد. به عنوان نمونه ظرفیت حمــل بار واگن های 
باری متنوع در مسیر بنادر جنوبی کشور بین ۵۵ تا 8۵ 
تن اســت و این مقدار ظرفیت با توجه به وزن و حجم 
کالای ورودی و خروجی بنادر کشور از جمله کالای 
معدنی مطمئناً در شــاخص های رقابت پذیری مؤثر 

خواهد بود. 
اولویت بخشــی عملیات منظم حمل و نقل ریلی 
توسط راه آهن: یکی از قابلیت های حمل ریلی، تسریع 
در زمان انتقال کالاهاست که با تدوین طرح جامع بر 
مبنای اولویت بخشــی عملیات منظم حمل و نقل 
ریلی در بنادر کشور عملًا از تطویل زمان انتقال مسافر 
و کالا که باعث نارضایتی ذی نفعــان و صاحبان کالا 

جلوگیری خواهد نمود.

» پول وارز«  از اهمیت شبکه ریلی در اقتصاد دریامحور ؛

تسهیل در واردات و صادرات 

اعلام رویکرد جدید ایمیدرو برای فعالیت در حوزه لیتیوم
سازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( به منظــور حرکت هدفمند در حــوزه مواد معدنی 
حیاتی و راهبردی نظیر لیتیوم اقدام به تهیه نقشه راه کرده و بر 
این اساس اقدامات منسجمی در راستای توسعه فعالیت های 

اکتشاف و فرآوری آغاز کرده است.
به گزارش ایرنا از ایمیدرو، لیتیوم در صنایع مختلف مانند باتری سازی، 
سرامیک و شیشه، روان کارها، تهویه مطبوع، دارویی، پلیمر، متالورژی و 
غیره کاربرد دارد. کاربرد عمده لیتیوم در باتری های لیتیوم- یون است 
که برای خودروهای الکتریکی به کار می رود این در حالی است که روند 
رو به رشــد تولید خودروهای الکتریکی منجر به اهمیت روز افزون این 
ماده معدنی برای کشورهای جهان شده است. سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( به منظــور حرکت هدفمند در 
حوزه مواد معدنی حیاتی و راهبردی اقدام به تهیه نقشه راه کرده است و 
بر این اساس اقدامات منسجمی در راستای توسعه فعالیت های اکتشاف 
و فرآوری آغاز کرده است. از جمله مواد معدنی هدف در برنامه ایمیدرو، 
لیتیوم است. پیش از بررسی آخرین اقدامات ایمیدرو برخی توضیحات 
کلی برای شــناخت بهتر این صنعت در ادامه آمده است. طبق اطلاعات 
منتشر شده، تولید جهانی لیتیوم در سال ۲۰۲۱ حدود ۱۰۰ هزار تن )به 
استثنای تولید لیتیوم آمریکا( تخمین زده شده که نسبت به سال ۲۰۲۰ 
)8۲۵۰۰ تن( ۲۱ درصد افزایش داشته اســت. تولید جهانی لیتیوم در 
پاســخ به تقاضای شــدید بازار باتری های لیتیوم یونی و افزایش قیمت 
لیتیوم، افزایش یافته است. مصرف جهانی لیتیوم در سال ۲۰۲۱ حدود 
۹۳ هزار تن برآورد شد که نســبت به 7۰ هزار تن در سال ۲۰۲۰ افزایش 
۳۳ درصدی را نشــان  می دهد. با توجه به افزایش مجدد تقاضا و افزایش 
قیمت لیتیوم در سال ۲۰۲۱، عملیات توسعه ظرفیت تولید لیتیوم در دنیا 
ادامه یافت که در پاسخ به همه گیری جهانی کویید ۱۹ در سال ۲۰۲۰ به 

تعویق افتاده بود. استرالیا با ۵۵ هزار تن لیتیوم استخراج شده، بزرگترین 
تولیدکننده لیتیوم در سال ۲۰۲۱ بود و پس از آن شیلی )۲۶ هزار تن(، 
چین )۱۴ هزار تن( و آرژانتین )۶ هــزار و ۲۰۰ تن( قرار گرفتند. با توجه 
به روند رو به رشد تقاضای این فلز حیاتی، امنیت عرضه لیتیوم به اولویت 
اصلی شرکت های فناوری در آســیا، اروپا و آمریکا تبدیل شده است. در 

راستای توسعه اکتشاف و تولید لیتیوم اقدامات زیر انجام شد:
۱- اتحادهای اســتراتژیک و ســرمایه گذاری های مشــترک بین 
شرکت های فناوری و شرکت های اکتشافی برای اطمینان از عرضه قابل 
اعتماد و متنوع لیتیوم برای تامین کنندگان باتری و ســازندگان خودرو 

ایجاد شد.
۲- منابع لیتیوم شورابه ای در آرژانتین، بولیوی، شیلی، چین و آمریکا 

توسعه داده شدند.
۳- منابع لیتیوم معدنی در استرالیا، اتریش، برزیل، کانادا، چین، کنگو 
)کینشاسا(، چک، فنلاند، آلمان، مالی، نامیبیا، پرو، پرتغال، صربستان، 
اسپانیا، ایالات متحده آمریکا و زیمبابوه و همچنین منابع لیتیوم رسی 
در مکزیک و ایالات متحده در مراحل مختلف توسعه قرار گرفتند. ذخایر 
آرژانتین، استرالیا و سایر کشورها بر اساس اطلاعات جدید تجدید نظر 

شدند.
با ادامه فعالیت های اکتشــافی، منابع لیتیوم شناسایی شده به طور 
قابل توجهی در سراســر جهان افزایش یافته است و در مجموع به حدود 
8۹ میلیون تن رسیده است. منابع لیتیوم شناســایی شده در آمریکا از 
شورابه ها، شــورابه های زمین گرمایی، هکتوریت، شورابه های میدان 

نفتی و پگماتیت ها ۹.۱ میلیون تن است.
با توجه به ضرورت های موجود و رویکرد توسعه ای سازمان ایمیدرو، 
از مهمترین برنامه های سازمان در این زمینه می تواند به موارد ذیل اشاره 

کرد:

- توسعه فعالیت های اکتشافی لیتیوم
- گسترش فعالیت های تحقیق و توســعه برای بهره برداری از منابع 
کم عیار لیتیوم و تولید کربنات ها، اکسیدها و هیدروکسیدهای لیتیوم و 

تولید باتری های لیتیومی
- توســعه همکاری های بین المللی برای بهره بردای از منابع لیتیوم 

داخلی با استفاده از تکنولوژی های روز دنیا
- بررسی امکان پذیری استحصال لیتیوم از منابع ثانویه و بازیافتی

- منابع موجود لیتیوم و استفاده از تجارب بین المللی
در حال حاضر در کشور منابع شــورابه های متعددی وجود دارد که 
بر اساس مطالعات اکتشافی انجام شــده تاکنون، مقادیری از لیتیوم در 
آن ها مشاهده شده است. نکته حایز اهمیت در خصوص این منابع عیار 
پایین لیتیوم در آنها است و بر این اســاس استفاده از روش های صنعتی 
متداول برای استحصال لیتیوم از این منابع با چالش هایی همراه است. 
لذا نیاز است از تکنولوژی های جدید بر مبنای جداسازی انتخابی استفاده 
شود. از مهمترین منابع کشور می توان به شورابه های قم، خور و بیابانک، 

مهرجان، میانی، ترود و حاج علیقلی اشاره کرد.

تغییر دوباره قیمت خودرو
ســازمان حمایت مصــرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان در حال بررسی فهرست قیمت 
های جدید خودرو بر اساس صورت های مالی، 
آپشن ها و نرخ تورم جدید است و فهرست کامل 
به زودی به شورای رقابت ارســال می شود. به 
گزارش خبرنگار مهر، سازمان حمایت مصرف 
کننــدگان و تولیدکنندگان در حال بررســی 
قیمت های جدید انواع خودرو برای یکدســت 
سازی و همسان ســازی نرخ ها است. در واقع با 
توجه به اینکه قیمت برخی از خودروها با آپشن 
های کمتر و قدیمی تر از قیمت خودروهایی با 
آپشن های بیشتر و جدیدتر، بالاتر تعیین شده 
بود، ســازمان حمایت مجدد در حال بررسی 
قیمت ها بر اساس صورت های مالی و هزینه های 
جدید، آپشــن های جدید و نــرخ تورم جدید 
اســت. از ســویی دیگر به دلیل اینکه قیمت 
۴ محصول ســایپا نیز همچنان تعیین نشده، 
قیمت این محصولات نیز در این لیست جدید 
در حال بررسی است. البته هنوز فهرست کامل 
قیمت ها برای بررسی و تأیید نهایی به شورای 
رقابت ارسال نشده و تنها بخشی از قیمت ها به 
کارگروه تخصصی خودروی شورا ارسال شده 

است.

 شکایات در اینماد کمتر از 
۱۵ روز رسیدگی می شود

رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
گفت: با ایجاد اینماد در کشــور شکایت های 
حل نشــده کاهش قابل توجهی داشته است 
چرا که ایــن شــکایات در کمتــر از ۱۵ روز با 
مکانیزم های مشخص رســیدگی می شوند. 
امین کلاهــدوزان در گفت وگو با خبرنگار مهر 
مهم تریــن ویژگی اینماد را قرار دادن کســب 
وکارها در اتاق شیشه دانســت و اظهار داشت: 
وقتی که مشــتری به هــر دلیلــی اعتراض و 
شکایتی داشته باشد همان لحظه امکان ثبت 
وجود دارد و شرکت فروشــنده هم نمی توان 
آن را انکار کند چرا که اطلاعــات خرید کاملًا 
ثبت شده اســت. رئیس مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی افزود: شکایت های واصله از چند 
طریق قابل رسیدگی است که در این خصوص 
یا از طریق شورای صنفی یا کارشناسان مرکز و 
یا در مرحله داوری آنلاین توسط سه کارشناس 
خبره و بی طرف مورد رسیدگی قرار می گیرد و 
پس از بررسی حق را یا به خریدار و یا فروشنده 
می دهد. وی گفت: مکانیزم شــفاف ســازی 
بررسی شــکایات و رضایتمندی مشتریان در 
اینماد به گونه ای تعریف شده که نشان می دهد 
هر شــرکت در طول دوران حضور خود در بازار 
به چه میزان توانسته رضایت مشتری را جلب 
کند و یا برعکس میزان شــکایت ها از شرکت 
هم مشخص اســت. بنابراین این مسئله باعث 
شده کسب کارها نسبت به اعتبار خود در بازار 
حساس شده و سعی در جلب رضایت مشتری 
داشته باشند. کلاهدوزان افزود: بررسی تعداد 
کل شکایت در اینماد خود باعث شده تا کسب 
و کارهای متخلف از کسب و کارهای قانونی جدا 
شوند و این طرح توانسته به شدت شکایت های 

حل نشده در کشور را کاهش دهد.

 قیمت خودرو فرسوده 
اعلام شد

رئیــس انجمن مراکــز اســقاط و بازیافت 
خــودرو، قیمت خودرو های فرســوده را اعلام 

کرد.
مشــهدی شــریف رئیس انجمن اسقاط 
خودرو های فرســوده گفت: چند روز گذشته 
قیمت خودرو فرسوده به طور عجیبی افزایش 
یافت در صفحه مراکز اسقاط خودرو چیزی بالغ 
بر ۴۰ هزار گواهی اسقاط به قیمت ۳۵ میلیون 

تومان موجود است.
او گفت: فریب برخــی از افراد ســود جو را 
نباید خورد قیمت واقعی خودرو فرســوده در 
حال حاضر بین ۳۵ تا ۴۲  و آن هم بسته به نوع 
و کیفیت خودرو است. مشهدی شریف گفت: 
قیمت لاشه در حدود ۱۲ تا ۱۵ میلیون تومان 
است که در مجموع با گواهی اسقاط حدود ۴۵ 
میلیون تومان می شــود؛ قیمت خرید خودرو 
حدود ۳۵ تا ۴۰ میلیون تومان اســت بنابراین 
سود ناخالص مراکز که شــامل سود خالص و 
هزینه اسقاط می شود، حدود ۵ میلیون تومان 
اســت. گفتنی است؛ پس از ارســال آیین نامه 
واردات خودرو های کارکــرده به مجلس، یک 
نماینده مجلس مفاد ایــن آیین نامه 7 بندی را 
منتشر کرد که آخرین بند آن به موضوع اسقاط 
خودرو های فرســوده و واردات خودرو مرتبط 
است. آخرین بند آیین نامه واردات خودرو های 
کارکرده به موضوع الزام اسقاط یک خودروی 
فرسوده به ازای هر خودروی کارکرده وارداتی 
اشاره دارد که مطابق با این بند هر فرد حقیقی 
و حقوقی برای واردات یک دســتگاه خودروی 
کارکرده باید گواهی اســقاط یک دســتگاه 

خودروی فرسوده را دریافت کند.

شیوه رسیدگی به شکایات 
خودرویی ابلاغ شد

ســازمان حمایــت ضمن تشــریح و 
شفاف ســازی ابهامات قیمت خودروهای 
مونتاژی، تاریخ ۱۱ بهمن ماه سال گذشته 
را ملاک قــرار داده و بر اســاس آن تعیین 
کرد که بــرای قراردادهای منعقد شــده 
از تاریــخ مذکور بــه بعد، بایســتی طبق 
مصوبه شورای رقابت عمل شــود؛ اما آن  
دست از خودروهایی که پیش از ۱۱ بهمن 
ماه تکمیل وجه شــده اما هنــوز تحویل 
نشده اند، مشــمول مصوبه افزایش قیمت 

نیستند.
حســین  ایســنا،  گــزارش  بــه 
فرهیــدزاده - رئیس ســازمان حمایت از 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان - در 
نامه ای خطــاب به مدیــران کل صنعت، 
معــدن و تجــارت ۳۱ اســتان و جنوب 
کرمان، ضمن اشــاره به ابهامات مطروحه 
پیرامــون رســیدگی بــه شــکایت های 
خودرویی در موضوع اجــرای قیمت های 
ابلاغی شــورای رقابت، نحوه رسیدگی به 
شــکایت های خودرویی را تشریح و ابلاغ 

کرد.
در متن این ابلاغیه آمده است:

 ۶۲۶۱۳۰ شــماره  نامــه  پیــرو   «
تاریــخ ۲۶ تیــر ۱۴۰۲ موضــوع ابــلاغ 
دستورالعمل نحوه رســیدگی به شکایات 
مصرف کننــدگان خــودرو و بــا توجه به 
موارد منــدرج در بندهــای ۴ و ۵ مکاتبه 
مذکور و همچنین سایر ابهامات مطروحه 
در نحــوه رســیدگی به موضــوع اجرای 
قیمت های ابلاغی شــورای رقابت و ضمن 
تاکید مجدد بر رسیدگی به شکوائیه های 
واصله در قالب دســتورالعمل ارســالی و 
ممانعت از ارجاع به ســایر مراکز و با هدف 
جلوگیــری از ســردرگمی مراجعــان به 

استحضار می رساند:
 حســب پیگیری های صــورت گرفته 
موضــوع در شــورا مطــرح و در جلســه 
شــماره ۵۹۴ تصویب و مصوبات مربوط، 
nicc.gov. در ســامانه شــورا به آدرس

ir بارگذاری شــده اســت. همچنین در 
راســتای چگونگی اجرای مصوبه مذکور 
و تبییــن موضــوع، اظهارنظــر تکمیلی 
در تاریخ ۵ شــهریور ۱۴۰۲  واصل شــده 
است که بر این اســاس موارد سه گانه ذیل 
که عینــاً بر گرفته از مصوبــات و مکاتبات 
شــورای رقابــت اســت، می بایســت در 
رسیدگی به شــکوائیه های واصله مدنظر 

قرار گیرد.
۱ - تمامــی قراردادهای منعقده فروش 
خودرو از تاریخ  ۱۱ بهمــن ۱۴۰۱  به بعد 
تابع قیمت هــای ابلاغی شــورای رقابت 

است.
۲ - ملاک قیمــت کلیــه قراردادهای 
منعقــده از تاریــخ ۱۱ بهمــن ۱۴۰۱ در 
خصوص آن دســته از خودروهــای فاقد 
قیمت مصوب شــورای رقابت، تاریخ ابلاغ 
قیمت ایــن خودروهــا اســت. )موضوع 
تصمیمات مصوبه ۵۹۴ تاریــخ ۲۱ مرداد 

۱۴۰۲ شورا(
قبلــی  قراردادهــای  دربــاره   -  ۳
خودروســازان مونتاژی بــا متقاضیانی که 
تا تاریــخ ۱۱ بهمــن ۱۴۰۱ تکمیل وجه 
کرده، امــا تاکنــون خودروهــای خود را 
تحویل نگرفته باشــند، با توجــه به اینکه 
قبل از تاریخ ۱۱ بهمن ۱۴۰۱ خودروهای 
مونتاژی مشــمول دســتورالعمل شورای 
رقابــت نبوده اند؛ لــذا مشــمول مصوبه 

قیمت های اعلامی شورای رقابت نیستند.
همچنیــن با توجــه به برخــی موارد 
منعکس شــده به ایــن ســازمان، نکات 
تکمیلی زیر که می بایســت در رسیدگی 
بــه موضوعات مدنظــر قرار گیــرد اعلام 

می شود:
* برای قراردادهای منعقده از تاریخ ۱۱ 
بهمــن ۱۴۰۱ که تکمیل وجــه و مطابق با 
اسناد و مدارک متقن ارائهِ شده، کل قیمت 
خودرو پرداخت شده است، اما به دلیل عدم 
تحویل خودرو، امکان ارائــه فاکتور خرید 
توســط مصرف کنندگان میســر نیســت، 
همکاران می بایســت نســبت به دریافت و 

رسیدگی به شکوائیه ها اقدام کنند.
* ادارات کل محل اســتقرار واحدهای 
تولیدکننده پیرو نامه شــماره ۶۹۶۵78 
تاریــخ 7 مــرداد ۱۴۰۲ همــکاری و 
هماهنگی لازم جهت تسریع در رسیدگی 

به شکوائیه ها را معمول خواهند کرد.
با توجه به مراتب فوق و تاکید بر اجرای 
دقیق ســایر موضوعات مندرج در ابلاغیه 
شــماره ۶۲۶۱۳۰ تاریــخ ۲۶ تیر ۱۴۰۲ 
مستدعی است به نحوی برنامه ریزی شود 
تا کلیه شــکوائیه های مرتبــط دریافت و 
رسیدگی شــده و از راهنمایی ایشان برای 
مراجعه به وزارت متبوع، این ســازمان و 

سایر دستگاه ها اکیداً خودداری شود.

خبرخبر
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معاون فرهنگی و اجتماعی شــهرداری تهران با اشاره 
به انتخاب شــهردار تهران به عنوان نماینده ویژه رئیس 
جمهور در حوزه آســیب های اجتماعی شهر تهران گفت: 
برای همه دستگاه ها و نهادهای مسئول نامه زده شده است 
که عاوه بر ارائه برنامه و گزارش اقدامات خود در این زمینه، 
توصیف شان را از وضعیت موجود نیز ارائه دهند و بعد از آن 
جلسه ای تشکیل خواهد شــد و طبق آن، جلسات پیش 

خواهد رفت.
محمدامین توکلی زاده در گفت وگو با ایسنا، در خصوص مصوبه 
هیات وزیران مبنی بر انتخاب زاکانی شهردار تهران به عنوان نماینده 

ویژه رئیس جمهور در امور آسیب های اجتماعی شهر تهران اظهار 
کرد: در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی دولت یک بحثی شد که آیا 
کل آسیب های اجتماعی شهر تهران را برعهده نماینده ویژه رئیس 

جمهور بگذارند یا بخشی از آن را؟
وی با بیان این که ۳۵ آســیب در این جلســه مطرح شد، گفت: 
مباحث مفصلی در خصوص این که کدام آسیب برعهده نماینده ویژه 
رئیس جمهور گذاشته شود، انجام شد و برخی از دستگاه ها معتقد 
بودند حالا که یک جایگاه ویژه ای برای مساله آسیب های اجتماعی 
ایجاد شده و رئیس جمهور اختیاراتی به نماینده خود منتقل می کند، 
این نماینده ویژه رفع و ساماندهی ۳۵ آســیب اجتماعی را برعهده 

بگیرد.
معاون فرهنگی و اجتماعی شــهرداری تهران تاکید کرد: البته 
معنای نماینده ویژه این نیست که مســئولیت  این آسیب ها با این 
فرد باشد، بلکه نماینده ویژه مسئول هماهنگی، پیگیری و گزارش 
دادن به رئیس جمهور اســت. به عبارت دیگر همه دستگاه ها باید 
وظیفه خود را در حوزه آسیب های اجتماعی انجام دهند و نماینده 
ویژه رئیس جمهور از این دستگاه ها کارهایشان را پیگیری می کنند 
و گزارش آن را به رئیس جمهور ارائه می دهد و خلأ های قانونی را رفع 
می کند و به نوعی از ســوی رئیس جمهور تمرکزی در این موضوع 

ایجاد می شود.

بهبود آسیب های اجتماعی ماموریت زاکانی
رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه 

فراجا:
۸۷ هزار جلد گذرنامه زیارتی 

به زائران اربعین تحویل شد
رئیس پلیــس مهاجــرت و گذرنامه فراجا 
اعلام کــرد: تا صبح روزشــنبه 87۰ هزار جلد 
گذرنامه زیارتی صادر و تحویل متقاضیان شد. 
سردار علی ذوالقدری  در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اظهارداشت: کماکان تمامی دفاتر صدور 
گذرنامه کشور فعال هستند و تا الان 88۰ هزار 
تقاضاً گذرنامه زیارتی دریافت کردیم که بیش 
از ۹8 درصد آن صادر و تحویل متقاضیان شد. 
وی تاکید کرد: اغلب زائران نیز به عتبات عالیات 
مشرف شــدند و اکنون در مسیر بازگشت قرار 
دارند. امــا با این حال مراکز صــدور گذرنامه تا 
پایان اربعین اقدام به صــدور گذرنامه خواهند 
کرد. رئیس پلیس مهاجــرت و گذرنامه فراجا 
با اشــاره به آغاز بازگشــت زائران از چهار روز 
گذشته، گفت: شــاهد مدیریت خوب مردمی 
در سفر امسال بودیم که برای بهره دیگر زائران 
در کوتاه ترین زمان کشور عراق را ترک کردند. 
87 هزار جلد گذرنامه زیارتی به زائران اربعین 
تحویل شد سردار ذوالقدری درباره مدت اعتبار 
گذرنامه زیارتی نیز توضیــح داد و گفت: طبق 
توافق ما با کشــور عراق این گذرنامه مربوط به 

ماههای صفر و محرم امسال است. 

جانشین پلیس راهور فراجا اعلام 
کرد:

آغاز بازگشت زائران؛ ۸۵۰ 
هزار تردد در محورهای اربعین

جانشــین پلیس راهور فراجا با اعلام ثبت 
8۵۰ هزار تردد در ۶ محور منتهی به مرز ایران 
و عراق گفت: شاهد افزایش ۲۲ درصدی تردد 
زائران نسبت به سال گذشــته هستیم. سردار 
سیدتیمور حســینی در مصاحبه با ایرنا گفت: 
تا ساعت ۲۴ شب گذشــته بیش از 8۵۰ هزار 
تردد در ۶ محور مواصلاتــی منتهی به مبادی 
مرزی کشور ثبت شد. وی با بیان اینکه شرایط 
ترافیکی تمامی محورهای مرزی عادی و روان 
اســت، افزود: طی ۲ روز گذشته شاهد افزایش 
موج بازگشت هستیم اما با این وجود همچنان 
زائران برای حضــور در اربعین در حال مراجعه 
بــه مرزها هســتند. جانشــین رئیس پلیس 
راهور فراجــا درباره وضعیــت پارکینگ های 
مرزی اعلام کرد که حــدود ۹۰ درصد ظرفیت 
پارکینگ مرزی تکمیل اســت امــا به دلیل 

بازگشت زائران در شرایط متعادل قرار دارد. 

دبیرکل مجمع کلانشهرهای ایران 
مطرح کرد:

اعلام مصوبات کمیسیون تلفیق 
مجلس در برنامه هفتم توسعه 

برای مدیریت شهری
دبیرکل مجمع کلانشــهرهای ایــران به 
مهم ترین شــاخص های مصوبات کمیسیون 
تلفیق دربــاره برنامه هفتم توســعه در حوزه 
مدیریت شهری اشــاره کرد و گفت: تخصیص 
اوراق مشارکت و سایر اوراق جهت توسعه حمل 
و نقل عمومی و واســپاری برخی از تصدی های 
دولتی به شــهرداری ها به همــراه اختیارات و 
اعتبارات مورد نیاز از جمله مصوبات اســت. به 
گزارش ایسنا، احســان متولیان درباره آخرین 
وضعیت بررسی برنامه هفتم توسعه در مجلس 
شورای اسلامی، اظهار کرد: فعالیت کمیسیون 
تلفیق برنامه هفتم به پایان رسید. مشاور شهردار 
تهران در امور مجلس اضافه کرد: با پایان فعالیت 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه و تلاش و 
پشتکار نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، 
مــواد مهمی در خصــوص مدیریت شــهری 
خوشبختانه به تصویب رسید. از مهم ترین موارد 
مصوب در این کمیســیون می توان موارد زیر را 

برشمرد:
۱. ایجاد فصل مدیریت شهری در برنامه

۲. ایجاد قانون تشکیل مجمع شهرداران کل 
کشــور که در ســال اول، اعضای آن عبارتست از 
شهرداران کلانشهرها و مراکز اســتان و تا پایان 

برنامه، کلیه شهرداران به عضویت آن در می آیند.
۳. تدوین آیین نامه استخدامی و نظام پرداخت 
کارکنان شهرداری ها )به استثنای تهران( توسط 

وزارت کشور و تصویب دولت.
۴. ایجاد فضای اختصاصی در سامانه های ستاد 
و سادا برای شهرداری ها براساس آیین نامه های 

اختصاصی آنها.
۵. تخصیص اوراق مشــارکت و ســایر اوراق 

جهت توسعه حمل و نقل عمومی.
۶. واســپاری برخی از تصدی هــای دولتی به 
شهرداری ها به همراه اختیارات و اعتبارات مورد 

نیاز.
7. تادیه دیون دولت و دستگاههای اجرایی به 

شهرداری ها تا پایان برنامه هفتم.
8. تقویت شــورای عالی اســتانها با حضور در 

مجامع دولتی و شوراهای عالی.
۹. تقویت معماری ایرانی-اسلامی.

اربعین به این نکات توجه کنید 
یک فــوق تخصص ریــه ضمن اشــاره به 
مهم ترین نکاتی که بیماران تنفســی باید در 
پیاده روی اربعین رعایت کنند، گفت: کاهش 
زمان اقامت برای زیارت، همراه داشتن ماسک، 
توقف راه رفتن به محض بیماری تنفسی و همراه 
داشــتن داروی او آر اس )ORS( از مهم ترین 
نکاتی اســت که زائران باید رعایــت کنند. به 
گزارش ایسنا، دکتر مصطفی قانعی درخصوص 
توصیه های بهداشتی به زائرین اربعین، گفت 
افزود: توصیه بســیار مهم به زائرین اربعین این 
است که حتما ماسک همراه شان داشته باشند 
و به محض اینکه دچار سرفه شدند حتما ماسک 
زده و به محض اینکه احســاس کردند بیماری 
تنفسی دارند از پزشکان درخواست کنند چادر 
و مکان اقامت آنها را از دیگــران جدا کنند و از 
دست دادن و روبوســی نیز پرهیز کنند. قانعی 
گفت: نکته مهم دیگر این است که اگر هر کس 
در صورت ابتلا به بیماری تنفســی ویروســی 
بخواهد راه برود وضع بسیار بدتری پیدا می کند 
و تنها کلید حل عفونت تنفسی استراحت است 
بنابراین؛ اگر در حین بیماری راه بروند بیماری 
پیچیده تر می شود. وی درخصوص افراد مبتلا 
به بیماری های زمینه ای، عنــوان کرد: یکی از 
شــاخص های مهم پیاده روی اربعین مسافت 
پیاده روی در جاده 8۰ کیلومتری نجف تا کربلا 
اســت ولی پیاده روی در این جاده، مخصوص 
افراد زیر ۴۰ سال سالم و قوی اســت و به  افراد 
بالای ۵۰ ســال و دارای حتی یک بیماری و یا 
بیماری های زمینــه ای از جمله دیابت، قلبی و 
عروقی، فشار خون، آســم و بیماری انسدادی 
ریه، توصیــه می کنیم یک مســیر کوتاه برای 
پیاده روی انتخاب کنند و وارد فضای شــلوغ و 
پر ازدحام نشوند. بهتر است یک زیارت از راه دور 
داشته باشند زیرا در دین یک قاعده وجود دارد 
که هیچ کس حق ضرر زدن به بدن خود را ندارد. 
وی درخصوص باور نادرســت مردم در زمینه 
ســرم تراپی، تصریح کرد: افراد به محض اینکه 
در هوای گرم راه بروند دچار ســردرد می شوند 
و احساس کاهش فشــار خون پیدا کرده و در 
نهایت تقاضای تزریق ســرم می کنند، این در 
حالی است که برای آدم ســالمی که می تواند 
غذا بخورد تزریق ســرم ممنوعیت دارد، زیرا با 
هر تزریق امکان وقوع یک عفونت در رگ وجود 
دارد. همچنین با هر سرم تراپی یک تخت اشغال 
می شود و یک پرســتار به کار باید گرفته  شود. 
بنابراعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
ایران قانعی در خاتمه، خاطرنشان کرد: از طرفی 
نیز در پیاده روی اربعین و با توجه به جغرافیای 
عراق به دلیل شدت گرما، نگهداری سرم در این 
دما کار آسانی نیســت و همه این موارد عارضه 
دارد. بنابراین پیشنهاد می شود افراد در ایران، 
داروی او آر اس )ORS( کــه چند برابر ســرم 
کارایی دارد و با طعم های بسیار خوبی نیز وجود 
دارد را تهیه کرده و در آب مصرفی خود ریخته 
 ORS و مصرف کنند که این نوع مصرف آب با

مانع ضعف و کاهش درد عضلانی نیز می شود.

حذف سقف سنی دانشگاه فرهنگیان؟
مدیرکل دفتــر حقوقــی وزارت آموزش و 
پرورش، از رایزنی با ســازمان سنجش و وزارت 
علوم در خصوص چگونگــی اجرای رای دیوان 
عدالت اداری مبنی بر برداشــتن سقف سنی 
۲۴ سال برای ورود به دانشگاه فرهنگیان برای 
کنکوری هایی که مهر امسال دانشجو می شوند، 
خبــر داد. منصــور اردســتانی در گفت وگوبا 
ایسنا، درباره رای دیوان عدالت اداری مبنی بر 
برداشتن سقف حداکثر ۲۴ سال سن برای ورود 
به دانشگاه فرهنگیان و اجرا شدن یا نشدن این 
رای برای کنکوری هایی که مهر امسال دانشجو 
می شوند، اظهار کرد: در خصوص اینکه این رای 
دیوان عدالت اداری برای امســال قابلیت اجرا 
دارد یا خیر و آیا داوطلبانی که بالاتر از ۲۴ سال 
سن دارند می توانند امسال رشته های دانشگاه 
فرهنگیان را انتخاب کنند؛ در حال هماهنگی 
با ســازمان ســنجش و وزارت علوم هستیم تا 

چگونگی اجرا این رای نهایی شود.
وی با اشــاره بــه اینکه رای مذکــور دارای 
اشکالات حقوقی اســت، توضیح داد: مغایرت 
قانونی ایــن رای را با سیاســتهای کلی ایجاد 
تحول در نظام آموزش و پرورش و قانون خاص 
متعهدین خدمت به آموزش و پــرورش و نیز 
آثار و تبعات احتمالی آن را برای ریاست دیوان 
عدالت اداری در قالب درخواست اعمال ماده ۹۱ 

قانون دیوان عدالت اداری تقاضا کردیم.
اردســتانی با بیان اینکه قرار شــد کارگروه 
کارشناســی مربوطه در دیــوان عدالت اداری 
این تقاضا را بررســی کند و در صورت پذیرش، 
موضوع حسب دستور ریاست دیوان در صحن 
هیات عمومی دیوان مطرح شود، افزود: دوستان 
دیوان عدالت اداری وجــه قالب بحث پذیرش 
و ورود به دانشگاه فرهنگیان را دانشجو معلمی 
نمی دانند بلکه وجه قالب این امر را برابر ماده ۶ و 
7 قانون متعهدین استخدام رسمی و آزمایشی 
تلقی می کنند و با مقررات اســتخدامی قانون 

مدیریت خدمات کشوری تطبیق می دهند.

مقدمات و پشــتیبانی های خاصی برای 
برگزاری آیین اربعیــن و پیاده روی بزرگ 
آن لازم است و همه دستگاه های ذیربط از 
مدت ها قبل پای کار هستند و انجام وظیفه 
می کنند، در این بین ســازمان انتقال خون 
نیز برحسب وظیفه ذاتی خود آمادگی کامل 
برای تامین خون موردنیاز زایران و نیازمندان 
احتمالی به خون در پیاده روی اربعین را دارد.

به گزارش گروه جامعه ایرنا، چند روزی بیشتربه 
برگــزاری اربعین حســینی باقی نمانده اســت، 
شــیعیان در تب و تاب برگزاری این آیین شیعی 
هستند و هزاران نفر هم از چند روز گذشته عاشقانه 
عازم سرسرای حسینی هستند و دراین راه هرگونه 
ناملایمت را برخود هموار می کنند تا زایرحسینی 

باشند.
چند سالی است که پیاده روی حسینی به شکل 
انبوه مورد استقبال شیعیان داخل و خارج از ایران 
قرارگرفته اســت و هرکس به فراخــور موقعیت و 

شرایط خود، در این آیین عاشقانه شرکت می کند.
برای برگزاری آیین اربعین و پیاده روی بزرگ آن 
مقدمات و پشتیبانی های خاصی لازم است و همه 
دستگاههای ذیربط از مدت ها قبل پای کار هستند 
و انجام وظیفه می کنند و جدا از این دستگاه های 
خدمات رسان، نهاد ها و دستگاه های حوزه سلامت 
و درمان نیز پای کار هستند تا درمانگر و حمایتگر 
بیماران و نیازمندان به کمک در این حوزه باشند و 
با تامین دارو، تجیهیزات و ادوات و نیروی انســانی 
متخصص و متعهد سلامت زایران حسینی برقررار 
و در صورت لــزوم هم به موقع وارد صحنه شــده 

وخدمات مناسب و به موقع را ارایه دهند.
ســازمان انتقال خون تنها متولی تامین خون 
و فرآورده هــای خون ســالم و کافی مــورد نیاز 
بیمارستان ها و مراکز درمانی کشور است، در این 
راســتا به افزایش کمی و کیفی خــون و فرآورده 
های آن پرداخته است و شاخص های مدنظر این 
سازمان در کسب استاندارهای بین المللی بیانگر 

نیل به تحقق این هدف است.
ســالانه بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هــزار نفر به 

پایگاه های اهدای خون در کشور مراجعه می کنند 
که از بیش از ۲ میلیون نفر خون دریافت می شــود 
و ســالانه حدود 7 میلیون فــرآورده خونی تولید 
می شــود ،ســازمان انتقال خون همیشه حتی 
درزمان بحران و نیازهای ویژه بــه خون و فرآورده 
های آن مانند حوادث و زلزله ها توانســته است به 

درستی وارد عمل شود و تامین کننده خون باشد.
سخنگوی سازمان انتقال خون از آمادگی کامل 
این سازمان برای تامین خون و فرآورده های خونی 
مورد نیاز زائرین ایرانــی در اجتماع بزرگ اربعین 

حسینی خبر داد.
بشــیر حاجی بیگی ضمن عرض تســلیت به 
مناسبت ایام ســوگواری سید و ســالار شهیدان 
و آرزوی ســلامتی بــرای همه زایران و شــرکت 
کنندگان در اجتماع جهانی پیــاده روی اربعین 
حسینی، گفت: به اطلاع ملت شــریف ایران می 
رسانم که سازمان انتقال خون بنابر رسالت و تکلیف 
خود در راستای تهیه و تامین خون سالم و کافی و 
با توجه به افزایش حضور پرشــور مردم در پویش 
نذر خون در ایــام محرم، تمام تمهیــدات لازم را 
برای پشــتیبانی حوادث جاده ای در مسیر زائرین 
کربلا و برنامه ریزی برای ذخیره ســازی مطلوب 
خون و فــرآورده های آن از ماهها قبل در دســتور 
کار قرار داده است. وی افزود: سازمان انتقال خون 
در ۶ گذرگاه مرزی برای خدمت رســانی به زائران 
شــریف کربلای معلی در آمادگی کامل به سر می 

برد، به نحوی که ذخیره خون و فرآورده های خونی 
به میزان ۱۳ روز اســت و در صورت بروز حادثه چه 
در خاک ایران و چه در کشور عراق، در سریعترین 
زمان ممکن می توانیم خون و فرآورده های خونی 
مورد نیاز زائران ایرانــی را در مراکز درمانی ایران و 
مراکز درمانی مستقر در عراق تامین و با همکاری 

اورژانس و هلال احمر ارسال کنیم.
در پویش نذر خون در ایام محرم، تمام تمهیدات 
لازم را برای پشــتیبانی حوادث جاده ای در مسیر 
زائرین کربــلا و برنامه ریزی برای ذخیره ســازی 
مطلوب خون و فرآورده هــای آن از ماهها قبل در 

دستور کار قرار داده است.
سخنگوی سازمان انتقال خون با تشکر از کرامت 
و میهمان نوازی شــیعیان عراق در ایــام اربعین 
حسینی و با اشــاره به خبر اعلام آمادگی عده ای از 
مردم عراق برای اهدای خون، یاد آوری کرد: بیان 
این اخبار نشان دهنده ارتباط عاطفی امت اسلام 
و به ویژه شــیعیان در زیر پرچم اهل بیت)ع( است 
اما آن چیزی که واقعیت موجود اســت، آمادگی 
کامل سازمان انتقال خون و ذخایر مناسب خون و 
فرآورده های خونی برای شرایط احتمالی و کمک 

به زائران عزیز ایرانی است.
از همه مردم ایران می خواهم که در تمام ســال 
به عنوان یک مسئولیت انسانی، اهدای خون را یک 
امر ضروری بدانند زیرا بیماران به صورت مستمر و 
روزانه نیاز به دریافت خــون و فرآورده های خونی 

دارند
حاجی بیگی افزود: برای تمام شرکت کنندگان 
در اجتماع بزرگ اربعین حسینی آرزوی سلامت 
داریم و ان شــاالله بتوانیم در خدمت به هموطنان 
عزیزمان مثل همیشه موفق باشیم و از همه مردم 
ایران مــی خواهم که در تمام ســال به عنوان یک 
مسئولیت انسانی، اهدای خون را یک امر ضروری 
بدانند زیرا بیماران به صورت مستمر و روزانه نیاز به 

دریافت خون و فرآورده های خونی دارند.
به گزارش ایرنا، بیمارســتان امام حسین )ع( 
شهرســتان مهران مجهز به بانک خون اســت و 
مشاور اجرایی مدیرعامل سازمان انتقال خون نیز 
در بازدید از بانک خون این بیمارستان بر آمادگی 
کامل این ســازمان در تامین خون و فرآورده های 

خونی مورد نیاز مراکز درمانی تاکید کرد.
سیدمحمدرضا شاه احمد قاســمی در دیدار با 
رئیس این بیمارســتان، از آمادگی کامل سازمان 
برای خونرســانی ســریع و به موقع به بیماران و 

نیازمندان به خون و فراورده های خونی خبر داد.
وی با بیان اینکه حجم ترددهــا از پایانه مرزی 
مهران دارای بالاترین میزان اســت، افزود: با توجه 
به حجم ترددها و احتمال بروز تصادفات و ســوانح 
جاده ای، سازمان انتقال خون آماده خدمت رسانی 

به حادثه دیدگان نیازمند به خون است.
شــاه احمد قاســمی افزود: بانک خــون این 
بیمارســتان در حال حاضر دارای همه گروه های 
خونی به ویژه گروه های منفی اســت که علاوه بر 
آن بر اساس تفاهم صورت گرفته با مرکز اورژانس 
پیش بیمارســتانی و مدیریت حوادث دانشــگاه 
علوم پرزشکی ایلام خون و فرآورده های خونی در 
سریع ترین زمان ممکن از طریق بالگرد از ایلام به 

مهران ارسال خواهند شد.
مشاور اجرایی مدیر عامل سازمان انتقال خون به 
حضور همیشگی مردم برای اهدای خون اشاره کرد 
و گفت: به شکرانه حضور مستمر مردم شریف و نوع 
دوست همواره این آمادگی را داریم که پاسخگوی 
صد درصدی نیاز بیمارســتان ها و مراکز درمانی 

باشیم.

حضور سازمان انتقال خون در اجتماع بزرگ اربعین 

ورود تب دانگی به کشور ؛ 

عدم انتقال محلی تب دانگی در کشور

تغییر اجباری نام مراکز درمان اعتیاد 

رئیس اداره کنترل و مبارزه با مالاریا وزارت بهداشــت، 
گفت: موارد مبتا به تب دانگی که همگی ورودی به کشــور 
هستند، تک گیر است؛ به شکلی که شاید بتوان گفت در یک 
سال اخیر کمتر از 20 مورد مبتا به تب دنگی وارد کشور شده  و 

تحت نظر بهبود یافته اند.
دکتر احمد رئیسی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه خطر شیوع 
تب دانگی می تواند عامل تهدیدی برای کشــور باشــد، در عین حال 
تاکید کرد: اما نکته مهم این اســت که نظام مراقبت بیماری  واگیردار 
در کشــور ما با قدرت عمل می کند و قبل از شناسایی بیماری، پشه 
عامل بیماری را پیدا کرده ایم؛ به عبارتی مبارزه ما با خود موجود انتقال 
دهنده بیماری است که به مراتب راحت تر از معالجه و درمان بیماران 
اســت. وی با بیان اینکه مبارزه با تب دنگی بر خلاف مالاریا بســیار 
سخت است، اظهار کرد: واقعیت این اســت که از سال ۱۳۹8 که برای 
اولین بار پشــه عامل تب دانگ را که »آئدس مهاجم« است در استان 
هرمزگان شناسایی کردیم، تاکنون مشاهده این پشه  به همان استان و 
بخش های بندرعباس، جزیره هرمز، سیریک و بندر کنگ محدود بوده 
است و خوشبختانه تاکنون در سایر نقاط کشور، موردی از بیماری یا 

پشه را ندیده ایم. رئیسی ادامه داد: مشاهده بیمار به معنای ورود به فاز 
طغیان است که نیاز به نوعی دیگر از برخورد دارد. این نشان می دهد که 
سیستم بهداشتی ما تا حد زیادی مراقب است و این اقدامات پیشگیرانه 
سبب شده که کشور ما آلوده نشــود. تب دانگی یک بیماری شناخته 
شده است و اگر توریستی به آسیای جنوب شرقی و... سفر کند ممکن 
است به این بیماری مبتلا شود ولی درمان می شود. او تاکید کرد: موارد 
مبتلا به تب دانگی که همگی هم ورودی به کشــور هستند تک گیر 
است؛ به شکلی که شاید بتوان گفت در یک سال اخیر کمتر از ۲۰ مورد 
مبتلا به تب دنگی وارد کشور شده  و تحت نظر بهبود یافته اند. به گفته 
رئیسی، سفر به مناطق گرمسیری یا زندگی در مناطق گرم سیری و 
نیمه گرم ســیری، خطر ابتلا به ویروس که باعث ایجاد بیماری دانگ 
می شود را افزایش می دهد. وی در خصوص علائم بروز بیماری، توضیح 
داد: بسیاری از افراد، بویژه کودکان و نوجوانان، ممکن است هیچ علائم 
یا نشــانه هایی را طی یک فرم خفیف بیماری دانــگ تجربه نکنند. 
هنگامی که علائــم رخ می دهد، معمولاً ۴ تا 7 روز پس  از اینکه شــما 
توسط یک پشه آلوده می شوید، علائم شروع می شود. بیماری دانگ 
باعث بروز تب بالای ۱۰۴ فارینهایت )۴۰ درجه سلسیوس( و حداقل 

دو مورد از علائم سردرد، درد عضله، اســتخوان و درد مفصلی، حالت 
تهوع، استفراغ، درد پشت چشم ها، تورم غدد لنفاوی و راش می شود. 
رئیس اداره کنترل و مبارزه با مالاریا وزارت بهداشت درخصوص علائم 
و نشانه های تب خونریزی دهنده دانگ یا فرم شدید بیماری بیماری 
دانگ که یک اورژانس پزشکی و تهدیدکننده زندگی است، بیان کرد: 
اگر علائمی همچون درد شدید شکمی، استفراغ مکرر، خونریزی از لثه 
یا بینی، وجود خون در ادرار، مدفوع یا استفراغ، خونریزی زیرپوستی 
که ممکن اســت مانند کبود شــدن به نظر برســد، تنفس دشوار یا 
سریع، پوست سرد یا مرطوب، شوک، خســتگی، تحریک پذیری یا 
بی حوصلگی را تجربه کردید باید فورا به پزشک مراجعه کنید، زیرا فرم 
شدید ابتلا به تب دانگ می تواند به ریه ها، کبد یا قلب آسیب برساند. 
فشارخون می تواند افزایش یابد و باعث شوک و در بعضی موارد مرگ در 
فرد مبتلای به این بیماری شود. وی افزود: بیماری دانگ توسط پشه ها 
انتشار پیدا می کند. هنگامی  که یک پشه، فردی آلوده به ویروس مولد 
بیماری دانگ را نیش می زند، ویروس وارد بدن پشه می شود. سپس 
هنگامی که پشه آلوده فرد دیگری را نیش می زند، ویروس وارد جریان 

خون آن فرد می شود.

به دنبال اباغ دو دستورالعمل جدید در حوزه درمان اعتیاد 
 )SUD( به مراکز )MMT( و تغییر نام مراکز درمان اعتیاد از
توسط وزارت بهداشت، ستاد مبارزه با مواد مخدر که چندی 
پیش به عنوان دستگاه بالادســتی در حوزه مبارزه با مواد 
مخدر، بر لزوم بازبینی این دستورالعمل تاکید کرده بود، اکنون 
اعام کرده است با توجه به اینکه دستورالعمل مذکور دارای 
اشکالاتی بود، وزارت بهداشت برای اعمال آخرین تغییرات و 

اصاحات، از ستاد مواد مخدر یک ماه فرصت خواسته است.
به گزارش ایسنا، اردیبهشت ماه امسال دکتر سعید کریمی- معاون 
درمان وزارت بهداشت با اشــاره به وضعیت توزیع داروی متادون در 
مراکــز MMT و همچنین تعیین روش های جدیــد درمان و ترک 
 MMT اعتیاد، به ایسنا اعلام کرد »در گذشته به مراکز درمان اعتیاد
 )( MAITANANC THARPY METHADON
می گفتند، نام گذاری این مراکز به نوعی بود که گویا وظیفه این مراکز 
تنها این اســت که به صورت مداوم متادون تجویز کنند. این درحالی 
اســت که ماموریت این مراکز فراتر از این اســت و باید به سمتی روند 
که تعدادی از مبتلایان به اعتیاد را تــرک دهند. البته برای تعدادی از 

معتادین نیز کاهش خطر وجود دارد، اما بســته خدماتی شان متنوع 
بوده و داروهایی که دارند، فقط متادون نیســت، بلکه انواع و اقســام 
 Substance( که مخفف SUD داروست. بنابراین نام این مراکز به
Use Disorder( اســت، تغییر یافت.« وی همچنین با بیان اینکه 
حدود 8۰۰۰ مرکز ترک اعتیاد در کشــور وجود دارد، گفت: ۲۰ سال 
است که این مراکز کار می کنند و تغییر آنچنانی در آن ها نبوده است. 
بر این اساس طبق تصمیمات ســتاد ملی مبارزه با مواد مخدر، وزارت 

بهداشت وظیفه داشت که تمام دستورالعمل های این مراکز را بازبینی 
کند که این اقدام انجام شد، طی دو دستورالعمل که یکی برای مراکز 
و یکی درباره نحوه درمان و روش های جدید درمان اســت،  ابلاغ و در 
معاونت درمان ستاد مبارزه با مواد مخدر مطرح شد و اقدامات مربوط 
به آن انجام شده است. بعد از بررسی و جمع آوری نظرات همه اعضا، از 
طریق ستاد مبارزه با مواد مخدر نیز ابلاغ و نهایی می شود. هرچند که 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر این اقدام وزارت بهداشت را اقدام مطلوبی 
دانسته بود، چراکه به گفته مدیرکل درمان ســتاد، در این تغییر نام 
مراکز درمان اعتیاد می خواهند بگویند تمرکز مــا صرفا بر روی دارو 
نیست و تمرکز بیشــتری بر خدمات روانشــناختی دارد و این اقدام 
مطلوبی است، اما باتوجه به اینکه هرگونه ابلاغ یا تدوین یا هر برنامه ای 
ابتدا باید در کمیته درمان مطرح و سپس توسط دبیر کل یا در جلسه 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر به تصویب برسد، مدیرکل درمان ستاد در 
عین حال در همان زمان اعلام کرد که اگر قرار اســت هر تغییری در 
زمینه اسناد مربوط به درمان اعتیاد در کشور ایجاد شود، باید توسط 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر به عنوان دســتگاه بالادستی که وظیفه 

نظارت، هماهنگی و سیاست گذاری را دارد به تصویب برسد.

خبرخبر
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  سال دوم

 سیمای انرژی در افق سنگان

البرز _ واشقانی _ خبرنگار پول وارز:علی حدادی نماینده مردم 
شــریف ســاوجبلاغ ،نظرآباد ،طالقان وچهارباغ با همراهی اکبری 
معاون راهداری سازمان راه داری و حمل و نقل جاده ای،کدخدازاده 
معاون توسعه و ساخت راههای شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشــور، مدیر کل محترم بودجه وزارت راه وشهرسازی 
،مدیرکل محترم راه و شهرسازی و مدیرکل محترم راهداری استان 

البرز،شهردار هشتگرد  از پل راه آهن محدوده شهر هشتگرد  بازدید 
به عمل آمد . 

در این بازدید ضمن ارائه گزارشی از ســوی مدیران راه آهن با 
توجه ه پیگیری در خصوص تکمیل این پروژه و مشکلات فراوانی 
که برای تردد مردم منطقه ایجاد شده زمانی جهت آغاز عملیات  و 

گزارشی در خصوص تکمیل از سوی شرکت راه آهن ارائه گردد .

نظارت میدانی از پل راه آهن محدوده شهر هشتگرد 

به گزارش پــول و ارز به نقــل از  روابط 
عمومی فولاد ســنگان، ایــران یکی از 
تولیدکنندگان بزرگ صنعــت فولاد در 
جهان به شــمار می رود و در ماههای اخیر 
نیز توانست با پیشی گرفتن از همتای خود 
یعنی ترکیه به جایگاه هشتم تولید فولاد 
در جهان برسد؛ اما با وجود افزایش تولید 
این صنعت با چالش هــای فراوانی روبرو 
است و نیاز به تامین انرژی از درجه اهمیت 
بالایی برای واحدهــای تولیدی برخودار 
است که تاثیر مســتقیم بر تولید کارخانه 
های صنعتی دارد.  فولاد سنگان خراسان 
در سالهای گذشــته با وجود کمبود برق و 
گاز توانست روند صعودی رشد تولید خود 
را حفظ نماید.این شرکت یکی از واحدهای 
حیاتی در تامین زنجیره فولاد کشور است و 
بزرگترین تامین کننده مواد اولیه مورد نیاز 

فولاد مبارکه به شمار می رود.
عدم نفع ناشی از کمبود انرژی در سال ۱۴۰۱ 
برای فولاد ســنگان روزانه۳۰ میلیــارد تومان 
برآورد شده است که موجب افت پتانسیل تولید 
تا ۳۵ درصد از کل ظرفیت شــد. ایــن به معنای 
آن اســت که فولاد ســنگان تنها بــا ۶۵ درصد 
ظرفیت تولید خود توانســت رکورد تولید گندله 
و کنسانتره خود را بشــکند به گونه ای که تولید 
کنسانتره این شــرکت با رشــد ۱۰۳ درصدی 

مواجه شد.
اعلام رکوردهای پی در پــی ماهانه و روزانه در 
این واحد تولیــدی در ماه هایی که با قطعی کمتر 
برق یا گاز مواجه هســتند جالب توجه اســت و 
نشان دهنده ظرفیت بالای این واحد تولیدی در 
صورت تامین انرژی مورد نیاز است و خود گواهی 
بر اهمیت موضوع است؛ شــرکت فولاد سنگان 
در فروردین ماه سال جاری موفق به ثبت رکورد 
جدیــد تولید ماهیانــه ۴۰7 هزار تــن در تولید 
کنســانتره سنگ آهن شــد؛ گفتنی است پیش 
از این فولاد ســنگان موفق به تولید ۳۶۰ هزار تن 
کنسانتره شــده بود و این میزان تولید نسبت به 
مدت مشابه سال قبل افزایش چشمگیر 8 برابری 
داشته اســت. البته باید اذعان داشــت در سال 
۱۴۰۲ با حمایت های دولــت و تمهیدات در نظر 
گرفته شده چالش کمبود برق به حداقل ممکن 

رسیده است.

اما سوال مطرح در شــرایط کنونی این است 
که آیا محدودیــت  و کمبودهای برقــی و گازی 
با »تعطیل کردن« واحدهــای صنعتی برطرف 
می شــود؟چاره کار چیســت؟ در راستای حل 
چالش کمبود انرژی شرکتهای بزرگ خود دست 
به کار شــده اند به طوریکه فولاد مبارکه به دنبال 
احداث پالایشگاه گاز به منظور رفع نیاز خود می 

باشد.
طرح های در دست اجرای فولاد سنگان 

برای تامین انرژی
فــولاد ســنگان بزرگترین شــرکت صنعتی 
شرق کشــور گام های بزرگی در راستای توسعه 
زیرســاختی به خصوص انرژی برداشــته است. 
احداث نیروگاه برق بادی به ظرفیت ۲۰۰ مگاوات 
و ســرمایه گذاری ۲۳۰ میلیــون یورویی یکی 
از ابرپروژه های فولاد ســنگان اســت. با توجه به 
وزش باد با سرعت و شدت مناسب، فولاد سنگان 
درصدد اســت که در کریدور باد منطقه سنگان 
نیروگاه برق بادی احداث نماید. این پروژه اگرچه 
بیشــتر یک پروژه فنی و صنعتی دیده میشود اما 
نباید از تاثیرات بزرگ زیســت محیطی آن غافل 
بود، به این ترتیب فولاد سنگان یکی از پیشگامان 

توسعه متکی به انرژی پاک به شمار می آید.
البته برای دست یابی به بهترین و بالاترین بهره 
وری در تولید باید مجموعــه ای از عوامل در کنار 
هم تقویت شده تا به نتیجه مطلوب دست یافت؛ 
فولاد ســنگان در راســتای تامین پایدار انرژی 
جهت برقراری خطوط تولید کنســانتره و گندله 
علاوه بر احداث نیروگاه برق بادی پروژه نیروگاه 
ســیکل ترکیبی  را در دســت اجرا دارد و آماده 

کلنگ زنی است و برای تامین پایدار گاز در فصل 
زمستان، فولاد سنگان مطالعه طرح ذخیره گاز در 
مخازن خاص را شروع کرده است و امید دارد پس 
از بررســی های دقیق فنی و علمی بتواند در این 

راستا اقدامات لازم را انجام دهد.
به این ترتیب فولاد ســنگان در تلاش است تا 
با نصب مخــازن ANG، گاز مورد نیاز شــرکت 
را برای حداکثــر ۳۰ روز در ســال ذخیره  نماید. 
ســرمایه گذاری و مجوزهای لازم نیز صادر شده 
اســت و پس از جمع بندی نهایی در حوزه مسائل 

فنی نسبت به انجام آن اقدام خواهد شد.
قوانین؛ نقاط عطف شناخت راه

یکی دیگر از دلایل روی آوری فولاد ســنگان 
به ســاخت نیروگاه بادی حمایــت قانونی از این 
نوع تامین انرژی است؛ طبق قانون، اگر یک واحد 
صنعتی بخشی از برق مورد نیاز خود را خریداری 
کند، در زمان پیک مصرف، برق آن مجموعه قطع 
می شــود. البته، قانون جدیدی وضع شده است 
مبنی بــر اینکه اگر همان واحد نســبت به تولید 
انرژی تجدیدپذیر اقدام کنــد، برق آن مجموعه 
حتی در زمان اوج مصرف نیز قطع نخواهد شــد؛ 
این مهم بــرای اکثر شــرکت های تولیدی واجد 

شرایط می تواند راهگشا باشد
توسعه دانش بنیان، تولید با کیفیت

تولید محصول با کیفیــت اصلی بدیهی برای 
کشــور در بازارهای مهم داخلی و خارجی است. 
در حال حاضر تولید دانش بنیان یکی از مهمترین 
رویکردهــای موجود بــرای تولیــد محصول با 
کیفیت، مقرون بــه صرفه و  قابل رقابت اســت. 
تجربه نشــان داده ایــن بخش بــا راه حل های 

خلاقانه و متناســب با امکانات موجود می تواند 
واحدهای تولیــدی را به هدف مــورد نظر یعنی 
»تولید با حداقل مصرف انرژی« در بحران کنونی 
نزدیک تر کند. این واحدها ظرفیت دانشی خوبی 
برای بومی ســازی تکنولوژی لازم را دارا هستند 
و با اســتفاده از دانش خود و امکانات موجود می 
توانند پل مناســبی برای عبور از موانع باشــند. 
فولاد ســنگان در راســتای تحقق شــعار سال 
۱۴۰۱ و تداوم این شعار در سالهای آتی همکاری 
گســترده ای با شــرکتهای دانش بنیان، مراکز 
علمی، دانشگاهی و پارکهای علم و فناوری شروع 

نمود.
برگــزاری رویدادهای فنــاوری اطلاعات به 
منظور دست یابی به بهترین راهکارها برای ارتقای 
تولید و بهره وری در فولاد سنگان برگزار، جلسات 
منظم ، بازدیدها و امضای تفاهم نامه و قراردادهای 
همکاری و سرمایه گذاری معنادار فولاد سنگان 
در امر تحقیق و توسعه  دانش بنیان، گام بلند این 

شرکت برای پیشگامی در این عرصه است.
شــرکت های دانش بنیــان و فناور اســتان 
خراســان رضوی در قالب تور فناوری اطلاعات 
در صنایع معدنی از این شــرکت بازدید کردند و 
افراد در قالب نشستی مشترک به معرفی ظرفیت 
های شــرکت های دانش بنیان و همچنین ارائه 

نیازهای فناورانه صنایع معدنی پرداختند.
تأســیس پردیس دانش بنیان صنایع 

معدنی برای اولین بار در کشور
تحریم ها با وجود تمام نقاط منفی که دارند در 
یک مســئله راهنمای خوبی برای ما شدند؛ آن ها 
باعث شــدند تا ما نقاط ضعف درونی صنعت را به 
خوبی ببینیم و برای روبرو شــدن با آن ها یک بار 
برای همیشه اقدام کنیم؛ راه اندازی اولین پردیس 
دانش بنیان صنایع معدنی در شرق کشور توسط 
شرکت فولاد ســنگان خود گواهی است از واقف 
بودن مدیران مجموعه بر اهمیت دانش بنیان ها 
در بخش صنعت است. مجموعه طرح های توسعه 
ای فولاد سنگان نوید آینده ای درخشان را برای 
این شرکت می دهد و فولاد سنگان را به یک قطب 
بزرگ صنعت تولید تبدیل خواهد نمود. امر مهمی 
که با توجه به چشــم انداز فولاد سنگان کاملا در 
دسترس اســت و این شــرکت همچون همیشه 
عامل مهمی در توســعه پایدار کشور به خصوص 

منطقه شرق خواهد بود.

رشد ۲۲ درصدی تولید تیرآهن در ذوب آهن اصفهان

تقدیر نامه انجمن جهانی روابط عمومی به مدیر روابط عمومی فولاد خوزستان اهدا شد

ذوب آهن اصفهان به عنوان بزرگترین تولید کننده مقاطع 
ساختمانی در کشور طی چهار ماهه سال جاری رشد تولید 22 
درصدی تیرآهن را به ثبت رسانده است که این جهش تولید 
در ذوب آهن اصفهان، عمده دلیل افزایش تولید تیرآهن در 
کشور است. در خصوص کم و کیف این روند تولید با محمدرضا 
لطیفی سرپرســت کارگاه نورد 500 و سعید رحیمی معاون 
تولید کارگاه نورد 650 گفتگویی انجام داده ایم که در ادامه می 

خوانید.
به گزارش پول و ارزمحمدرضا لطیفی سرپرست کارگاه نورد ۵۰۰ 
گفت : در چهار ماهه سال گذشته در مجموع ۱۹۰ هزار و ۱۳۴ تن انواع 
محصولات شامل تیرآهن از نمره ۱۲ تا ۱8 ، انواع تیرآهن بال شیبدار 
۱۲ و ۱۴ و همچنین تیرآهن های بال نیم پهن ) I7 ( ۱۴ ، ۱۶ و۱8 در 

کارگاه نورد ۶۵۰ تولید شد.
وی ادامه داد : در چهار ماهه سال جاری این تناژ تولید به ۲۳۵ هزار 
۶۳۳ تن رسیده است که رشد ۲۴ درصدی را نسبت به چهار ماهه سال 
گذشته نشان می دهد که در رشد ۲۲ درصدی مجموع تولید تیرآهن 

نقش مهمی ایفا نموده است.
سرپرســت کارگاه نورد ۵۰۰ اضافه کرد : در کنار این رشد تولید و 
به درخواست مشتری جهت صادرات نیز سه محصول جدید تیر آهن 
سبک ۱۴ ، تیر آهن فوق سبک۱۴ و نیز میلگردآلیاژی Cr۲7۰ سایز 
۶۰ نیز تولید شد. همچنین تولید آزمایشی تیرآهن ۲۰ نیز با موفقیت 
انجام گرفت. وی در پاسخ به این سوال که تنوع محصول در چهار ماهه 

سال جاری در این کارگاه چه روندی داشته است نیز چنین گفت: تنوع 
محصول کارگاه نورد ۵۰۰ در سال گذشته ۹ محصول بود که این عدد 

در چهار ماهه امسال به ۱۳ نوع محصول افزایش یافته است.
لطیفی اظهار داشــت : ارسال شمش از ســوی بخش فولادسازی 
کارخانه، فروش خوب محصولات، ارتقاء روحیه و انگیزش پرســنل، 
برطرف شدن اشکالات جزیی در فرایند تولید و همچنین جوان گرایی 
در بخش مهندسی کارگاه از جمله دلایل این موفقیت ها محسوب می 
شوند. ســعید رحیمی معاون تولید کارگاه نورد ۶۵۰ نیز در خصوص 
روند تولید این کارگاه در ادامه گفت : در چهار ماهه ابتدایی سال جاری، 
۱۳7۰۰۰ تن انواع تیرآهــن شــامل ۲۰ – ۲۲ – ۲۴ – ۲7 – ۳۰ در 
گارگاه نورد ۶۵۰ این مجتمع عظیم صنعتی تولید شــده است که در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل، رشد تولید ۲۲ درصدی را نشان می 
دهد. وی افزود : در کنار رشــد تولید تیرآهن، به میزان ۱۰ هزار تن نیز 
انواع ریل در چهار ماهه ابتدایی سال جاری در ذوب آهن اصفهان تولید 
شده است. معاون تولید کارگاه نورد ۶۵۰ ذوب آهن اصفهان در پاسخ به 
این سوال که چه عواملی در این رشد تولید موثر بوده است چنین گفت 
: برنامه ریزی در سطح کلان شرکت به منظور رشد تولید محصولات 
ارزش افزا ،تلاش و کوشش شــبانه روزی همکاران در مدیریت نورد و 
همچنین تعمیرات اساسی سالیانه که در این کارگاه انجام گرفت، در 
تحقق این مهم نقش بسزایی داشتند. رحیمی، تولید تیر آهن بال پهن 
نمره ۲۴ را یکی از موفقیت های شرکت و کارگاه نورد ۶۵۰ اعلام کرد و 
در ادامه به چشم انداز تولید در کارگاه نورد ۶۵۰ پرداخت و اظهار داشت 

: ارتقاء ســایز تیرآهن های بال پهن تولیدی بــه ۲۶ و ۲8 و همچنین 
افزایش تولید انواع ریل در این کارگاه از جمله مهمترین برنامه هایی 

است که دنبال می شود.
معاون تولید کارگاه نورد ۶۵۰ بیان کرد : کیفیت تیرآهن تولیدی 
ذوب آهن اصفهان به دلیل فرآیند تولید که شــامل استفاده از نیروی 
انسانی متخصص و با تجربه ، نظارت ســختگیرانه مدیریت کیفیت 
جهت تولید محصول استاندارد و … است، قابل مقایسه با سایر تیرآهن 
های تولیدی در کشور نیســت و در داخل و خارج از کشور همواره در 

صدر درخواست های مشتریان قرار دارد.
وی گفت : ذوب آهن اصفهان با این توان تولیدی در بخش تیرآهن، 
آمادگی کامل دارد که نیاز طرح نهضت ملی مســکن را در این بخش 

پوشش دهد.

در سومین جشنواره روابط  عمومی ایران، لوح تقدیر انجمن 
جهانی روابط عمومی با حضور دکتر سکینه سادات پاد دستیار 
رئیس جمهور و علی دارابی قائم مقام وزیر میراث فرهنگی 
و گردشــگری  به محمد جامعی مدیر روابط عمومی فولاد 

خوزستان اهدا شد.
به گزارش پول و ارز این لوح تقدیر به پــاس اهتمام روابط عمومی 
شرکت فولاد خوزستان در راستای احیا و تقویت سنن و فرهنگ  ملی 
مذهبی، امید آفرینی در سطح جامعه از طریق استمرار اطلاع رسانی 
موفقیت ها، هفتم شهریورماه ۱۴۰۲ در ســالن همایش صدا و سیما 

تهران با حضور مسئولان دولتی، علمی و فعالان عرصه رسانه اهدا شد.

شایان ذکر است، روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان در دوازده 
ماه گذشــته مواردی همچون: روابط عمومی برتر کشــور، برگزیده 
جشنواره امتنان از نخبگان کار و صنعت اســتان خوزستان )متعلق 
به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی(، لوح تقدیر از ســوی اســتاندار 
خوزســتان و همچنین روابط عمومی برگزیده بخش صنعت استان 

خوزستان )متعلق به وزارت صمت( را در کارنامه خود جای داده است.
انجمن جهانی روابط عمومی )IPRA( ســال 1995 برای 
ارتقای سطح روابط عمومی در سراسر جهان پایه گذاری شد 
و به عنوان سازمانی غیر دولتی در سازمان ملل متحد شناخته 

شده است و در حال حاضر 700 عضو از 80 کشور جهان دارد.

انعقاد تفاهم نامه تولید نهال 
فی مابین اداره کل منابع 

طبیعی و آبخیزداری خراسان 
شمالی وشرکت آلومینای 

ایران در هفته دولت

تفاهم نامــه تولید نهال فی مابیــن اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری خراســان شمالی و 
شرکت آلومینای ایران در خصوص طرح مردمی 
کاشت یک میلیارد نهال منعقد شد. تفاهم نامه 
تولید نهال فی مابیــن اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری خراسان شمالی و شرکت آلومینای 
ایران در خصــوص طرح مردمی کاشــت یک 
میلیارد نهال منعقد شد. به گزارش پول و ارز 
و به نقل از روابط عمومی شــرکت آلومینای 
ایران: در راستای اجرای منویات مقام معظم 
رهبری مدظله العالی و برنامــه  ریزی دولت 
مبنی بــر ایجاد یک میلیــارد نهــال، در طول 
چهار سال، جلسه انعقاد تفاهم نامه تولید نهال 
فی مابین اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
خراسان شمالی و شــرکت آلومینای ایران در 
خصوص طرح مردمی کاشــت یک میلیارد 
نهال، در روز سه شــنبه مورخ ۷/۶/۱۴۰۲ با 
حضور دکتر پورمقدم مدیــر کل محترم دفتر 
جنگل هــای خارج از شــمال ســازمان منابع 
طبیعی کشــور، دکتر پاکمهر نماینده محترم 
مردم شریف بجنورد، جاجرم، گرمه، مانه و 
ســملقان و راز و جرگلان در مجلس شورای 
اســلامی، آقای حــاج زاده فرمانــدار محترم 
شهرســتان جاجرم، مهندس اســدی مدیر کل 
محترم منابع طبیعی اســتان خراسان شمالی ، 
رئیس محترم منابع طبیعی شهرستان جاجرم 
و تعدادی از معاونین و مدیران شرکت در محل 
سالن جلسات شرکت آلومینای ایران برگزار 
و در پایان جلســه در این خصوص تفاهم نامه 
همکاری بیــن مدیر عامل شــرکت آلومینای 
ایران و مدیر کل منابع طبیعــی و آبخیزداری 

استان خراسان شمالی منعقد و به امضا رسید.

آیین بهره برداری پروژه 
طراحی، نصب و راه اندازی 
واحد اصلاح ضریب قدرت و 

حذف هارمونیک شمش شرکت 
آلومینای ایران

به مناسبت هفته دولت آیین بهره برداری پروژه 
طراحی، نصب و راه انــدازی واحد اصلاح ضریب 
قدرت و حذف هارمونیک شمش شرکت آلومینای 
ایران انجام شد به مناسبت هفته دولت آیین بهره 
برداری پروژه طراحی، نصــب و راه اندازی واحد 
اصلاح ضریب قدرت و حذف هارمونیک شــمش 
شرکت آلومینای ایران انجام شد. به گزارش پول 
و ارز و به نقل از روابط عمومی شــرکت آلومینای 
ایران بمناســبت هفته دولت و گرامیداشت یاد و 
خاطره شهیدان رجایی و باهنر آیین بهره برداری 
پروژه طراحــی، نصب و راه انــدازی واحد اصلاح 
ضریب قدرت و حذف هارمونیک شمش شرکت 
آلومینای ایران که با تــوان متخصصین داخلی و 
کارشناسان شرکت آلومینای ایران انجام گردیده 
اســت، با حضور دکتر صفر نژاد معاونت محترم 
توســعه مدیریت و منابع اســتانداری خراسان 
شــمالی، امام جمعه محتــرم و فرماندار محترم 
شهرســتان جاجرم، نماینــدگان محترم مردم 
شــریف بجنورد، جاجرم، گرمه، مانه و سملقان و 
راز و جرگلان در مجلس شــورای اسلامی، هیات 
همراه و معاونین و مدیران محترم شــرکت انجام 
شــد. مدیرعامل شــرکت آلومینای ایران گفت: 
فاز اول این پروژه شــامل فیلتر هارمونیک پنجم 
و هفتم بــا مجموع ظرفیــت ۵MvAR/۲۲ در 
بهمن ۱۴۰۱ )برای جبران سازی فاز اول کارخانه 
تولید شمش آلومینیوم( و فاز دوم در اردیبهشت 
۱۴۰۲به پایان رسیده و بعلت نیاز شبکه سراسری، 
ســریعا در مدار شــبکه برق کشــور قرار گرفته 
است. دکتر شــه بخش گفت: هدف از اجرای این 
پروژه حذف هزینه توان راکتیو کارخانه شــمش 
آلومینیوم و صرفه جویــی ماهیانه ۱۱۰ میلیارد 
ریال، در قبض برق شــرکت آلومینا، حذف نویز 
و اعوجاج ناشــی از کوره های خط تولید شمش 
آلومینیوم و همچنین بهبود کیفیت توان مصرفی 

و کمک به شبکه سراسری برق بوده است.

گزارش لحظه ای نایب رئیس 
شورای اسلامی شهر مِهستان از 

رسیدگی به وضعیت آب شهر

البرز_ واشقانی _ خبرنگار پول وارز:پس از 
مسایل چند هفته ی اخیر در حوزه ی آب شرب 
شهر، مهندس کامبیز غلامی نایب رئیس شورا 
با حضور و بازدید میدانی در نقاط مختلف شهر 

از اقدامات آبفا بازدید کرد.
مهنــدس غلامی ســاعاتی پیــش پس از 
حضور در نقاط عملیــات آبفا اعــلام کرد: به 
دلیل فرسودگی شــبکه در برخی نقاط شهر، 
شکســتگی و گرفتگــی هایــی در برخی از 
مسیرهای انتقال آب رخ داده که با پای کار آمدن 
رییس و نیروهای آبفا امروز دو مورد اساســی 
از این موارد مشخص و نسبت به رفع آنها اقدام 
شده و تا رفع کامل مشکل پیگیری ادامه خواهد 

داشت.
نایب رییس شورا ضمن قدردانی از صبوری 
و متانت شــهروندان اعلام کرد بــا رفع موارد 
اساســی همچون این چند نقطه، به امید خدا 
طی امروز و فردا مشکل قطعی آب تا حد قابل 

قبولی برطرف خواهد شد.

 افتتاح ۸ پروژه راهداری 
در طالقان

البــرز _ واشــقانی _ خبرنــگار پــول 
وارز:مدیرکل راهــداری و  حمل و نقل جاده ای 
البرز از افتتاح هشــت پــروژه راهــداری در 
شهرستان طالقان با اعتباری بالغ بر ۳۵ میلیارد 

تومان خبر داد.
 علی زندی فر در حاشــیه بهره بــرداری از 
پروژه های راهداری شهرستان طالقان، اظهار 
کرد: بهسازی و آســفالت محورهای سوهان، 
دهدر، گتــه ده، روکش آســفالت محور قدیم 
طالقــان، روکش آســفالت محور روســتایی 
مهران و دیزان و زیرسازی و آسفالت راه دنبلید 
به آرتون و تعمیر و تجهیز راهدارخانه مرکزی، 
تعمیر و مرمت پل خچیره از جمله پروژه هایی 
است که در شهرســتان طالقان به بهره برداری 

رسید.
وی با بیان اینکه پروژه های مذکور با اعتباری 
بالغ بر ۳۵ میلیارد تومان به بهره برداری رسیده 
اســت، افزود: علاوه بر این پروژه ها، ۱۱ پروژه 
دیگر نیز با اعتباری بالغ بــر 7۲ میلیارد تومان 
در حوزه راهداری شهرســتان طالقان در حال 
اجراست که با اتمام آنها مسیر خدمت رسانی به 

مردم هموارتر می شود.
این مســئول با بیــان اینکه طی دو ســال 
گذشــته ۱۴۱ میلیــارد تومــان بودجه برای 
پروژه هــای راهــداری شهرســتان طالقان 
اختصاص داده شــده اســت، افزود: همچنین 
از محل بودجه مناطق محروم و ســفر ریاست 
جمهوری نیز مبلغ بســیار خوبی بــرای این 

شهرستان در نظرگرفته شد.
مدیرکل راهداری و حمــل ونقل جاده ای 
البرز در ادامه با اشــاره به اینکه به دلیل شرایط 
خاص آب و هوایی این شهرستان، فرصت کاری 
برای اجرای پروژه های تعریف شــده بسیار کم 
اســت، توضیح داد: اکثر اقدامات اجرایی حوزه 
راهداری در این شهرستان از اواخر اردیبهشت 
ماه آغاز می شود و نهایتا تا پایان  شهریور ادامه 

دارد.
این مســئول با اشــاره به اقدامات اجرایی 
برای راهداری زمســتانی در این شهرســتان 
نیز توضیــح داد: خوشــبختانه بــا همکاری 
مدیرکل راه و شهرســازی اســتان البرز، پنج 
هزار متر زمین برای دپوی شــن و نمک در این 
شهرستان در نظر گرفته شده است. همچنین 
طبق برنامه ریزی هــای انجام شــده درصدد 
هستیم یک راهدارخانه در ابتدای محور قدیم 
طالقان تاســیس و با تجهیز آن مســیر را برای 
خدمت رســانی به کاربران جاده ای در فصول 
سرد ســال هموارتر کنیم. وی در پایان درباره 
وضعیت جاده هشــتگرد- طالقان گفت: برای 
رفع مشکلات این محور انجام اقدامات لازم مثل 
ایجاد زیرساخت برای آنتن دهی موبایل، تامین 
روشنایی نقطه ای در مناطق مه گیر و ساخت دو 
راهدارخانه در دستور کار قرار گرفته تا این مسیر 
در فصول سرد سال به طور کامل مسدود نشود و 

انسداد آن به روزهای بارش محدود شود.

خبرخبر
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همزمان با تاش جمهوری خواهان برای آغاز تحقیقات 
بر سر استیضاح جو بایدن و هشــدار واشنگتن نسبت به 
پیامدهای این اقدام، کاخ ســفید از تشکیل »اتاق جنگ« 

برای هرگونه واکنش تهاجمی خبر داد.
به گزارش   ایرنا بــه نقل از تارنمای خبری هیل، کاخ ســفید روز 
گذشــته اعلام کرد که چنانچه کوین مک کارتــی رئیس مجلس 
نمایندگان اســتیضاح را پیش ببــرد، این اقدام وی اساســا نوعی 
برانگیختن حــزب جمهوری خــواه علیه دولت جــو بایدن تعبیر 

می شود.

اظهارات کاخ سفید در پی هشــدار مارجوری تیلور گرین عضو 
جمهوری خواه مجلس نمایندگان آمریــکا صورت می گیرد که که 
گفت چنانچه مجلس به تحقیقات اســتیضاح رای ندهد، به بودجه 
دولت رای نخواهد داد. وی همچنین شرط دیگر رای دادن به بودجه 
پیشــنهادی دولت را توقف تخصیص بودجه بــه اوکراین و حذف 

دستورات مرتبط با ویروس کرونا عنوان کرد.
ایان سامز سخنگوی کاخ ســفید در امور نظارت و تحقیقات در 
واکنش به اظهارات گرین، این اقدام را نوعی »شیرین کاری حزبی« 
خواند که توســط افراطی ترین و تندروترین اعضای آن هدایت می 

شود. وی ســپس افزود: »اگر مک کارتی، از این کار برای برانگیختن 
جناح راست استفاده کند، یک بار برای همیشه ثابت خواهد کرد که 
استیضاح بی اساس بوده و با انگیزه سیاسی و بدون هیچ سند و مدرکی 
انجام می گیرد«. هرچند مک کارتی در مصاحبــه ای با یک پایگاه 
خبری متعلق به جناح راست موسوم به »برایت بارت نیوز« گفت که 
هرگونه تحقیق بر سر استیضاح بایدن از طریق رای گیری رسمی در 
مجلس نمایندگان آغاز خواهد شد و نه براساس خواسته یک نفر. وی 
سپس تاکید کرد این اقدام با بازگشت نمایندگان از تعطیلات در ماه 

سپتامبر )۱۰ شهریور ۹ مهر( آغاز می شود.

جدال بایدن با جمهوری خواهان بر سر استیضاح

رسیدگی به جنجالی ترین پرونده قضایی 
فرانســه مربوط به مرگ »آداما ترائوره« که 
در سال 2016 در جریان بازداشت به دست 
پلیس کشته شده بود با دستور قاضی مبنی 
بر منــع تعقیب متهمــان، پایانی هر چند 

موقت، یافت.
به گزارش   ایرنا، رسانه های فرانسوی تازه ترین 
تحــول پرونــده آداما ترائــوره را که حســاس و 
جنجالی ترین پرونــده قضایی فرانســه خوانده 
می شود، بازتاب دادند. روزنامه »لوفیگارو« نوشت 
که وکلای ســه پلیس متهم به قتل ترائوره دیروز 
)جمعه( از صدور حکم »منع تعقیب« برای متهمان 
ابراز خرســندی کرده و آن را حکمی »منطقی و 
مطابق با واقعیت« ارزیابی کردند. خانواده مقتول 
اما به ســرعت به ایــن حکم واکنش نشــان داد و 

تقاضای فرجام کرد.
این حکم دیروز توسط وکلای دو طرف در اختیار 
خبرگزاری فرانسه قرار گرفت و سپس در رسانه ها 
اعلام شد. رســانه ها این حکم را از آن جهت قابل 
پیش بینی می دانند که از ابتدا هم در سال ۲۰۱8 
میلادی سه پلیس نه درجایگاه متهم که به عنوان 
شــاهد به دادگاه احضار شــده بودند و پیشتر نیز 
دادستانی پاریس در ژوئیه )تیر/مرداد( حکم منع 

تعقیب را برایشان صادر کرده بود.
یاسین بوزرو وکیل خانواه قربانی، سیاه پوست 
۲۴ ســاله ای که در ســال ۲۰۱۶ حین بازداشت 
توسط این سه پلیس جان باخت، با اعتراض به روند 
طولانی دادرسی و تحقیقات گفت که به این حکم 

اعتراض می کند. وی همچنین این حکم را »ناقض 
قوانین و مایه آبروریزی نهاد قضایی« فرانسه خواند.

به گفته این وکیل، هدف این اســت که دادگاه 
استیناف پاریس »با ارجاع سه پلیس به یک دادگاه 
بدوی این مســاله را روشن ســازد که آیا خشونت 
بکار رفته حین بازداشت ترائوره متناسب با جرم و 
ضروری بوده است، یا خیر. از نظر او، »ابهاماتی برای 
توجیه حکم منع تعقیب وجود دارد و دلیل کافی در 

مورد تناقضات مطرح شده در دادگاه وجود دارد«.
این درحالیست که وکلای ســه پلیس درگیر 
در ماجرا در بیانیه ای تصمیــم »منطقی و مطابق 
با واقعیت« قاضــی را در مــورد »ماهیت قانونی و 
متناسب با دستگیری آداما ترائوره« ستودند. آنها با 
وجود تقاضای فرجام خواهی خانواده ترائوره اعلام 
کردند که »این تصمیم به ۶ ســال تلاش رسانه ها 

برای بازنویسی پرونده ای که می خواست موکلان 
ما را »قاتل« معرفی کند، پایان می دهد«.

آداما ترائوره در ۱۹ ژوئیه ۲۰۱۶ )۲۹ تیر ۱۳۹۵( 
در پادگان »پرســان«، نزدیک به دو ساعت پس از 
دستگیری در شــهر خود در »بومون-سور-اوآز« 
پس از تعقیــب و گریز درگذشــت. او در عملیاتی 
که برادرش را هدف قرار داده بــود، به ظن اخاذی 

دستگیر شده بود.
مرگ او همانند آنچه در اوایل تیرماه در فرانسه و 
در پی کشته شدن »نائل« ۱7 ساله به دست پلیس 
فرانســه رخ داد، موجی از اعتراضات را برانگیخت. 
از زمان مرگ آداما، خواهرش »آســا« که پلیس را 
قاتل برادرش معرفی می کند، جنبش های مدنی 
متعددی را برای مبارزه با خشــونت و نژادپرستی 
پلیس فرانسه ترتیب داده است. آداما اکنون به نماد 

مبارزه مردم با خشــونت و نژادپرستی در فرانسه 
تبدیل شده است.

وی معتقد اســت که بــرادرش در اثر ضربات 
شکمی که سه پلیس حین بازداشت او وارد کردند، 
در خودروی پلیس دچار خفگی شده است اما فیلم 
و تصویری که این گفته را ثابــت کند وجود ندارد. 
گفته می شود که ترائوره در زمان رسیدن خودروی 
پلیس به بازداشــتگاه دچار ناراحتی می شود اما 
پلیس به او کمک نمی کند و او دست بسته تا زمانی 
که ماموران بازداشتگاه برای انتقالش اقدام کنند به 

حال خود رها شده است.
لو فیگارو در پایان در مورد جدال پزشــکی در 
مورد این پرونده نوشــت: بر اساس گزارشی که در 
ژانویه ۲۰۲۱ توسط چهار کارشناس بلژیکی صادر 
شد، مرگ آداما ترائوره به دلیل »گرمازدگی« رخ 
داده که البته »احتمالا« اگر دستگیر نشده بود به 
مرگ منجر نمی شداما در اواخر ماه ژوئن، کلر ادِون 
مدافع حقوق که نهادی مستقل در فرانسه است، 
اقدامات انضباطی علیه سه پلیس و نیز افسر حاضر 
در بازداشتگاه پرسان را به دلیل »کم کاری و سهل 

انگاری« پلیس در کمک به ترائوره، خواستار شد.
به گزارش ایرنا، در جریــان اعتراض های اخیر 
به خشونت پلیس در فرانسه، یوسف ترائوره برادر 
آداما مورد ضرب و شتم پلیس قرار گرفت و یک روز 
در بیمارستان بستری شد. وی که از ناحیه چشم 
آسیب دیده بود پس از مرخص شدن از بیمارستان 
در روز ۱۹ تیر ماه اعلام کرد که از پلیس شــکایت 

می کند.

صدور حکم منع تعقیب برای متهمان جنجالی ترین پرونده خشونت پلیس فرانسه

گسترش بریکس زنگ خطری برای آمریکا

حمایت قزاقستان از پروژه »ترانس خزر«

پایگاه خبری الجزیره روز شــنبه در گزارشــی نوشت: 
گسترش ائتاف نوظهور بریکس هشداری به آمریکا به شمار 
می آید اما در حال حاضر زمینه را برای شکل گیری یک جنگ 

سرد جدید، فراهم نخواهد آورد.
به گزارش   ایرنا به نقل از این پایگاه خبری، هفته گذشــته، بلوک 
کشورهای موسوم به بریکس گامی تاریخی برای دعوت از شش کشور 
جدید برای عضویت را برداشت. پیوستن کشورهایی مانند عربستان، 
ایران، اتیوپی، امارات متحده عربی، آرژانتین و مصر به بریکس متشکل 
از برزیل، روســیه، هند، چین و آفریقای جنوبی سبب گسترده شدن 
این ائتلاف خواهد شد. این ۶ کشور در میان ده ها کشوردیگری هستند 
که برای پیوســتن به بریکس ابراز علاقه کرده اند. به نظر می رســد با 
گسترش بریکس، این ائتلاف می تواند به عنوان یک رقیب سیتماتیک 
برای گروه هفت به شــمارآید. با افزایش تنش های اقتصادی و تبدیل 
شدن ژئواکونومیک به میدان نبرد، بنظر می رسد کشورهای جنوب 
به گروه بریکس که بخشی از آن توسط چین رهبری می شود، جذب 
شده اند. بنابراین، اکنون سوالی که در این گزارش مطرح می شود این 
است که چرا بسیاری از کشورها، از جمله بســیاری از شرکای ایالات 
متحده، در این پروژه شرکت می کنند و به دنبال تقویت ماموریت آن 
هستند؟ بسیاری اســتدلال می کنند که ما در میانه یک جنگ سرد 
جدید هســتیم. حتی اعضای کنگره ایالات متحده نیز به این مفهوم 
اعتبار داده اند. اما این مســاله یک قیاس ناقص اســت. همانطور که 
بسیاری اشاره کرده اند، چین اقتصادی مشــابه با ایالات متحده دارد 
و احتمالاً به زودی از نظر تولید ناخالص داخلی از آن پیشــی خواهد 
گرفت. اما آنچه در چشم انداز جهانی اتحادها بسیار متفاوت است این 
است که بسیاری از کشورها در موقعیتی هستند که خواستار پیوستن 
به یک ائتلاف اند. محققان و تحلیلگران دهه ها است که درباره ظهور 
جنوب جهانی، به ویــژه از زمان بحران مالــی ۲۰۰8، گفتگو و تبادل 

نظر می کنند و به این نکته اشــاره می کنند که چگونه رشد اقتصادی 
بی سابقه و پایدار بسیاری از کشــورهای خارج از غرب، قدرت جهانی 
خود را به دست می آورند. محققان همچنین به این نتیجه رسیده اند 
که در حالی که مرکز ثقل اقتصاد جهانی در ســال ۱۹8۰ در اقیانوس 
اطلس، بین ایالات متحده و اروپا بود، در ســال ۲۰۰8 به سمت ازمیر 
ترکیه حرکت کرده بود و احتمالاً تا سال ۲۰۵۰ به مکانی میان چین و 
هند خواهد رسید. این محیط جدید به کشورهای جنوب جهانی گزینه 
هایی را در مورد چگونگی واکنش به اصطــکاک فزاینده بین قدرت 
های بزرگ و نحوه قرار دادن کشــورهای خود در میان رقابت قدرت 
های بزرگ ارائه می دهد. در طول جنگ سرد، می توان جهان را به سه 
گروه تقسیم کرد: بلوک غرب، بلوک شوروی و کشورهایی که بخشی 
از جنبش به اصطلاح غیر متعهد بودند. پس از جنگ سرد، بسیاری از 
هنجارهای بلوک غرب چیزی را تشکیل دادند که اغلب از آن به عنوان 
نظم بین المللی مبتنی بر قوانین لیبرال یاد می شود. این نظم جدید 
در سازمان های جدیدی مانند ســازمان تجارت جهانی و مکان های 
قدیمی تری مانند ســازمان ملل متحد در »لحظــه ای تک قطبی« 
گنجانده شد، زمانی که به نظر می رسید ســرمایه داری دموکراتیک 
و آزادسازی تجاری بر هر دشمنی پیروز شده است. اما امروزه، قدرت 
رو به رشــدی که ایالات متحده را متعادل می کند، به دنبال تشکیل 
یک بلوک از نوع شوروی نیست که این مســاله ناشی از دلایل مادی و 
فکری اســت. چین ظرفیت نظامی برای اعمال قدرت بر بخش های 
بزرگی از کره زمین و ایجاد ضمانت های امنیتی برای دوســتان دور را 
ندارد. بنابراین از نوع اتحادهایی کــه روابط ایالات متحده با متحدان 
اصلی خود در اروپا و شرق آســیا را تعریف می کند، اجتناب می کند. 
پکن شرکای زیادی از جمله »شرکای استراتژیک جامع« دارد، اما هیچ 
ائتلافی ندارد. پکن همچنین رابطه خوبی با نظم بین المللی به رهبری 
واشنگتن ندارد. چین بر این باور است که آمریکا در روابط خود با سایر 

کشورها، منافع و ترجیحات ایالات متحده را در اولویت قرار می دهد. 
اکنون با افزایش نفــوذ چین، غرب و به ویژه ایــالات متحده، در حال 
صیانت از قوانینی است که بر اساس آن سازمانهای مختلف در جهان 
را ایجاد کرده اســت. حق رای چین و موقعیت این کشــور در مجامع 
بین المللی در مقایسه با وزن اقتصادی آن هنوز بسیار ناچیز است. به 
عنوان مثال، چین با وجود ۱۶ درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی، 
۵ درصد ســهم رای در بازوی اصلی وام دهی بانک جهانی دارد. چین 
بارها خواستار افزایش قدرت رای خود و سایر اقتصادهای نوظهور در 
سطح جهانی شده است تا از این طریق بتوان میزان مشارت کشورها 
در توزیع مدرن اقتصاد جهانی را افزایش داد. در حال حاضر بســیاری 
از کشورهای جنوب جهانی بر این باورند که منافع آنها در نظام جهانی 

فعلی نادیده گرفته شده است.
ســازمان همکاری شانگهای ممکن اســت مانند ناتو یک مجمع 
همکاری امنیتی باشد، اما فاقد هرگونه ویژگی ماده ۵ است. در بدترین 
شرایط اگر رویارویی نظامی چین و آمریکا اتفاق بیفتد، انتظار می رود 
که متحدان آمریکا به ســرعت در جنگ به واشــنگتن بپیوندند، اما 

شرکای چین چنین نخواهند کرد.

قاســم ژومارت توکایف رئیس جمهوری قزاقستان با اعام 
حمایت از پــروژه »ترانس خزر« گفــت: در میان مدت، حجم 
ترافیک در طول این کریدور می تواند پنج برابر افزایش یابد و 
برای پیوستن به این کریدور مرکزی، ما باید با کشورهای شریک 

- چین، جمهوری آذربایجان، گرجستان، ترکیه و متحد شویم.
به گزارش   ایرنا به نقل از واحد مطبوعاتی ریاست جمهوری قزاقستان، 
توکایف در نشست مشــترک اتاق های پارلمان جمهوری قزاقستان در 
پیامی به مردم این کشور گفت که »در میان مدت، حجم حمل و نقل در 
مســیر ترانس خزر می تواند پنج برابر شود. از مسیر ترانس خزر خواسته 
شده تا نقش مهمی در تقویت پتانسیل ترانزیتی ما ایفا کند. برای انجام 
این کار، ما باید با کشــورهای شــریک - چین، آذربایجان، گرجستان، 
ترکیه، متحد شویم«. وزرای امور خارجه و حمل و نقل ترکیه، جمهوری 
آذربایجان، قزاقســتان و گرجستان زمستان ســال ۲۰۲۲ نقشه راهی 
را برای توســعه مســیر حمل و نقل بین المللی ترانس خــزر )کریدور 
مرکزی( برای ســالهای ۲7-۲۰۲۳ امضا کردند. توافق بر سر این نقشه 
راه در چارچوب دومین نشست وزرای امور خارجه و حمل و نقل ترکیه، 
جمهوری آذربایجان، قزاقســتان و گرجستان در شــهر ساحلی آق تاو 
قزاقستان صورت گرفت. وی اظهار داشت: قزاقستان باید موقعیت خود را 
به عنوان یک قطب ترانزیت در اوراسیا تقویت کند و در نهایت به یک قدرت 
حمل و نقل و لجستیک کامل تبدیل شــود. رئیس جمهوری قزاقستان 

تصرییح کرد: اجرای کامل پتانســیل حمل و نقل و لجستیک از اهمیت 
راهبردی برخوردار است. ما شاهد شکل گیری جغرافیای اقتصادی جدید 
جهان هستیم. رشد سریع جریان تجاری از چین به اروپا، روسیه، آسیای 
مرکزی و بالعکس پیش بینی می شود. قزاقستان در چهارراه اتصال شمال 
و جنوب جهانی، غرب و شرق واقع شده است. این مزیت جدی ماست که 
چشم اندازهای وسیعی را در اختیار ما قرار می دهد. صنعت حمل و نقل و 
لجستیک باید به یکی از موتورهای توسعه اقتصادی کشور تبدیل شود. 
توکایف افزود: اول از همه باید تعدادی پروژه بزرگ راه آهن مانند دوستک 
- معینتی، بختی - ایاغوز، دربازا - مکتارال، خط کنارگذر آلماتی اجرا شود. 
در بخش حمل و نقل، قزاقستان به همکاری با روسیه و چین ادامه خواهد 

داد. به گفته رئیس جمهوری قزاقستان، تحقق پتانسیل حمل و نقل به 
روابط سازنده و حسن همجواری با همه کشورهای همسایه بدون استثنا 
از جمله روسیه، چین، همســایگان در آسیای مرکزی و جنوبی بستگی 
دارد. توکایف یکی دیگر از موضوعات مهم اقتصادی و سیاسی این کشور 
را توسعه انرژی هسته ای را نام برد. به گفته رئیس جمهور، قزاقستان به 
عنوان بزرگترین تولید کننده اورانیوم در جهان باید نسل هسته ای خود 
را داشته باشــد. وی تصریح کرد: »ســاخت یا امتناع از ساخت نیروگاه 
هسته ای موضوع بسیار مهمی در مورد آینده کشور ما است. بنابراین، من 
پیشنهاد می کنم آن را به یک همه پرسی ملی ارائه دهم. توکایف گفت: ما 
بعداً در مورد تاریخ های مشخص تصمیم خواهیم گرفت. رئیس جمهوری 
قزاقستان گفت: کمبود فزاینده آب یک مشــکل رایج برای کشورهای 
آسیای مرکزی است. اســتفاده منطقی از منابع آب در کنار بخش های 
انرژی و حمل ونقــل می تواند به یکی دیگر از عناصــر مهم الگوی جدید 
همکاری های منطقه ای تبدیل شود. توکایف افزود موضوع امنیت انرژی 
نیز باید مورد توجه قرار گیرد. در این زمینه تــا جایی که امکان دارد باید 
به منابع خود تکیه کرد. توکایف گفت کــه نقش کلیدی به بخش انرژی 
الکتریکی واگذار شده است. توکایف گفت: »قزاقستان در اصل نباید برق 
وارد کند و به کشورهای همسایه وابسته باشد. اجرای پروژه های انرژی 
تجدیدپذیر ادامه خواهد داشت. توسعه نیروگاه های برق آبی مستحق 

توجه ویژه است. »

عشایر سوریه: اشغالگران 
آمریکایی و ترکیه ای باید از 

کشورمان خارج شوند
سران عشایر سوریه با محکوم کردن سرقت 
منابع این کشور به دست اشغالگران آمریکایی 
و ترکیــه ای تاکید کردند کــه هرگونه حضور 
غیرقانونی نیروهای بیگانه در خاک کشورشان 

را نمی پذیرند.
به گزارش   ایرنا به نقــل از المیادین، بزرگان 
و شیوخ عشایر عرب سوریه در استان حلب در 
شمال سوریه در سمینار »عشــایر و نخبگان 
ملی« بر حمایت از نظام و ارتش این کشــور در 
برابر اشغالگران آمریکایی و ترکیه ای و حامیان 

تروریست آن ها تاکید کردند.
سران عشــایر عرب حلب در شمال سوریه 
در بیانیه ای که در پایان این سمینار صادر شد، 
تاکید کردند: هرگونه حضور غیرقانونی نیروهای 

بیگانه در خاک سوریه را نمی پذیریم.
آن ها همچنین سرقت منابع و ثروت سوریه 
توسط آمریکا و عناصر موســوم به »نیروهای 
دموکراتیک سوریه« )قسد( را که مورد حمایت 

آمریکا هستند، محکوم کردند.
در حــال حاضــر بخش های عمــده ای از 
اســتان های »الحســکه«،  ســرزمین های 
»دیرالزور« و »الرقه« )در شــرق و شمال شرق 
سوریه( که دارای منابع نفت و انرژی می باشد، 
تحت اشغال تروریست های آمریکایی و عناصر 

قسد است.
آمریکایی ها همچنین در جنوب سوریه، هم 
مرز با اردن و عراق سال ها است که دو پایگاه در 
منطقه التنــف ایجاد کرده کــه تاکنون دهها 
هزار تروریســت در آنها آموزش دیده و پس از 
تجهیز به مناطق مختلف سوریه برای اقدامات 

تروریستی اعزام شده اند و هم اکنون نیز
تروریســت های آمریکایی پــس از حضور 
غیرقانونی در سوریه در سال ۱۳۹۶، ۲۵ پایگاه 
غیرقانونی در خاک ســوریه ایجاد که چندی 
قبل نیز یک پایگاه بــه آن اضافه کردند. آمریکا 
هم اکنون ۲۲ پایگاه غیرقانونی اصلی و ۴ پایگاه 
فرعی و در مجموع ۲۶ پایگاه در خاک ســوریه 

دارد.

عشایر سوریه: 
 خروش دیرالزور بیانگر 

مقابله مردم با نقشه های شوم 
آمریکا است

شورای عشایر عرب ســوریه جمعه شب در 
بیانیــه ای اعلام کردند کــه درگیری هایی که 
چند روزی است در دیرالزور در شرق این کشور 
جریان دارد، یک انتفاضه بوده و بیانگر مخالفت 
آشکار با نقشه آمریکا برای چپاول منابع سوریه 

در سالهای اخیر بوده است.
به گزارش ایرنا، این شــورای در بیانیه ای که 
رونوشتی از آن در اختیار خبرگزاری اسپوتنیک 
قرار گرفته و بــه امضای رئیس این شــورای و 
ریش سفیدان و بزرگان عشــایر عرب رسیده، 
آمده است که حوادث جاری در منطقه الجزیره 
سوریه یک نقطه عطف تاریخی و مهم به لحاظ 
تغییر رویکرد عمومی مردم اســت، چرا که در 
طول تاریخ، حرف آخر در مبارزه با اســتعمار را 

قبایل و عشایر عرب منطقه می زدند.
این بیانیه خاطرنشان کرد که این درگیری ها 
به علت بازداشت فرماندهان موسوم به شورای 
نظامی که مجری سیاست های خصمانه آمریکا 
در قبال ســاکنان منطقه صــورت می گیرد، 
نیست، بلکه فریادی آشکار در مخالفت با نقشه 
خصمانه، فتنه انگیزانه آمریــکا برای چپاول و 
غارت منابع منطقه است که توسط ایادی آن و 

علیه مردم این منطقه صورت می گیرد.
این شــورا در پایان بیانیه وفــاداری کامل 
خود را به دولت و ارتش سوریه اعلام کردند و از 
مردم خواستند که خود را در دامن آمریکایی ها 
نیندازند، چرا که در طول تاریخ ایالات متحده 
هرگز دوســت و متحد وفاداری نبوده و زمانی 
که منافع آنها پایان می یابد، ایــادی خود را به 
زبالــه دان تاریخ می اندازد که شــواهد و قرائن 

درخصوص این مسأله بسیار است.
این بیانیه همزمان با آن منتشر می شود که 
درگیری های شدید میان شبه نظامیان »قسد« 
با عشایر عرب و افراد مسلح موسوم به »شورای 
نظامــی دیرالزور« )وابســته به قســد( برای 

ششمین روز متوالی ادامه دارد.
در درگیری هــای روز جمعــه بین شــبه 
نظامیان »قسد« با عشــایر عرب و افراد مسلح 
موسوم به »شــورای نظامی دیرالزور« )وابسته 
به قســد( که در مناطق »ذیبــان«، »العزبه«، 
»البصیره«، »الطیانــه« و »جدید بکاره« روی 
داده اســت، چند نفر از طرفای درگیر کشته یا 

زخمی شدند.
بر اســاس آنچه در شــبکه های اجتماعی 
منتشــر شــده، ده ها خودروی زرهی ساخت 
آمریکا در جریان درگیری بین شــبه نظامیان 
گروه مســلح »نیروهای دموکراتیک سوریه « 
)قسد SDF( و عناصر مســلح وفادار به قبایل 

عرب در حومه دیرالزور سوختند.

دیدار رهبران جهاد و حماس 
با دبیرکل حزب الله

»زیاد النخالــه« دبیــرکل جنبش جهاد 
اسلامی فلســطین و »صالح العاروری« رئیس 
دفتر سیاســی جنبــش مقاومت فلســطین 
)حماس( با سید حسن نصرالله دبیر کل حزب 
الله لبنــان در بیروت دیدار کردنــد. به گزارش   
ایرنا به نقل از شبکه خبری العهد، در این دیدار 
آخرین تحولات سیاســی بویژه در فلسطین 
مطــرح و ارزیابی مشــترکی از وضعیت کرانه 
باختــری و افزایش جنبش مقاومــت در آنجا 
و همچنیــن تهدیدهای اخیر رژیم اســرائیل 
صورت گرفت. در این دیدار همچنین بر اصول 
ثابت و راســخ همه نیروهای محور مقاومت در 
مقابله با دشمن صهیونیســتی و اشغالگری و 
قلدری آن تاکید شد. اهمیت هماهنگی و تماس 
روزانه و دائم بین جنبش هــای مقاومت بویژه 
در فلســطین و لبنان به منظور پیگیری همه 
تحولات سیاســی، امنیتی و نظامی و تصمیم 
گیری مناســب در این باره از دیگر موضوعات 

مورد تاکید در این دیدار بود.

وزیر نتانیاهو بار دیگر باعث 
اختلاف سران رژیم اسرائیل شد

دســتور جدید »ایتامــار بن گویــر« وزیر 
تنــدروی امنیت داخلی رژیم صهیونیســتی 
علیه اسیران فلســطینی دربند در زندان های 
این رژیم بار دیگر باعث اختلاف در بین ســران 
صهیونیست شد و آنها اجرای این تصمیم را از 
ترس تبعات آن به تعویق انداختند. به گزارش   
ایرنا به نقل از رســانه های رژیم صهیونیستی، 
بن گویر به روســای زندان ها دستور داده است 
که ملاقات خانواده اســرای فلســطینی اهل 
کرانه باختری با بســتگان اسیر خود را محدود 
کنند و این ملاقات به جای هــر ماه یک بار، هر 
دو ماه یک بار باشد. شــبکه تلویزیونی »کان« 
رژیم صهیونیســتی به نقل از دو منبع امنیتی 
صهیونیســت گزارش داد که شــورای امنیت 
داخلی رژیم صهیونیســتی تاکیــد کرده که 
دستور بن گویر درخصوص اسرای فلسطینی 
نباید اجرا شود. این شــورا به مسئولان امنیتی 
رژیم صهیونیستی دستور داده است که دستور 
بن گویر درخصوص کاهش ملاقات با اســرای 
فلسطینی را تا زمان بررسی این مساله با بنیامین 
نتانیاهو نخست وزیر این رژیم اجرایی نکنند. این 
شبکه صهیونیســتی تاکید کرد که »هرتسی 
هالیوی« رئیس ســتاد ارتــش و »رونین بار« 
رئیس سازمان امنیت داخلی رژیم صهیونیستی 
موسوم به »شاباک« و دیگر مسئولان ارشد در 
نشســت امنیتی با نتانیاهو هشــدار دادند که 
آسیب رساندن به اســرای فلسطینی منجر به 
وخیم شدن اوضاع در منطقه خواهد شد. از زمان 
روی کارآمدن کابینه ائتلافی راســت افراطی 
نتانیاهو و وزیــران تندرویی چــون بن گویر 
شرایط اسیران فلسطینی در زندان های رژیم 
صهیونیستی تشدید شده است. تصمیمات بن 
گویر تاکنون چندین بار باعث بروز اختلاف بین 
وزیران صهیونیست و دستگاههای امنیتی شده 
است. بن گویر که برای مقابله با مبارزه و عملیات 
شهادت طلبانه روز افزون جوانان فلسطینی در 
پاسخ به جنایات صهیونیستها راهی جز فشار 
به زندانیان فلسطینی ندارد، پیشتر نیز تهدید 
کرده بود که شــرایط زندان  را سخت تر خواهد 
کرد. ممنوعیت پخت نــان در زنــدان و الزام 
اسیران فلســطینی به خریداری آن از خارج از 
زندان با قیمت های بالا، لغــو آزادی زودهنگام 
اسیران فلســطینی و اعمال فشــار بر اسیران 
اعتصاب غذا کننده از جمله تصمیمات بن گویر 
علیه اسرای فلسطینی از زمان به قدرت رسیدن 

بوده است.

۱۶ زائر ایرانی و افغانستانی 
در سانحه رانندگی در عراق 

جان باختند
بر اثر برخورد ۲ دســتگاه ون بــا یکدیگر و 
واژگونی آنها در مسیر کاظمین به سامرا، ۱۶ زائر 
ایرانی و افغانســتانی جان خود را از دست دادند. 
به گزارش ایرنا، در این ســانحه که حدود ساعت 
۲۳:۳۰ جمعه شب در حومه شهر بلد در منطقه 
»سید غریب« در استان صلاح الدین عراق اتفاق 
افتاد، ۱۰ نفر از زائران نیز مصدوم شدند که حال 
برخی از آنها وخیم گزارش شــده است. تا زمان 
مخابره خبر ۲ نفر از جان باختگان به دلیل فقدان 
مدرک هویتی به عنوان مجهول الهویه تشخیص 
داده شده اند که بنا بر اعلام مسئولان ذیربط، به 
احتمال زیاد از اتباع عراقی باشند. پیشتر نیز یک 
دستگاه ون حامل زائران ایرانی در مسیر زرباطیه 
- بدره در استان واســط عراق دچار آتش سوزی 
شد که در این حادثه هفت نفر از هم وطنان جان 
خود را از دست دادند و هفت نفر دیگر نیز مجروح 
شدند. همچنین ششم شهریور نیز یک دستگاه 
اتوبوس حامل ۳۲ زائر ایرانــی در جاده »کوت - 
بدره« واژگون شــد که در این حادثه، چهار زائر 

ایرانی جان خود را از دست دادند.

خبرخبر
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رئیس بنیاد بهره وری موقوفات آســتان 
قدس رضوی، گفت: بانک قرض الحســنه مهر 
ایران ظرفیت های زیادی برای کمک به بهبود 

شرایط اقتصادی جامعه دارد.
به گزارش پول و ارز به نقــل از روابط عمومی و امور 
مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران، طی نشستی 
دکتر »سید سعید شمســی نژاد« مدیر عامل بانک 
قرض الحســنه مهر ایران، دکتر »مصطفی ازگلی« 
عضو هیأت مدیره بانک، »مجید خســروی« رئیس 
اداره کل پشتیبانی و »نوراله نظریان« مدیر شعب بانک 

در استان خراســان رضوی با »سید مهدی سدیدی« 
رئیس بنیاد بهره وری موقوفات آستان قدس رضوی 
دیدار کردند. در این نشســت دکتر »شمســی نژاد« 
با بیان اینکه تعداد مشــتریان بانک از مرز ۱۵ میلیون 
نفر عبور کرده، اظهار داشــت: اســتقبال مردم از این 
بانک به ســرعت رو به افزایش است و این موضوع نیاز 
ما را به تجهیز و بهینه سازی شعب دوچندان می کند. 
وی افزود: فعالیت بانک در بخــش بانکداری از راه دور 
بسیار پررنگ اســت، اما تا زمان رسیدن به وضعیت 
مطلوب باید شــعب با ک خدمات لازم را به مشتریان 

ارائه دهند. مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
گفت: اتفاقات بســیار خوبی در بانک رخ داده و اکنون 
مشتریان می توانند به ســاده ترین شکل ممکن و به 
صورت آنلاین، از خدمات و وام های قرض الحسنه این 
بانک بهره مند شــوند. دکتر »شمسی نژاد« پذیرش 
سفته الکترونیک را به عنوان یکی از ابزارهای ضمانت 
وام، از جمله روش های ســاده برای دریافت وام در این 
بانک عنوان کرد و گفت: مشتریان در صورت داشتن 
رتبه اعتباری مناســب می توانند با استفاده از سفته 

الکترونیک وام خود را دریافت کنند.

خدمات بانک قرض الحسنه مهر ایران به بهبود شرایط اقتصادی کمک می کند

مدیرعامل بانک شهر در سی و سومین 
همایش بانکــداری اســامی در میان 
مدیران عامــل، اعضای هیــات مدیره، 
مدیران ارشــد و کارکنان شبکه بانکی 
کشور به تشــریح نقش و پیش شرط های 
موفقیت شــرکت مدیریــت دارایی در 

سیستم بانکی پرداخت.
بــه گــزارش پــول و ارز بــه نقــل از روابط 
عمومی بانک شــهر، دکتر ســیدمحمدمهدی 
احمــدی در این همایش با اشــاره بــه اهمیت 
شرکت مدیریت دارایی در کشــور خاطرنشان 
ســاخت: در لایحه برنامه هفتم توســعه کشور، 
بنابر بند دوم سیاســت های کلــی برنامه هفتم 
) ایجاد ثبات در ســطح عمومی قیمت ها و نرخ 
ارز و تک رقمــی کــردن تورم طی پنج ســال و 
جهت دهی بــه نقدینگی و اعتبــارات بانکی به 
ســمت فعالیت های مولــد و جذابیت زدایی از 
فعالیت هــای غیرمولــد( و با تأکید بــر نقش و 
جایگاه شــبکه بانکی در کمک به بانک مرکزی 
بــرای کنترل نقدینگــی و مهار تــورم از کانال 
کاهش ناترازی، شــرکت مدیریــت دارایی به 
عنوان ابزاری برای کاهش دارایی های نامطلوب 

بانک ها تعبیه شده است.
وی افزود: بانــک مرکزی نیــز در این لایحه 
مکلف شده اســت، ضمن ارزیابی دقیق کیفیت 
دارایی بانک ها و موسســات اعتباری غیربانکی 
به تأســیس شــرکت مدیریت دارایــی اقدام و 
اساســنامه و ضوابط ناظر بر تأسیس، فعالیت و 
شرکت مدیریت دارایی ها و نحوه قیمت گذاری 
دارایی های بانک ها و موسســات اعتباری ناتراز 
را ظرف مدت شــش ماه از ابلاغ قانــون برنامه 

توسعه هفتم تدوین کند. به همین دلیل آشنایی 
با شــرکت مدیریت دارایی و ویژگی های تعیین 
کننده عملکرد آن براســاس تجربه جهانی حائز 

اهمیت است.
دکتــر احمدی به تشــریح منشــأ پیدایش 
شــرکت مدیریت دارایی پرداخــت و گفت: در 
دهه های اخیر، بســیاری از کشــورها با مسائل 
زیادی در حوزه بانکی مواجه شدند که رفع آنها 
مســتلزم اصلاحات اساســی در سیستم بانکی 
بود. در این راستا، کشــورها می توانند روش ها 
و رویکردهای مختلفی را اتخــاذ کنند اما برای 
مدیریــت بدهی های بــد در سیســتم بانکی، 
تأسیس شــرکت های مدیریت دارایی به کرات 
مورد اســتفاده قرار گرفت و این شــرکت ها به 
خصوص در بحران مالی آســیای شرقی بسیار 

محبوب شدند.
مدیرعامل بانک شــهر گفت: امروزه، شرکت 
مدیریت دارایی به عنوان استراتژی توصیه شده 

برای مدیریت و نقدکردن دارایی های نامطلوب 
مطرح است و برخی از کشــورها این شرکت را 
تحت تاثیر وقــوع بحران های بانکی و ســطوح 

بالای مطالبات غیرجاری، تأسیس کرده اند.
وی همچنین بــه ضرورت مطالعه شــرکت 
مدیریت دارایی اشــاره کــرد و افــزود: تجربه 
تأســیس شــرکت های مدیریــت دارایی در 
کشــورهای مختلف نشــان می دهد که صرفاً 
تأسیس این شــرکت ها بدون بسترسازی برای 
فعالیــت، نمی تواند ابزاری مناســب برای حل 
مشــکل دارایی های نامطلوب نظام بانکی باشد، 
بلکه دســتیابی شــرکت به عملکرد مناسب در 
نظام بانکی هر کشــور مســتلزم آن اســت که 
یکسری پیش شــرط قبل از تأســیس و شروع 
فعالیت شرکت ها مدنظر قرار گیرد و بسترهای 

الزامی برای فعالیت آنها فراهم شود.
مدیرعامل بانک شــهر گفت: شــرکت های 
مدیریــت دارایی در سیســتم بانکــی نهادی 

اســت که با اهدافی چون مدیریــت بدهی های 
بــد، بازســازی ســاختار بدهی شــرکت های 
وام گیرنده دارای نکول، مدیریت و بهبود بازیابی 
دارایی های مضطــرب حذف شــده از ترازنامه 
بانک ها، تأســیس شــده اند و بر حسب همین 
اهداف یا وظایف اصلی به سه نسل قابل تفکیک 

هستند.
دکتر احمدی در جمع بندی سخنان خود در 
این همایش عنوان کرد: تجربه کشــورها بیانگر 
آن است که شــرکت مدیریت دارایی با مدنظر 
قرار دادن ملاحظات زیر تأسیس شود تا کارکرد 
رفع مشکلات سیســتم بانکی را بتواند به خوبی 

انجام دهد:
*اولاً: ویژگی های خاص شــرکت مدیریت 
دارایی از جمله اســتقلال سیاســی، شفافیت و 
پاســخگویی، محدود بودن وظایــف، مدیریت 
حرفه ای و متخصص و … نقش تعیین کننده در 

میزان موفقیت آن دارد.
*ثانیاً: عوامل محیطی مانند شــرایط کلان 
اقتصــادی، عمق بازار ســرمایه، چارچوب های 
حقوقی حتی بیش از ویژگی های خود شــرکت 
مدیریــت دارایــی در عملکــرد آن تأثیرگذار 
می باشــند، چرا کــه نقش اساســی در قابلیت 
نقدکنندگــی و اوراق بهادارســازی مطالبات 

غیرجاری ایفاء می کنند.
*ثالثــاً: در شــرایط محیطــی مناســب و 
ویژگی های خاص شــرکتی، عملکرد شــرکت 
مدیریــت دارایی را انــدازه و نــوع دارایی های 
مورد انتقال تعیین می کند. باید ســعی شــود 
حجم بالایی از دارایی های نامطلوب به شــرکت 

مدیریت دارایی انتقال نیابد.

 رئیس مرکز اطلاعات مالی وزارت اقتصاد در نشست با مدیرعامل و اعضای هیئت عامل بانک سینا مطرح کرد:

نظام بانکی، جبهه اصلی مبارزه با »پولشویی و تأمین مالی تروریسم« است

زائرین نگران دریافت پول نقد از خودپردازهای بانک پارسیان نباشند!

 بهره مندی ۲۱۴ هزار کاربر از سامانه صورتحساب اینترنتی بانک صادرات ایران

رئیس مرکــز اطاعات مالــی وزارت اقتصــاد، اجرای 
استانداردهای مبارزه با پولشویی را یک پروژه ملی دانست و 
گفت: نظام بانکی در خط مقدم جبهه مبارزه با پولشویی قرار 
دارد و بانک ها باید واحد مبارزه با پولشــویی فعالی داشته 

باشند.
به گزارش پول و ارز به نقــل از روابط عمومی بانک ســینا، هادی 
خانی، رئیس مرکز اطلاعات مالی وزارت اقتصاد در جلسه ای با حضور 
مدیرعامل، معاونان و مدیران بانک ســینا با تأکیــد بر اجرای قوانین 
مربوط به مبارزه با پولشــویی، گفت: اگر بانک ها و دیگر سازمان های 
اقتصادی نظیر بیمه و بورس در راستای اجرای قوانین و مصوبات مبارزه 
با پولشــویی گام های جدی تری بردارند و دستور العمل های مبارزه با 
پولشویی به درستی تعریف شود، با نظارت دقیق و آموزش های لازم، 

میزان جرائم سازمان یافته و تخلفات مالی به حداقل می رسد.
رئیس مرکز اطلاعــات مالی وزارت اقتصاد تصریــح کرد: رویکرد 
قانون گذار در این حوزه، پیشگیرانه است تا مفسدان اقتصادی نتوانند 

در بسترهای قانونی اقدامات پولشویی را انجام دهند.
وی در ادامه گفــت: اگر نظام بانکــی در اجرای قوانیــن مبارزه با 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم یکپارچه عمل کند، بخش عمده ای 
از حساب ها در چارچوب قانون قرار می گیرد و رضایت عمده مردم در 

اقدام عملی مبارزه با مفسدان مالی، جلب می شود.
خانی به تقسیم کار متولیان مبارزه با پولشویی اشاره کرد و اذعان 
داشــت: باید برای اجرای قوانین مبارزه با پولشــویی و سالم ســازی 
زیرساخت های اقتصادی، تقسیم کار تیمی و سازمانی صورت بگیرد. 
وی افزود: از الزامات مبارزه با پولشــویی تقســیم کار و هم اندیشــی 

و همگرایی ارکان قضایی و دولتی اســت تا اجــرای قوانین مبارزه با 
پولشویی در مسیر تعاملی پیش رود زیرا این دانش در کشو ما نوپا است 
و ضرورت دارد تلاش بیشتری در این زمینه صورت گیرد. وی در پایان، 

عملکرد بانک سینا در حوزه مقابله با پولشویی را مطلوب ارزیابی کرد.

یکی از مواردی که بــرای زائرین کربــا اهمیت دارد، 
برداشت پول نقد از خودپردازها در نقاط مرزی است. بانک 
پارسیان به منظور خدمت رســانی مطلوب به زائران اربعین 
حسینی، بر اســاس مجوز بانک مرکزی جمهوری اسامی 
ایران، سقف برداشت نقدی از دستگاه های خودپرداز شعب 
خود در اســتان های آذربایجان غربی، کردســتان، ایام، 
رمانشاه و خوزســتان و خودپردازهای سیار مستقر در  ک
نقاط مرزی چزابه، شلمچه و مهران را تا مبلغ 5 میلیون ریال 

افزایش داد.
به گزارش پول وارزبر این اســاس زائرین محتــرم می توانند طی 
عزیزان در دو مرحله باید مبلغ ۲ میلیون ریال و در یک مرحله مبلغ ۱ ســه مرحله مبلغ ۵ میلیون ریال دریافت کنند. به عبارتی دیگر این 

میلیون ریال برداشت کنند. در همین راستا امکان برداشت وجه نقد 
از دستگاه های خودپرداز اســتان های مذکور و خودپردازهای سیار 
مناطق مرزی تا ســقف ۵ میلیون ریال در هر شبانه روز تا روز اربعین 

فراهم شده است.
همچنین گفتنی است بانک پارســیان، برای افزایش رفاه زائران 
کربلای معلی، با استقرار 8 دســتگاه خودپرداز در پایانه های مرزی 
غرب و جنوب کشور شــامل مهران، شلمچه و چزابه، ارائه خدمات به 
راهپیمایان اربعین حسینی را آغاز کرده است و راهپیمایان می توانند 
با اســتفاده از تمامی کارت های متصل به شبکه شــتاب از خدمات 
دستگاه های خودپرداز سیار بانک پارســیان به صورت شبانه روزی 

خدمات مورد نیاز خود را دریافت کنند.

تعــداد کاربران ســامانه دریافت صورت حســاب 
اینترنتی بانک صــادرات ایران به 214 هزار مشــتری 

افزایش یافت.
به گزارش پــول و ارز به نقل از روابط عمومــی بانک صادرات 
ایران، با گذشت سه ماه از به روزرسانی قابلیت های جدید سامانه 
صورت حســاب اینترنتی این بانک، تعداد مشــتریان حقوقی و 
حقیقی اســتفاده کننده از این خدمت بــا ۲۰ درصد افزایش به 

۲۱۴ هزار کاربر رسید.
دسترسی شرکت ها، ســازمان ها و همچنین صاحبان کسب 
و کارهای خــرد و کلان و مشــتریان بزرگ حقوقــی و حقیقی 
بانک صادرات ایران به صورت حســاب ها و جزئیات قراردادهای 
تسهیلاتی بدون حضور در شعبه فراهم شــده است و مشتریان 
بانک صادرات ایــران می توانند با مراجعه به نشــانی اینترنتی: 
https://billing.bsi.ir و ثبت نام در ســامانه صورتحساب 

اینترنتی، به صورت غیرحضوری صورتحســاب تسهیلاتی خود 
را مشاهده کنند.

افزایش نزدیک به ۲۰ درصدی اســتقبال مشــتریان از این 
سامانه طی سه ماه اخیر نشان از رضایتمندی از توسعه خدمات 
بانک برای ذی نفعــان بیش از 8۰۰ هزار حســاب در این بخش 

دارد.
مشتریان بانک صادرات ایران می توانند برای دسترسی سریع 
و راحت به صورتحســاب اینترنتی، به صفحه اصلی سایت بانک 
مراجعه و در منــوی بانکداری الکترونیــک، وارد لینک خدمات 
اینترنتــی شــده و گزینه مشــاهده صورتحســاب را انتخاب و 

صورت حساب خود را مشاهده کنند.
با اســتفاده از این امــکان، می تــوان در هر لحظــه، تمامی 
حساب های خود را در سیستم متمرکز ســپهر مشاهده کرده و 
از گردش حســاب، وضعیت آخرین تراکنش و مانده حســاب 

مطلع شد. مشــاهده در لحظه صورتحساب ســی گردش آخر 
و صورت حســاب متمرکز ســپهر در محدوده تاریخ مشخص از 
دیگر امکانات سامانه صورت حساب غیرحضوری در سایت بانک 

صادرات ایران است.

 دومین عهدواره »از سپهر تا 
بهشت« با پیام مدیرعامل بانک 

صادرات ایران برگزار شد
دومین عهدواره ملی »از ســپهر تا بهشت« 
ویژه گرامیداشــت یاد و خاطره شهید نادعلی 
هاشمی با پیام ســیدضیاء ایمانی، مدیرعامل 

بانک صادرات ایران در شهرکرد برگزار شد.
به گزارش پول و ارزبــه نقل از روابط عمومی 
بانک صــادرات ایران، در این مراســم، نادعلی 
هاشــمی، کارمند شــهید این بانک در استان 
چهارمحال و بختیاری به عنوان شهید شاخص 
استان برگزیده و پیام مدیرعامل بانک صادرات 

ایران قرائت شد.
سیدضیاء ایمانی در این پیام با اشاره به اینکه 
بانک صادرات ایران میزبان بیشــترین تعداد 
شهدا در مجموعه شــبکه بانکی کشور است، 
گفت: اهتمام به برگزاری عهدواره شهدای بانک 
صادرات ایران و فرا رســیدن دومین عهدواره 
ملی »از سپهر تا بهشت«، آئین گرامیداشت یاد 
و خاطره شهید گرانقدر نادعلی هاشمی، همانا 
نشــان از ارادت مدیران و کارکنان این بانک به 
ساحت آسمانی شــهدا و خانواده های معظم 
ایشان دارد و سبب ســاز برکت و توفیق بانک 
صادرات ایران در عرصه های مختلف است که 
با صلابت از آن مراقبت و صیانت کرده و تلاش 
می کنیم این میراث گران بها را به شایستگی به 

نسل های آتی تقدیم کنیم.
متن کامل پیام مدیرعامــل بانک صادرات 

ایران به این شرح است:
»بسم  رب الشهدا و الصدیقین

سلام و صلوات بر ارواح طیبه شهدا و روح بلند 
حضرت امام خمینی)ره( که دم مسیحایی اش 
در دل های جوانان خروش و بــر جان آنها روح 
ایمان را مســتولی کرد و درود بیکران بر شما 
واده معظم شــهدا، جانبــازان، آزادگان،  خان
ایثارگران و همه میهمانان ارزشــمند شهید 

والامقام نادعلی هاشمی.
می توان ادعا کــرد، زیباترین فصل فرهنگ 
انقلاب اســلامی ایران، فصل شهداست که به 
مصداق آیه شریفۀ »ولا تحسبن الذین قتلوا فی 
سبیل الله امواتا بل احیاء عندربهم یرزقون« )و 
هرگز کســانی را که در راه خدا کشته شده اند 
مرده مپندارید، بلکــه آنان زنده انــد و در نزد 
پروردگارشــان روزی می خورنــد و متنعــم 
هستند.( شــهدای عزیز ما خالقان حماسه ای 
عظیم بودند که بــا صلابت اراده و نــور ایمان، 
رهنورد راه مقدســی شــدند که پــاداش آن 
جاودانگــی و بقا بود. آنها کســانی بودند که به 
مدد بال هــای ایمان و تقوا دنیا را به گوشــه ای 
افکندند و با پرواز عاشقانه خود در حریم حضرت 
احدیت بر روزهای ما رنگ بهشت پاشیدند و این 
مملکت را وارث عزت و اقتداری سترگ کردند. 
مفتخریم که در بانک صــادرات ایران میزبان 
بیشترین شــهید در مجموعه شــبکه بانکی 
کشور هستیم و همواره به این میزبانی می بالیم. 
اهتمام به برگــزاری عهدواره شــهدای بانک 
صادرات ایران و فرا رســیدن دومین عهدواره 
ملی از سپهر تا بهشت، آئین گرامیداشت یاد و 
خاطره شــهید گرانقدر نادعلی هاشمی، همانا 
نشــان از ارادت مدیران و کارکنان این بانک به 
ساحت آسمانی شــهدا و خانواده های معظم 
ایشان دارد و سبب ســاز برکت و توفیق بانک 
صادرات ایران در عرصه های مختلف است که ما 
با صلابت از آن مراقبت و صیانت کرده و تلاش 
می کنیم این میراث گران بها را به شایستگی به 
نســل های آتی تقدیم کنیم. در آستانه اربعین 
سید و ســالار شــهیدان حضرت امام حسین 
علیه السلام و شــهدای با بصیرت کربلا ضمن 
تســلیت این ایام، در هفته دولت یاد و خاطره 
شهیدان رجایی و باهنر و همه شهدای ارزشمند 
اســلام و انقلاب اســلامی را گرامی داشــته و 
برای همه خدمتگزاران نظام اســلامی به ویژه 
مقام معظــم رهبری )مدظله العالــی( آرزوی 
توفیقات روزافزون و طول عمــر باعزت دارم. و 
برای شما مهمانان محترم شــهدا از درگاه ایزد 
منان سلامتی مستدام، استواری ایمان و عزت 
روزافزون طلب می کنم. التماس دعا« شــهید 
نادعلی هاشمی، از کارکنان بانک صادرات ایران 
بود که با وجود7۰ درصد جانبازی و تحمل ۱7 
سال بیماری، هرگز زبان به شــکوه و شکایت 
نگشود و صبر و استقامت او در بدترین شرایط 
جســمی او را به عنوان یک الگو قرار داد. در این 
مراسم از خانواده شهید نادعلی هاشمی و شهید 
نجفی، شــهید حادثه منا که هر دو از کارکنان 
بانک صادرات ایران بودند، قدردانی شد  در این 
مراسم همچنین از تصویر سیاه قلم، سرود و کلیپ 

اختصاصی شهید نادعلی هاشمی، رونمایی شد.

آخرین گزارش از عملکرد 
ستاد اربعین بیمه میهن در شهر 

کاظمین و سامرا
مسئول ستاد بیمه میهن در شهر کاظمین 
و ســامرا خبــرداد: در ده روز گذشــته تعداد 
۲۱۲ زائر به پایگاه های بیمــه میهن در مراکز 
درمانی مراجعه کرده اند. به گــزارش پول و ارز 
امیر دهباشی گفت: از این تعداد ۱۵8 مراجعه 
کننده دارای بیمه و ۵۴ نفــر از آنها فاقد بیمه 
بوده اند که با کمک خادمان بیمه میهن به آنها 
نیز خدمات درمانی ارائه شــد. همچنین ۳ نفر 
از هموطنانمان متاسفانه جان خود را از دست 
دادند که پس از انجــام مراحل اداری ظرف ۲۴ 
ســاعت به مرز انتقال پیدا کردند. دهباشی در 
ادامه گفت: بیشترین مراجعه به مراکز درمانی 
بعلت خســتگی، گرمازدگی و مســمومیت 
غذایــی بوده اســت. نیروهای شــرکت بیمه 
میهن ۲۴ ساعته در ۳ شــیفت در پایگاه های 
هلال احمر و مراکز درمانی کاظمین و ســامرا 
آماده خدمت رســانی به زائران هستند. زائران 
می تواننــد غیرحضــوری با شــماره گیری 
۰۰۹8۲۱۹۶88۶ و یا از طریق اپلیکیشن با 

میهن از خدمات بیمه میهن بهره مند شوند.

بیمه ایران بابت خسارت بیمه 
نامه مهندسی ۲۰ میلیارد 

تومان بصورت علی الحساب به 
بیمه گزار پرداخت کرد

محمد حســین ملکی مدیر کل بیمه های 
اموال بیمه ایران اعلام کــرد، بیمه ایران ۲۰۰ 
میلیارد ریال به صورت علی الحساب به شرکت 
آب نیرو بابت خسارت بیمه نامه تمام خطر اموال 
و شکست ماشــین آلات به بیمه گزار پرداخت 
کرد. به گزارش پول وارز به نقل از روابط عمومی 
بیمه ایران، ملکی در آیین پرداخت خســارت 
که با حضور امیر کیانی مدیر شــعبه شمیران 
بیمه ایران، محمدرضا ایستان مدیر پروژه طرح 
رودبار به عنوان نماینــده بیمه گزار و جمعی از 
کارشناسان در محل شعبه شمران برگزار شد، 
با اعلام این خبر گفت، بیمه ایران در راســتای 
تاکیدات حسن شــریفی رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل بیمه ایران و برای حمایت از رشــد 
تولید و تداوم فعالیت واحد های تولیدی، پس 
از اعلام خسارت از ســوی بیمه گذار، در سریع 
ترین زمــان ممکن، مبلغ ۲۰ میلیــارد تومان 
به عنوان علی الحســاب را طی یک فقره چک 
به نماینــده بیمه گزار تقدیم کــرد. وی افزود، 
شرکت سهامی بیمه ایران، پس از وقوع حادثه 
و اعلام خسارت از سوی بیمه گزار در کوتاه ترین 
زمان ممکن، نسبت به اعزام کارشناسان جهت 
برآورد و ارزیابی خسارت اقدام نمود و با پرداخت 
علی الحساب زمینه لازم برای آرامش خاطر و 
ادامه فعالیت و توسعه کسب و کار بیمه گزار را 
فراهم کرد و پس از تکمیل مدارک و مستندات، 
الباقی مبلغ خسارت را نیز پرداخت خواهد کرد. 

پیگیری، پافشاری و پشتکار، رمز 
موفقیت در وصول مطالبات است

مدیرعامل بانک دی با تأکید بر اینکه رعایت 
بهداشت اعتباری از افزایش مطالبات غیرجاری 
بانک پیشــگیری می کند گفت: نظارت قبل و 
نظارت بعد از اعطای تسهیلات باعث جلوگیری 
از معوق شدن تسهیلات می شود و این موضوع 
باید به صورت مســتمر از سوی رؤسای شعب و 
ارکان نظارتی بانک پیگیری شود . به گزارش پول 
و ارز به نقل از روابط عمومی بانک دی، علیرضا 
قیطاسی در نشستی با مدیران و کارکنان ادارات 
دعاوی واجرائیات، بازرسی، امورشعب، حوزه ها 
و ســایر مدیران مرتبط بانک که روز جمعه ۱۰ 
شهریورماه برگزار شد با اشاره به وضعیت بانک 
ازلحاظ پرونده های قضایــی و وصول مطالبات 
گفت: پیگیری مســتمر پرونده های قضایی و 
مطالباتی رمز موفقیت ما طی ماه های گذشته 
بوده اســت، به گونه ای که این رویه باعث شده 
اســت NPL بانک دی طی یک ســال و نیم 
ذشته کاهش چشــمگیری داشــته باشد.  گ
قیطاســی افزود: نظارت قبل و نظــارت بعد از 
اعطای تسهیلات باعث جلوگیری از معوق شدن 
تسهیلات می شــود مدیرعامل بانک دی ادامه 
داد: تخصیــص منابع در قالب عقود اســلامی، 
باید با حداکثر رعایت جوانب احتیاطی باشد تا 
منابع ارزان قیمت جذب شده به بهترین شکل به 

دست متقاضیان واقعی برسد.

 دکتر احمدی در جمع مدیران عامل و کارکنان بانک ها تشریح کرد:

نقش و پیش شرط های موفقیت شرکت مدیریت دارایی در سیستم بانکی
خبرخبر


